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زنگ خطری که باید جدی گرفته شود؛ 

قنات های بخش کهک 
درآستانه خشک شدن

رئیس کل دادگستری استان قم :

آزادی 860 زندانی با استفاده از پابندالکترونیک

های  قنات  گفت:  زیست   محیط  فعال  و  کارشناس  یک 
بخش کهک درآستانه خشک شدن هستند و این یک زنگ 
خطراست که باید جدی گرفته شود و بی توجهی به آن بر 
آینده نه چندان دور  پیچیده شدن شرایط بحرانی آب در 
قم خواهد افزود. عباس جعفری اظهارداشت:  متاسفانه 

به جای مدیریت تقاضا و ارزش گذاری آب بعنوان یک کالای 
ارزشمند و بی نظیر، با ساخت استخرهای ذخیره آب در 
منطقه کهک روز به روز بر دامنه توقعات آب خواهی افزوده 
شده است. با وجود هزاران هکتار زمین آماده کشت و زرع 
در پایین دست این مراتع، تخریب مراتع پشتیبان زیست 
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مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبر داد:

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی
 13 پروژه شهری 

8
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فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد:

جزییات دستگیری کلاهبردار ۱۱۰ میلیاردی

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری 
عملیات  آغاز  و  بهره برداری  افتتاح،  از  مرحله  نخستین 
اجرایی پروژه های شهری قم در سال ۱۴۰۱ خبر داد. مهدی 

کلانترزاده با اعلام این خبر و برگزاری آئین افتتاحیه هم زمان 
با عید مباهله و روز خانواده افزود: در این مرحله ۱۳ پروژه 
شاخص شهرداری قم بااعتباری بالغ بر ۱۳۰۰ میلیارد ریال به 

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا؛
مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر 

بازگشایی می شوند
رئیــس جمهور با تاکیــد بر اینکه 
مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر 
خود بازگشایی خواهند شد، گفت: 
هیچ بهانه ای نباید مانع از برگزاری 
آموزشــی  کلاس هــای  حضــوری 
شود. حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیسی صبح امروز شنبه در جلسه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا با اشاره 
شرایط جدید شیوع بیماری کرونا 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم تأکید کرد:
 لزوم ایمنی ساختمان های

 تجاری و مسکونی
مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: توسعه شهری 
و افزایش ساختمان های مرتفع و بلندمرتبه در سطح شهر 
قم چالش های ایمنی و امداد و نجات را بیشتر کرده است. 

محســن اروجــی روز شــنبه در حاشــیه اجــرای مانــور 
عملیاتی امداد و نجات و اطفاء حریق در ارتفاع با اشــاره به 
ضرورت ایمنی ساختمان و مجتمع های تجاری و مسکونی 
شــهر، اظهار داشــت: اگرچه مطابق با قوانین و مقررات، 
ساختمان های بلندمرتبه باید سیســتم های بروز اعلام و 
اطفا حریق داشته و امکان لازم برای تخلیه اضطراری برای 
ساکنین فراهم کنند، اما ضعف هایی مانند عدم نگهداری 

مدیرکل پدافندغیرعامل استان قم:
مصون سازی قم در برابر تهدیدات 

نوین با جدیت دنبال می شود
 مدیــرکل پدافندغیرعامــل اســتان با تاکید بــر ضرورت 
مصون سازی استان در برابر تهدیدات نوین، گفت: موضوع 
بررسی و تشکیل اورژانس هسته ای در دستور کار مسئولان 
قرار دارد.  مهدی متقیان روز شنبه در جلسه قرارگاه پرتوی 
استان قم اظهارداشت : بر اساس طرح ملی مدیریت بحران 
ناشــی از حوادث هســته ای و پرتوی جلسه قرارگاه پرتوی 
استان به ریاست استاندار به صورت مستمر در حال انجام 
است. وی ادامه داد: در قالب جلسات قرارگاه پرتوی استان، 
آخرین سیاست ها، دستورالعمل و بخشنامه های موردنظر 
در حوزه قرارگاه پرتوی اســتان مطرح و با توجه به ضرورت 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم خبر داد:

ارائه خدمات مرجع مجازی
 در ۲۴ کتابخانه عمومی استان قم

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم از ارائه 
خدمات مرجع مجازی در همه کتابخانه های عمومی استان 
و همچنین اضافه شــدن اشــتراک چند پایگاه اطلاعاتی 
جدید بــه این خدمات خبر داد.  ســجاد عمرانــی، از ارائه 
خدمات مرجع مجازی در همه کتابخانه های عمومی استان 
و همچنین اضافه شــدن اشــتراک چند پایگاه اطلاعاتی 
جدید به این خدمات خبر داد و گفت: پروژه خدمات مرجع 
مجازی در اســتان قم برای اولین بار درســال ۱۳۹۹ و با دو 
کتابخانه به صورت آزمایشــی آغاز شد و خوشحالیم که با 
استقبال پژوهشگران، امروز خدمات مرجع مجازی در هر 
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مجید انصاری :
باید مراقب باشیم جامعه را 
چندپارچه یا دوقطبی نکنیم
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کاشفی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
مردم احساس می کنند شعارهای 

دولت عملیاتی نشده است
عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با تاکیــد بر اینکه باید مراقب 
باشــیم جامعــه را چندپارچــه یــا 
دوقطبــی نکنیم، گفــت: به نظرم 
بــا ایــن گونــه رفتارهــا، جامعه به 
سمت دوقطبی طرفداران حجاب 
و هــواداران بی حجابی مــی رود. 
در حالی که می دانیم بســیاری از 
کســانی که ممکن اســت پوشش 

سیاســی  فعــال  یــک   
امــروز  گفــت:  اصلاح طلــب 
شــعار می دهیــم اما شــعار با 
عمل بسیار فاصله دارد، مردم 
احســاس می کننــد شــعارها 
وضعیــت اجرایــی و عملیاتی 
به خودش نگرفته است که به 
اعتقاد من بایــد در این زمینه 
ســعی و کوشش بســیار کرد؛  7

زنگ خطری که باید جدی گرفته شود؛ 

قنات های بخش کهک 
درآستانه خشک شدن

 ارتفاعات کوهستانی کرمجگان، فردو و وشنوه با وجود 
چشمه سارهای متعدد و مراتع غنی آن یکی از بزرگترین منابع تولید و ذخیره آب شیرین 
در اقلیم  قم بوده است. ارتفاع بیش از ۳۰۰۰ متری رشته کوههای این منطقه، ضمن  
اینکه سبب تعدیل آب و هوا و ایجاد چشمه سار ها و روان آبهای متعددی در سرشاخه های 
رودخانه های فصلی شده، نقش بسزائی در حفظ اقلیم منطقه دارا بوده است. خبر ناگوار 
خشکی کامل کوره اصلی مادرچاه قنات درباغ کرمجگان، یکی از پرآب ترین قناتهای 
مرکز ایران، در کنار کاهش دبی قنات های وشنوه و فردو و خشک شدن چشمه سارهای 
متعدد در این منطقه، نشان از آن دارد که ابراز نگرانی های فعالان محیط زیستی و بومیان 
منطقه در سالهای گذشته از اجرای طرح های توسعه کشاورزی و آبزی پروری، پشت 
عناوینی همچون گردشگری ، کاملا آگاهانه و از روی شناخت و تسلط بر توان اکولوژیکی 

این سرزمین بوده است.
 قنات درباغ از دو مادر چاه تغذیه می شود که مادرچاه یا چاه گمانه اصلی باستانی 
آن در سمت چپ رودخانه فصلی درباغ حفر شده است که امسال کاملا خشک شده 
بوده و طول کوره قنات هم   است، عمق مادر چاه های قنات درباغ حدود ۳۵ متر 
حدود۷۵۰ متر می باشد که در حدود ۱۵۰ متر آخر دو شاخه می شود. این قنات در 
بدترین سال های کم آبی ۴۵ لیتر در ثانیه دبی خروجی داشته است، اما طی سال اخیر 
به دبی بی سابقه ۲۷ لیتر بر ثانیه رسیده است که کل آن نیز از کوره سمت راست خارج 
می گردد، قناتی که در سال های پر آبی بیش از ۲۴۰ لیتر در ثانیه خروجی داشته و 
شریان حیاتی کل منطقه را تضمین می کرده است با بی تدبیری غیر مسئولانه، و به 
وضعی دچار شده است که تاثیر آن  به زودی بر روی قناتهای پایین دست نیز مشاهده 
خواهد شد.  تخریب رویشگاه های طبیعی و تبدیل آن ها به کاربری های ناهمگون، 
همچون باغ در کنار احداث استخرهای ذخیره آب همراه با خاکبرداری ها و تخریب 
سرشاخه های آبریز مهمترین رودخانه های فصلی قم امروز بلای جان کل روستاهای 
بخش کهک و قنات های آن شده است و در عمل موجب پایان دادن به حرکت روان آبها 
در مسیر شریانهای حیاتی رودخانه های فصلی منطقه شده است، متاسفانه استخرهای 
همچون دریاچه تمام خروجی چشمه سارهای و روان آبهای فصلی منطقه را می بلعند 
و ظرفیت دینامیک سفره های آب زیر زمینی منطقه را به شدت کاهش داده و ایستائی 
جریان های تعادل بخشی طبیعی اکوسیستم منطقه را دچار بی تعادلی، تخریب و فرو 
پاشی غیرقابل جبرانی کرده است، تناقضی تامل برانگیز که با علم به اهمیت تولید و 
حفظ منابع آب شیرین در مجاورت مناطق کویری و خشک قم، حائز اهمیت راهبردی 
می باشد.  در شرایطی که کم آبی به بزرگترین چالش اقلیمی استان قم تبدیل شده، 
چشم بستن بر تاراج میراث غنی و پایدار تولید آب شیرین در حاشیه کویر مرکزی ایران، 
بر پیچیده شدن شرایط بحرانی آب در آینده نه چندان دور قم خواهد افزود. متاسفانه به 
جای مدیریت تقاضا و ارزش گذاری آب بعنوان یک کالای ارزشمند و بی نظیر، با ساخت 
استخرهای ذخیره آب در منطقه کهک روز به روز بر دامنه توقعات آب خواهی افزوده 
شده است. با وجود هزاران هکتار زمین آماده کشت و زرع در پایین دست این مراتع، 
تخریب مراتع پشتیبان زیست بوم و حیات وحش و تبدیل آن ها به کاربری های ناهمگون 
با ارتفاعات کوهستانی با هیچ منطق علمی و انسانی قابل توجیه نیست. متاسفانه دانش 
ارزشمند حفر قنوات که ایرانیان مخترع آن بوده و هزاران سال تمدن خود را با احداث 
کاریزها در بدترین شرایط آبی حفظ کرده اند امروز در ورطه نابودی در جنوب قم قرار 
گرفته است و یقینا ملتی که گذشته خود را از بین ببرد و آن را فراموش کند آینده روشنی 
پیش رو نخواهد داشت. اینک زنگهای خطر برای بومیان منطقه به صدا درآمده است. 

مردمی که با خرده زمین های خود روزگار می گذرانند و ناگزیر به ماندگاری هستند.
کارشناس و فعال محیط زیست

اداره کل هواشناسی اعلام کرد: 

هوای قم غبارآلود می شود
اداره کل هواشناسی اعلام کرد: از بعد ازظهر روزیکشنبه  با افزایش سرعت وزش باد، 
هوای قم غبارآلود می شود. مرتضی صبوری افزود: وضعیت هوای امروز صاف و بیشینه 
دما ۴۳ درجه  و کمینه آن ۲۴ درجه سانتیگراد است.  وی گفت: روز دوشنبه هم ۴ درجه 

دمای هوا کاهش می یابد.

عباس جعفری*

اسماعیل جیریایی  جانشین دکتر محمد شریفی شد؛

توصیه های »دکترمحصل«به مدیر جدید 
بیمارستان امام رضا )ع( 

مدیر درمان  تامین اجتماعی استان قم گفت : پذیرش مسئولیت در شهر مقدس قم به 
ویژه پشتیبانی از تیم درمان برای خدمت به نیازهای مردم از نعمتهایی است که خداوند به ما 
عنایت کرده است و امیدواریم با توجه به ارتقاء استانداردهای اعتباربخشی ، حضور میدانی 
در میان مراجعین و مدیریت منابع ، شاهد ارتقاء رضایتمندی بیماران و مراجعین و رضایت 
خداوند باشیم.  دکتر سید مهدی محصل  روز شنبه در مراسم تکریم دکتر محمد شریفی و 
معارفه اسماعیل جیریایی به عنوان مدیر جدید بیمارستان امام رضا )ع( قم ضمن تشکر از 
زحمات دکتر محمد شریفی در زمان تصدی ۴ ساله مدیریت بیمارستان از پذیرش مسئولیت 
اسماعیل جیریایی به عنوان مدیر جدید بیمارستان تامین اجتماعی قم  اظهارداشت ::در 
دوره جدید مدیریت با همکاری ریاست بیمارستان وکارکنان بخش های مختلف بیمارستان  
توسط آقای اسماعیل جیریایی ،شاهد بهبود شاخص های مختلف خدمت رسانی به بیماران 
و مراجعین باشیم. در این مراسم که با حضور  مدیر درمان استان قم ،دکتر داود علیمحمدی 
مدیر درمان سابق،روسای مراکز درمانی ،معاونین و مسئولین بخش های مختلف برگزار 
شد ،دکتر داود علیمحمدی نیز ضن تشکر از زحمات دکتر محمد شریفی به ویژه ایام کرونا 
گفت:اسماعیل جیریایی  به عنوان مدیر جدید سابقه درخشانی در محل خدمت سابق خود 
به ویژه اجرای نسخه الکترونیک ، مدیریت منابع انسانی و تعامل با مراکز طرف قرارداد دارد 
و امیدواریم در جایگاه جدید با توجه به تیم های خوب درمانی و پشتیبانی در رسیدن به 
اهداف سازمان و خدمت به مردم موفق باشد. گفتنی است :اسماعیل جیریایی مدیر جدید 
بیمارستان امام رضا )ع( قم در سوابق تحصیلی خود لیسانس پرستاری و فوق لیسانس 
مدیریت دارد و بیش از ۲۵ سال علاوه بر فعالیت در برخی مراکز درمانی استان ، معاونت 
اسناد پزشکی و رییس اداره رتبه بندی معاونت خرید راهبردی و اسناد پزشکی مدیریت 

درمان استان قم را  نیز در کارنامه فعالیت خود دارد.
 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم تاکید کرد:

ضرورت ارتقاء و توسعه امکانات درمانی 
بیمارستان امام رضا )ع( 

مدیر کل تامین اجتماعی استان قم خواستار ارتقاء و توسعه امکانات و تجهیزات درمانی 
بیمارستان امام رضا )ع( شد. محمد عاشوری در دیدار با حجه الاسلام والمسلمین ذوالنور 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی که به مناسبت هفته تامین اجتماعی انجام شد 
ضمن تشریح خدمات الکترونیک سازمان تامین اجتماعی و نقش آن در افزایش رضایتمندی 
بیمه شدگان وکارفرمایان در شعب تامین اجتماعی گفت:سازمان تامین اجتماعی برای 
گسترش پوشش بیمه ای و پیگیری مطالبات برای تامین هزینه های بیمه ای و درمانی بیمه 
شدگان  از همه ظرفیت ها به ویژه تعامل گستره با ذی نفعان و بهبود فرایندهای الکترونیک 
اقدامات متعددی انجام داده است. وی با اشاره به اهمیت پرداخت به موقع مستمری 
بازنشستگان و تامین منابع لازم اظهار داشت:بدون شک تصویب قوانینی که به دریافت 
مطالبات سازمان و همچنین عدم تصویب قوانین بر تضعیف سازمان تامین اجتماعی  از 
سوی نمایند گان مجلس از اهمیت بالایی در حمایت از حقوق بیش از ۴۲ میلیون بیمه شده 
تحت پوشش  دارد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در  این دیدار گفت:اجرای 
کامل نظام ارجاع و هدایت صحیح فرایند درمان در نهایت منجرب به کاهش هزینه های 
سلامت برای مردم و سیستم های بیمه درمان خواهد شد که سازمان تامین اجتماعی می 
تواند با همکاری وزارت بهداشت و سایر بیمه ها این اقدام اساسی را انجام دهند. حجه 
الاسلام والمسلمین ذوالنور در ادامه ضمن تشکر از زحمات بخش بیمه ای و درمان تامین 
اجتماعی در استان قم گفت :با توجه به تعداد بیش از ۸۰۰ هزار  بیمه شده در استان قم و 
مراجعه بیمه شدگان شهرهای اطراف برای دریافت خدمات درمانی در استان قم ،ضرورت 
توسعه امکانات و تجهیزات درمانی بیمارستان امام رضا )ع( و ارتقاءسطح بیمارستان به سطح 
تخصصی را ضروری دانست که امیدواریم با پیگیری نمایندگان مجلس این اتفاق میسر شود.

بوی عشق و مهربانی در 65 سال حضور پرافتخار در ورزش قم ،

پهلوان محمد حسین جمال ؛ نماد و سمبل ورزش قم
باید از تجربه پیشکسوتان برای اعتلای بیشتر ورزش قم استفاده شود

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه گفت: آنچه مسلم است روحانیون علاوه بر 
آشنایی با مجموعه ای از دانش ها و معارف،  به تعدادی مهارت هم به عنوان ابزار 

انتقال پیام باید مجهز باشند. 
آیت الله حسینی بوشهری در جمع روحانیون کاروان های حج تمتع ۱۴۰۱ در 
مدینه منوره، با قدردانی از زحمات روحانیون کاروان ها، گفت: سلامت و صحت 

حج زائران ما مرهون زحمات روحانیون است.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین با اشاره به آیه »وَ لا تَسْتَوِی الْحَسَنَهُ وَ لَا 
هُ وَلِیٌّ حَمِیمٌ«، اظهار  نَّ

َ
ذِی بَیْنَکَ وَ بَیْنَهُ عَداوَهٌ کَأ حْسَنُ فَإِذَا الَّ

َ
تِی هِیَ أ ئَهُ ادْفَعْ بِالَّ یِّ السَّ

داشت: نیکی و بدی یکسان نیست. در حالی که عده ای، سلاحی جز بدگویی، 
افترا، سخریه، استهزا و انواع فشارها و ستم ها ندارند، باید سلاح شما پاکی، تقوا، 

سخن حق، نرمش و محبت باشد.
وی در ادامه گفت: باید بدی را با خوبی پاسخ داد و هرگز نباید بدی را با بدی و 
زشتی را با زشتی پاسخ داد که این روش انتقام جویان است و موجب لجاجت و 
سرسختی منحرفان می گردد. اگر بدی را با خوبی پاسخ دهیم، باعث می شود که 

که دشمنان سرسخت همچون دوستان گرم و صمیمی شوند.
امام جمعه قم در پاسخ به این سوال که چه کسانی می توانند بدی ها را با خوبی 
اهَا إِلَاّ ذُو حَظٍّ عَظِیمٍ« اشاره کرد  ذِینَ صَبَرُوا وَمَا یُلَقَّ اهَا إِلَاّ الَّ پاسخ دهند، به آیه »وَمَا یُلَقَّ
و گفت: کسانی می توانند بدی را به خوبی پاسخ دهند که اولا صبور و حلیم باشند 
و ثانیا تقوا و ایمان داشته باشد و لذا در روایات عمدتا هرجا سخن از از علم به میان 

آمده است در کنار آن سخن از حلم و صبر نیز به میان آمده است.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به روایت رسول خدا)صل الله علیه و آله(که می 
لَفُونَ وَ یُؤْلَفُونَ« اظهار 

ْ
ذِینَ یَأ کْنَافاً اَلَّ

َ
ئُونَ أ خْلَاقاً اَلْمُوَطَّ

َ
حْسَنُکُمْ أ

َ
فَاضِلُکُمْ أ

َ
فرماید:» أ

داشت: این روایت مکمل آیه شریفه است که حضرت می فرماید: با فضیلت ترین 

شما کسانی هستند که اخلاقشان نیکوتر باشد و همنشین نواز باشند، آنها با مردم 
انس گیرند و مردم با آنها انس گیرند.

عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر این که مسئولیت سنگین 
امر مناسک به عهده روحانیون کاروان ها است ابراز داشت: روحانیون، معین و 
معینه های کاروان های حج تمتع تمام سعی و تلاش خود را می کنند که زائر مناسک 
حج خود را صحیح انجام دهد. و در این رابطه باید دانش و اطلاعات خودتان راجع 
مناسک حج را افزایش دهید چرا که گاهی فتاوا تغییر می کند و شما باید از آن اطلاع 
داشته باشید. وی با اشاره به بُعد معنوی حج، به روایت امام صادق )علیه السلام( که 
می فرمایند:»کونوا دُعاهً لِلنّاسِ بِغَیرِ ألسِنَتِکُم« اشاره کرد و تصریح کرد: جلوه جلوه 
حج بُعد معنوی دارد و روحانیون کاروان ها در جمع زائران باید حضور فعال داشته 
باشند و به گونه ای رفتار کنند که هر زائر پس از بازگشت، مبلغی برای دین الهی در 

جمع خانوادگی خود باشد.
آیت الله حسینی بوشهری افزود: آنچه مسلم است روحانیون علاوه بر آشنایی با 
مجموعه ای از دانش ها و معارف،  به تعدادی مهارت هم به عنوان ابزار انتقال پیام 

باید مجهز باشد.
وی آشنایی با ویژگی های روانشناختی حجاج، مهارت های ارتباطی و فنون جذب 
مخاطب، مهارت های آموزشی،  متقاعد سازی و اطلاع رسانی، مهارت های آرام 
سازی و کاهش اضطراب و مهارت تغییر و تثبیت رفتار زائران را از جمله مهارت هایی 

برشمرد که روحانیون باید به آن اشراف داشته باشند.
آیت الله حسینی بوشهری خاطر نشان کرد: مقام معظم رهبری چند مسئولیت 
را برای روحانیون مطرح کردند: علم اندوزی، هدایت گری و شراکت در خدمات 
اجتماعی. پس یکی از کارهای که یک روحانی می تواند انجام دهد کمک به زائر 

است که این مصداق روایت »کونوا دُعاهً لِلنّاسِ بِغَیرِ ألسِنَتِکُم« است.

آیت الله حسینی بوشهری:

روحانیون به مهارت ابزار انتقال پیام مجهز باشند

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم خبر داد:

ارائه خدمات مرجع مجازی در ۲۴ کتابخانه عمومی استان قم
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان 
قم از ارائه خدمات مرجع مجازی در همه کتابخانه 
های عمومی استان و همچنین اضافه شدن اشتراک 
چند پایگاه اطلاعاتی جدید به این خدمات خبر داد. 
مجازی  مرجع  خدمات  ارائه  از  عمرانی،  سجاد 
در همه کتابخانه های عمومی استان و همچنین 
اضافه شدن اشتراک چند پایگاه اطلاعاتی جدید به 
این خدمات خبر داد و گفت: پروژه خدمات مرجع 
مجازی در استان قم برای اولین بار درسال ۱۳۹۹ و با 

دو کتابخانه به صورت آزمایشی آغاز شد و خوشحالیم 
امروز خدمات مرجع  پژوهشگران،  استقبال  با  که 
مجازی در هر ۲۴ کتابخانه استان ارائه می شود. 
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم 
در ادامه افزود: علاوه بر پایگاه های اطلاعاتی ایران 
نمایه، مگاپیپیر و ایرانداک، اشتراک پایگاه اطلاعاتی 
کتابخانه  در ۵  آزمایشی  صورت  به  نیز  سیویلیکا 
نوبهار،  شهدای  قم،  ای  خامنه  الله  آیت  عمومی 
علامه امینی )ره(، ملاصدرا کهک و آیت الله خامنه 

ای جعفریه آماده استفاده است.
پایگاه  سه  کرد:  خاطرنشان  همچنین  عمرانی 
که  نیز  نت  علم  و  نورمگز  ایران،  مگ  اطلاعاتی 
مورد درخواست بسیاری از کاربران بوده از امروز به 
خدمات مرجع مجازی کتابخانه آیت الله خامنه ای 
قم اضافه شده و پژوهشگران و دانشجویان جهت 
دریافت منابع از این پایگاه ها می توانند از طریق راه 
های ارتباطی از این کتابخانه منابع خود را دریافت 

کنند.

پرورش  و  آموزش  سلامت  و  بدنی  تربیت  معاون 
استان قم با اشاره به اجرای طرح ملی شهید سلیمانی 
در قالب گسترش ورزش و توانایی های دانش آموزان 
اظهارداشت : طرح ملی شهید سلیمانی از اعتبارات 
و  ورزش  گسترش  قالب  در  ها  یارانه  مندی  هدف 
توانایی های دانش آموزان اجرا شد و سهم آموزش و 
پرورش استان قم در انتهای سال ۱۴۰۰ حدود ۱۵ 

میلیارد تومان تخصیص پیدا کرد.
محسن رمضان بیگی: اظهارداشت: این طرح در 
قالب یک تفاهم نامه بین اداره کل آموزش و پرورش 
وزارت  سلامت  و  بدنی  تربیت  معاونت  و  قم  استان 
آموزش و پرورش منعقد شد در ارتباط با شیوه هزینه 
کرد این ۱۵ میلیارد تومان مقرر شد؛ ده سالن ورزشی 
سقف بلند، هفت زمین ساحلی، هفده کلاس درس 
تربیت بدنی و ده زمین چمن مصنوعی ایجاد شود 

جزئی  تعمیرات  به  را  اعتبار  از  بخشی  همچنین  و 
فضاهای ورزشی مورد نیاز استان تخصیص پیدا کند.

پرورش  و  آموزش  سلامت  و  بدنی  تربیت  معاون 
استان، یادآور شد: خوشبختانه با گذشت حدود چهار 
ماه از شروع طرح و تخصیص و تأمین اعتبار مربوطه 
بخشی از پروژه ها در هفته دولت و همچنین در هفته 
تربیت بدنی ۲۶ مهر لغایت ۲ آبان قابلیت افتتاح دارد 
و آماده بهره برداری است و مابقی هم تا دهه فجر 

۱۴۰۱ افتتاح خواهد شد.
را  طرح  این  در  اساسی  مشکل  بیگی  رمضان 
مشارکت خیرین عنوان کرد و افزود: مشکل اساسی 
این است که سالن های سقف بلند که می بایستی 
به صورت مشارکتی و بخش عمده هزینه ها از طریق 
خیرین تأمین شود در حال حاضر انجام نشده، اما با 
همت مدیر کل آموزش و پرورش و مجموعه خیرین 

مدرسه ساز استان به دنبال این هستیم که بتوانیم از 
ظرفیت خیرین برای تکمیل پروژه های طرح شهید 
سلیمانی استفاده کنیم و در سال تحصیلی جاری این 

پروژه ها را به پایان برسانیم.
پرورش  و  آموزش  سلامت  و  بدنی  تربیت  معاون 
استان با بیان این که طرح شهید سلیمانی در سطح 
کشور با توجه به ظرفیت استان ها و با در نظر گرفتن 
سهمیه و اعتبارات مختلف اجرایی شده است، اظهار 
در مجموعه  که  یادآور شویم  باید  را  نکته  این  کرد: 
آموزش و پرورش استان از سایر ظرفیت ها استفاده 
کردیم و به همین تعداد فضا قانع نشدیم لذا تعداد 
های  کلاس  تعداد  و  مصنوعی  چمن  های  زمین 
درس تربیت بدنی  افزایش پیدا کرد همچنین تعداد 
فضاهای تعمیراتی را از ۲۳ فضا به ۴۰ فضا افزایش 

دادیم که ظرفیت خوبی است.

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش و پرورش استان قم مطرح کرد:

تکمیل پروژه های طرح ملی شهید سلیمانی نیازمند حضور خیرین
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چرایی هراس غرب از 
تعمیق روابط ایران و روسیه

شکست کارزار حداکثری غرب علیه ایران و هراس از 
تبدیل شدن تهران به مرکز ثقل دیپلماسی منطقه در سایه 

تداوم همکاری های راهبردی تهران - مسکو باعث شده که غربی ها در روزهای اخیر با 
تکنیک ها و شگردهای رسانه ای مختلف در صدد تخریب این مناسبات برآیند. 

چند روز بعد از تور نافرجام »جو بایدن« رئیس  جمهوری دموکرات آمریکا به خاورمیانه 
که اهداف ضدایرانی و روسی آن بر کسی پوشیده نبود، نشستی سه جانبه بین روسای 
جمهوری ایران، روسیه و ترکیه در تهران برگزار شد که پیامی آشکار به آمریکا و متحدان 
آن مخابره می کرد؛ پیامی با این محتوا که نه کارزار تهدید و تحریم غرب کارآمد بوده و نه 
تلاش برای انزوای ایران و روسیه راه به جایی خواهد برد.اینکه چرا غرب با بهره گیری 
از ابزارهای مختلف در صدد ایجاد و تعمیق شکاف بین ایران و روسیه برآمده به دلایل 

مختلفی مرتبط است که در ذیل به شماری از آن اشاره می شود؛
 تبدیل ایران به مرکز ثقل دیپلماسی منطقه

با تمرکز دولت سیزدهم بر کشورهای همجوار و منطقه، بازخورد ملموس و عینی آن 
تبدیل شدن تهران به کانون دیپلماسی در منطقه است همان گونه که در سفر پوتین و 

اردوغان به ایران این موضوع را اثبات کرد.
پیشتر نیز تهران میزبان نشست های مختلف چون اجلاسی بود که برای برون رفت 
افغانستان از بحران برگزار شد. این واقعیت درست مقابل هدف آمریکا قرار دارد که با 

ابزارهای مختلف همچون تهدید و تحریم در صدد به انزوا کشاندن تهران برآمده است.
 غرب، نگران از بی اهتمامی تهران برای احیای برجام

آمریکا و متحدان اروپایی این کشور همواره با تمرکز بر تحریم ایران ذیل کارزار »فشار 
حداکثری«، در صدد بازگرداندن تهران به توافقی )برجام( برآمده بودند که پیشتر از سوی 
کشور ما به صورت یکجانبه اجرا می شد. اینک نزدیکی ایران و روسیه به عنوان یک اهرم 

فشار ایران به اروپا و آمریکا قابل ارزیابی است.
برخی کارشناسان سیاسی در این خصوص معتقدند، ایران تلاش می کند با نشان 
دادن نزدیکی به مسکو، اروپا و آمریکا را نسبت به شکل گیری روندی جدید نگران و با 
این اقدام، اروپا و بیش از آن آمریکا را به قبول درخواست های منطقی تهران در ارتباط با 
برجام در مذاکرات مربوط به آن ترغیب کند. از نگاه این کارشناسان رفتار ایران اما نه یک 

نمایش بلکه رفتاری منطقی و مبتنی بر توازن بخشی به تعهدات برجامی است.
آمریکا پیشتر تلاش می کرد که کرملین را مسئول نافرجامی مذاکرات معرفی کند در 
حالی که بیش از یکصد تحریم در دولت بایدن علیه ایران نشان داد که این نه روسیه 
بلکه آمریکا است که از زیاده خواهی های خود در مسیر احیای توافق دست بردار نیست. 
اینک تهدید »رابرت مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور ایران مبنی بر اینکه تهران بین 
برجام و روسیه باید یکی را انتخاب کند، از هراس و نگرانی عمیق غرب نسبت به تداوم 

همکاری های ایران و روسیه حکایت می کند.
 ائتلاف سازی های شرقی در مقابل غرب

رقابت دائمی آمریکا با چین و جنگ نیابتی با روسیه در اوکراین، کشورهای شرقی به 
ویژه آسیایی را به سمتی برده تا منافع خود را در ائتلاف هایی جدا از غرب دنبال کنند.

در ماه های اخیر درهای باز »شانگهای« و »بریکس« با بازیگردانی روسیه بر روی 
کشورهای این پهنه جغرافیایی همچون ایران، باعث هراس غرب از تقویت جبهه روسی 
وائتلاف های ضداروپایی- آمریکایی شده  است. ضمن اینکه به رغم سیل سلاح های 
غربی به اوکراین برای شکست روسیه تا به امروز نتیجه ای نداشته است. پیشروی روسیه 
در اوکراین، آمریکا و اروپا را نسبت به تمایل دیگر کشورها برای همراهی با سیاست های 

کرملین در مقابل غرب به وحشت انداخته است.
ناکارآمدی پروژه تحریم علیه ایران و روسیه

بزرگترین شکست غرب در جریان تحریم و تنگنای اقتصادی علیه ایران و روسیه رقم 
خورد چرا که نه روبل روسیه تنزل یافت و نه اقتصادش به ورشکستگی کشیده  شد بلکه 
در مقابل نیاز آمریکا و اروپا به غذا و انرژی، این غربی ها بودند که در دام تورم و قحطی 

گرفتار شدند.
حال که نشانه های شکست تحریم علیه روسیه آشکار شده و جوامع غربی را بشدت 
تحت تاثیر افزایش قیمت ها و خیزش های اجتماعی قرار داده ، غربی ها نه تنها از تحریم 

روسیه پا عقب کشیده اند بلکه برای ایران هم مجوز صادرات نفت صادر کرده اند.
فرجام سخن این که در مقطع کنونی در مجموع تهران و مسکو در شرایط کنونی در 
یک وضعیت »هم افزایی راهبردی« به سر می برند که در این میان بیش از »افتراقات« 
به »اشتراکات« نظر دارند. بنابراین در روابط ایران و روسیه نه موضوع »نفی اختلافات« 
مطرح است نه »گذار از منافع ملی« و نه »هضم شدن در بازی دیگران«. در نتیجه ایران نه 
تنها با روسیه بلکه با هر بازیگری در هر نقطه از جهان در صورت رعایت دوگانه »استقلال« 

و تامین »منافع ملی« ارتباط دوستانه برقرار خواهد کرد.
کارشناس سیاست خارجی و مسائل هسته ای

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا؛

مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر 
بازگشایی می شوند

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر خود بازگشایی 
خواهند شد، گفت: هیچ بهانه ای نباید مانع از برگزاری حضوری کلاس های آموزشی 

شود.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی صبح امروز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا با اشاره شرایط جدید شیوع بیماری کرونا در کشور گفت: همه مردم باید در اماکن 
عمومی ضمن استفاده از ماسک به تمام ضوابط بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی 
توجه ویژه داشته باشند و خصوصاً با توجه به نزدیکی ایام محرم این ملاحظات با دقت 

بیشتر در هیأت و اماکن زیارتی رعایت شود.
وی تزریق دوز یادآور واکسن را نیز مورد تأکید قرار داد و از وزارت بهداشت خواست 
که به منظور ارائه خدمات بهتر به شهروندان، تأمین واکسن مورد نیاز و افزایش مراکز 

واکسیناسیون را در اولویت قرار دهد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به افزایش سفرهای خارجی و نیز سفرهای زیارتی 
به عتبات عالیات در ایام محرم و اربعین حسینی، انجام تست در مبادی ورودی، برای 

جلوگیری از ورود سویه جدید بیماری به کشور را ضروری برشمرد.
رئیسی با قدردانی از دست اندرکاران طرح شهید سلیمانی در سراسر کشور، اجرای 
این طرح را در حوزه های آموزش، پیشگیری و غربالگری موفقیت آمیز خواند و لزوم تأمین 

اعتبارات لازم در این زمینه و تداوم اجرای آن را مورد تأکید قرار داد.
وی در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر اینکه مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر 
خود بازگشایی خواهند شد، اظهار داشت: همه الزامات برای بازگشایی به موقع مراکز 
آموزشی مورد توجه قرار گیرد؛ هیچ بهانه ای نباید مانع از برگزاری حضوری کلاس های 

آموزشی شود.

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

صادرات صنایع خلاق و فرهنگی
 باید توسعه یابد 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، یکی از مأموریت های اصلی رایزنان فرهنگی را تلاش 
برای صادرات محصولات فرهنگی عنوان و تاکید کرد: نگاه به توسعه صادرات صنایع 

خلاق و فرهنگی را از رایزنان فرهنگی به طور جدی خواستاریم. 
محمد مهدی اسماعیلی روز شنبه - یکم مردادماه - در آیین گشایش دهمین اجلاس 
رایزنان فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور که با حضور رئیس جمهور 
در حسینیه الزهرا سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی برگزار شد با بیان اینکه یکی از 
مأموریت های اصلی رایزنان فرهنگی تلاش برای صادرات محصولات فرهنگی است، 
ابراز امیدواری کرد تا با همت رایزنان فرهنگی بحث برپایی نمایشگاه های آثار فاخر هنری 
را داشته باشیم. عضو کابینه دولت سیزدهم، گفت: دولت مردمی یکی از اولویت های 
اساسی خودش را همکاری و تعامل هر چه بیشتر همکاری ها و تعاملات منطقه ای قرار 
داده است از این رو در کنار تحولات اقتصادی موضوع تحولات فرهنگی را هم مدنظر 
داریم به ویژه اینکه در حوزه اجرایی و بدنه دولت در بخش فرهنگ به دنبال توسعه 
تعاملات با کشورهای همسایه هستیم. وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی همچنین با اشاره به 
اینکه توسعه صادرات صنایع خلاق و فرهنگی باید توسعه یابد، اظهار داشت: این اقدام 
باید توسط رایزنان فرهنگی کشورمان در خارج از مرزها صورت گیرد که البته تا حدودی 

در این بخش فعالیت هایی انجام شده است.

اخبار

رئیس کارگروه طرح شفافیت قوای سه گانه و سایر نهادها :

نیازمند شفافیت در عملکرد 
دستگاه ها و سازمان ها هستیم

نماینده مردم تهران گفت: مردم از ما سوال می کنند که شفافیت چه تاثیری در رفع 
تبعیض، رانت و فساد دارد؟ برای پاسخگویی به این سوالات نیازمند شفافیت در عملکرد 

قاطبه دستگاه ها و سازمان ها هستیم.
محسن پیرهادی رئیس کارگروه طرح شفافیت قوای سه گانه و سایر نهادها در گفتگو 
و  این طرح در نشست های کارگروه  به  نگهبان  ایرادات شورای  رفع  از  با خبرنگاران 
تصویب آن در کمیسیون امور داخلی و شوراها خبر داد و گفت: پس از برگزاری چهار 
نشست مشورتی کارگروه با برخی حقوقدانان و کارشناسان شورای نگهبان، متن نهایی 
کمیسیون برای ارجاع به صحن آماده شده و در دستور کار این هفته مجلس قرار گرفته 

است.
نماینده مردم تهران در مجلس در پاسخ به این سوال که در صورت مخالفت مجدد شورای 
نگهبان با برخی بندهای طرح شفافیت تصمیم مجلس چه خواهد بود، عنوان کرد: آنچه 
که در مجلس مصوب می شود بر اساس رأی اکثریت نمایندگان است در این طرح نیز بنا بر 
تشخیص قاطبه مجلس است؛ اما اگر شورای نگهبان باز هم مصوبه نمایندگان را دارای ایراد 
بداند، در ابتدا ایرادات بررسی و اصلاح خواهد شد و اگر نمایندگان بر مصوبه خود پافشاری 
کنند طرح برای تعیین تکلیف بر اساس روال قانونی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 

داده می شود.
که  چرا  دارند  شفافیتی  مطالبه  ما  از  مردم  شد:  یادآور  شفافیت  طرح  کارگروه  رئیس 
می خواهند در جریان روند اتفاقات و تصمیمات باشند. مردم از ما سوال می کنند که شفافیت 
چه تأثیری در رفع تبعیض، رانت و فساد دارد؟ آنها می پرسند در شوراها و شهرداری ها برای 
اراضی چه تصمیمی گرفته می شود و آیا این تصمیمات به منابع آنها خدشه وارد می کند 
یا خیر؟ برای پاسخگویی به این سوالات نیازمند شفافیت در عملکرد قاطبه دستگاه ها و 

سازمان ها هستیم.
وی همچنین در پاسخ به اینکه گفته می شود مجلس در بحث شفافیت، وعده خود را از 
شفافیت آرای نمایندگی به شفافیت در قوای سه گانه و سایر نهادها گسترده کرده است، 
گفت: در حوزه قانون گذاری و بر اساس هویت ذاتی قوه مقننه، مجلس در حوزه شفافیت 
پیشران و علمدار است و بر همین اساس برای کل کشور و تمام شئونات اداری و اجرایی اعم 

از مجریه، قضائیه، مجمع تشخیص مصلحت و شوراها تصمیم می گیرد.
پیرهادی در پایان با تاکید بر اینکه ریل گذاری و قانون گذاری و نظارت بر اجرای قانون بر 
عهده مجلس است، خاطرنشان کرد: در برخی موارد امنیتی برای حفظ مصالح و منافع ملت 
و نظام استثناهایی در حوزه عملکردی برخی نهادها و دستگاه ها وجود دارد که در طرح 
شفافیت مجلس هم لحاظ شده و به غیر از این استثنائات، نگاه مجلس حداکثری بودن 
دایره شفافیت عملکردی قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادهاست و بر این 

اساس اقدام خواهد کرد.

سردار نقدی:

جنایات آمریکا در جنگ با رسوا شدن آنها 
قابل پیگیری است

معاون هماهنگ کننده سپاه گفت : ۲۰۰ پرده نمایشگاه جنایات آمریکا در جنگ وجود 
دارد که با رسوا شدن آنها قابل پیگیری است و کمترین نتیجه گیری حقوقی ما برابر آمریکا 

بازدارندگی آنهاست.
حقوقی  معاونت  همایش  در  سپاه  هماهنگ کننده  معاون  نقدی  محمدرضا  سردار 
سپاه با بیان اینکه خداوند متعال دوست دارد کسی که مورد ظلم واقع شده است، فریاد 
دادخواهی اش را بلند کند و علیه ظلم سخن بگوید، در خصوص لزوم اقدامات حقوقی 
درباره جنایات آمریکایی ها اظهار داشت: برای اینکه ظلم و جنایت های آمریکا علیه مردم 
کشورمان دیده شوند، باید حق مان را مطالبه و از ابتکار عمل هایمان استفاده کنیم تا بتوانیم 
درست و مستند جنایات آمریکا را ثابت کنیم؛ البته ابتدا باید حرکت کرد و بعد نصرت را از 

خدا خواست.
وی در خصوص جنایات آمریکایی ها بیان کرد: ۲۰۰ پرده نمایشگاه جنایات آمریکا در 
جنگ وجود دارد که قابل پیگیری است؛ در این رابطه کمترین نتیجه گیری حقوقی ما برابر 

آمریکا بازدارندگی آنهاست.
معاون هماهنگ کننده سپاه در پایان گفت: اگر خداوند بخواهد به شما نصرت بدهد، 
چنین کاری را می کند؛ همان گونه که نگه داشتن انقلاب خود اعجاز الهی است؛ زیرا شرایط 
سختی داشتیم، اما با ولایت فقیه توانستیم مشکلات را حل کنیم و از سد آن ها بگذریم؛ لذا 

در این رابطه هم به امید خداوند پیروز می شویم.
سردار »سهراب علی شمخانی« تصریح کرد: افرادی چون ابومهدی المهندس و خیلی 
دیگر از شیعیان عراق از ابتدا در کنار ما جنگیدند و سپس برابر آمریکایی ها به پاخاستند و با 

کمک قهرمان بزرگی چون سپهبد سلیمانی با دشمنان اسلام جنگیدند.
سردار شمخانی گفت: جبهه حق با شهید سلیمانی پرچم داعش را پایین کشیدند و 
لشکریان جبهه مقاومت در عراق، سوریه و یمن همانند لبنان شکل گرفتند. آمریکایی ها که 
روزگاری برای عراق حاکم می گذاشتند، حالا خودشان از ترس ملت عراق و جبهه حق به دور 

خود دیوار کشیده اند؛ آن ها در انواع عملیات هایشان شکست خوردند.
 

در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام انجام شد؛ 

تاکید بر شفاف سازی درآمدها و هزینه های 
شرکت های دولتی 

مجمع تشخیص مصلحت در جلسه ای به ریاست صادق آملی لاریجانی و با حضور روسای 
قوای مقننه و قضاییه به بحث و بررسی درباره ادامه سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه 

پرداخت. 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسه فوق العاده  صبح روز شنبه  خود که به ریاست 
آملی لاریجانی و با حضور رؤسای قوای مقننه و قضائیه، دبیر و اعضای مجمع برگزار شد، به 

بحث و بررسی درباره ادامه سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه پرداخت.
این جلسه به بحث و بررسی در خصوص موارد دیگری از سیاست های اصلاح ساختار، 

سازوکار و فرایند بودجه کل کشور اختصاص یافت و مواد دیگری از تصویب اعضا گذشت.
اعضای مجمع موضوع »شفاف سازی و ضابطه مند نمودن درآمدها و هزینه های 
شرکت نفت و سایر شرکت های دولتی، تنظیم رابطه مالی دولت و شرکت ها و رفع 
تعارض منافع« را پس از بحث و بررسی تصویب و همچنین مقرر کردند: »تدوین و 
تصویب لوایح بودجه در دولت با رعایت سیاست های کلی و منطبق بر سیاست های 
کلی برنامه هفتم و در اجرای اهداف و احکام برنامه پنج ساله« باشد و »رسیدگی در 
مجلس با رعایت اهداف و حفظ ساختار کلی و انسجام بودجه و اجتناب از تغییر 
سقف لایحه دولت و ممنوعیت تعیین سهم درصد بودجه، به جز موارد مصرح در 

سیاست های کلی« انجام پذیرد.
در این جلسه که با حضور معاونان سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی، رؤسای کمیسیون 
برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس و رئیس صندوق توسعه ملی برگزار شد، اعضای 
مجمع تصمیم گرفتند که موضوع »چگونگی تأمین مالی هزینه های جاری دولت و تأمین 
مالی طرح های زیرساختی ملی« با حضور اعضای مجمع و استفاده از نظرات کارشناسی 

اقتصاددانان کشور مجدداً در کمیسیون مشترک مورد بحث و بررسی قرار گیرد.
خاطرنشان می شود، بررسی های سیاست های کلی مربوط به صندوق توسعه ملی و 
مالیات در برنامه هفتم توسعه در دستورکار جلسه آتی مجمع تشخیص مصلحت نظام است.

 
وزیر خارجه عراق اعلام کرد:

بن سلمان خواستار دیدار وزیران خارجه 
ایران و عربستان شد

وزیر خارجه عراق اعلام کرد که ولیعهد سعودی خواستار دیدار وزیران خارجه ایران و 
عربستان در بغداد شده است و این نشست بطور علنی برگزار خواهد شد. 

فواد حسین، وزیر خارجه عراق در گفت وگو با شبکه رووداو گفت که تاکنون پنج دور 
مذاکرات میان ایران و عربستان در سطح امنیتی برگزار شده است و محمد بن سلمان، 
ولیعهد عربستان از ما درخواست کرده که دیدار وزیران خارجه عربستان و ایران در بغداد 

برگزار شود.
وی تاکید کرد: اکنون مشغول هستیم و موعد دیدار علنی وزیران خارجه ایران و عربستان 

در بغداد را مشخص خواهیم کرد.
فوادحسین گفت: نشست هایی که تاکنون محرمانه و در سطح امنیتی بود از این به بعد 

با وساطت عراق علنی خواهد شد و وزیران خارجه دو کشور در بغداد دیدار خواهند کرد.
بر اساس این گزارش، اخیرا حسین امیر عبداللهیان، وزیر خارجه ایران در مورد پنچ دور 
گفت و گوهای انجام شده بین  ایران و عربستان در عراق و ادامه این گفت وگوها در آینده 
گفت: در هفته گذشته پیامی از وزیر امور خارجه عراق دریافت کردیم که طرف سعودی این 
آمادگی را دارد که گفت وگوها بین ایران و عربستان از فاز امنیتی وارد فاز سیاسی و علنی 

شود.
وی با اشاره به آمادگی ایران برای این که گفت وگوها بین تهران و ریاض وارد فاز سیاسی 
شود گفت: امیدواریم این گفت وگو ها در نهایت منجر به بازگشت روابط دیپلماتیک بین ایران 

و عربستان به »حالت عادی« شود.

اقدامی  اتمی  انرژی  آژانس  در  قطعنامه  صدور  داشت:  اظهار  جمهور  رئیس 
بحران ساز و با هدف ایجاد فشار علیه ملت ایران بود که موجب ضربه زدن به اعتماد 

سیاسی شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی و امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه ظهر امروز 
شنبه در گفت وگویی تلفنی ۱۲۰ دقیقه ای درباره راهکارهای تقویت همکاری های 
دوجانبه و همچنین تحولات منطقه ای و بین المللی و چالش های عمده جهانی از 

جمله امنیت غذایی و امنیت انرژی مذاکره کردند.
رئیس جمهور در این گفت وگو با اشاره به رشد چشمگیر همکاری های سیاسی و 
اقتصادی ایران با کشورهای مختلف جهان، تحریم های آمریکا ضد ایران را به ضرر 

اقتصاد جهانی به خصوص اروپا دانست.
 رئیسی با اشاره به اینکه اگر نقش امنیت ساز جمهوری اسلامی در منطقه به 
خصوص مبارزه با تروریسم و حمایت تمامیت ارضی و حاکمیت ملی کشورها نبود 
امروز داعش در اروپا اعلام خلافت کرده بود، تاکید کرد راه حل مسائل منطقه در 

دست ملت ها و دولت های منطقه است و مداخله خارجی ضد امنیت و ثبات است.
لزوم  و  کشورها  بین  اختلافات  حل  در  جنگ  اصالت  نفی  با  جمهور  رئیس 
اعتمادسازی امنیتی تاکید کرد جمهوری اسلامی ایران آماده نقش آفرینی در پایان 
بخشیدن به درگیری ها در اوکراین و حل و فصل مسائل از طریق گفت وگوهای 
سیاسی است. رئیسی همچنین با تقبیح اقدامات و مواضع غیرسازنده آمریکا و 
کشورهای اروپایی، اظهار داشت: صدور قطعنامه در آژانس انرژی اتمی اقدامی 
بحران ساز و با هدف ایجاد فشار علیه ملت ایران بود که موجب ضربه زدن به اعتماد 
سیاسی است. رئیس شورای عالی امنیت ملی همچنین تاکید کرد: جمهوری 
اسلامی ایران حصول توافق را در گرو حل و فصل کامل مسائل پادمانی و ارائه 
تضمین های لازم از جمله در قبال استمرار پایبندی معتبر طرف ها به توافق و تامین 

منافع اقتصادی ملت ایران می داند.
امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه نیز در این گفت وگوی تلفنی با تاکید بر 
اهمیت نقش آفرینی جمهوری اسلامی ایران در به ثمر رسیدن روندهای سیاسی 
در منطقه، تصریح کرد: فرانسه از موضع ایران مبنی بر مخالفت با عملیات نظامی 

برخی کشورهای منطقه ضد سوریه حمایت می کند.
رئیس جمهور فرانسه همچنین بر تداوم نقش آفرینی کشورش در مسیر به نتیجه 

رسیدن مذاکرات هسته ای تاکید کرد.
رایزنان مأمور حمایت فرهنگی از ایرانیان خارج کشور هستند

 رئیس جمهور همچنین  در دهمین اجلاس رایزنان فرهنگی جمهوری اسلامی که 
پیش از ظهر روز شنبه در سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی برگزار شد با بیان اینکه 
رایزنان فرهنگی باید عمیقاً با مبانی اسلام، انقلاب و اندیشه های امام و رهبری آشنا 
باشند، توجه و حمایت فرهنگی از ایرانیان خارج از کشور را از مهم ترین مأموریت 

های آنان دانست. 
اینکه در حقانیت پیام و فرهنگ انقلاب  با بیان  ابراهیم رئیسی  آیت الله سید 

اسلامی تردیدی نیست، تصریح کرد: در عین حال باید معلوم شود تا چه میزان این 
پیام شناخته و تبیین شده است.

رئیس جمهور »تحول در رویکردها،   فرآیندها و تحول سازمانی« را سه عامل مهم 
در رسیدن به وضعیت مطلوب در حوزه ارتباطات خارجی برشمرد و افزود: گاهی 
فرآیندهای معیوب موجب کندی و ایجاد وقفه در کارهای بزرگ می شود که باید با 

پایش دقیق فرایندها، نسبت به اصلاح و ارتقای آنها اقدام شود.
رئیسی ایجاد تحولات بزرگ و اثرگذار در حوزه فرهنگ و ارتباطات خارجی را با 
نگاه تحول گرا امکان پذیر دانست و با اشاره به الزامات آن، گفت: رایزنان فرهنگی 
باید نسبت به پیام و رسالت انقلاب اسلامی شناخت و باور عمیق داشته باشند. 
رایزن فرهنگی ما باید فرهنگ غنی انقلاب اسلامی، اقتضائات انقلاب و تمدن نوین 
اسلامی و همچنین منظومه فکری امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقلاب اسلامی 

را به خوبی بشناسد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه داشتن دانش و تحصیلات در این زمینه بسیار مهم 
است، اما بینش و شناخت عمیق مبانی انقلاب اسلامی کمتر از دانش نیست، 
افزود: بعضی از وادادگی ها در حوزه های مختلف ناشی از عدم شناخت و بینش 

نسبت به فرهنگ خودی و مرعوب فرهنگ بیگانگان شدن است.
رئیسی در ادامه به تقابل الحاد و ایمان در جهان امروزی اشاره کرد و گفت: امروز 
نظام استکباری در تلاش است جوامع اسلامی را نیز متاثر از فرهنگ الحاد و لائیک 
خود، تهی از ایمان کند و نظام سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی اسلام را 

نفی نماید.
ایستادگی در مقابل امواج ضد فرهنگی و ضد انسانی امکان پذیر است 

رئیس جمهور افزود: رایزنان فرهنگی در خارج از کشور وظیفه دارند نه فقط میان 
جامعه مسلمانان بلکه با پیروان سایر ادیان الهی و ابراهیمی و همچنین دغدغه مندان 
اخلاق و معنویت، در مقابل توطئه های شوم ضد بشری اتحاد ایجاد کنند. اگر چنین 
اتحادی شکل بگیرد قطعاً ایستادگی در مقابل امواج ضد فرهنگی و ضد انسانی 

امکان پذیر است.
رئیسی با تاکید بر لزوم استفاده از رسانه ها و ابزار تبلیغی و شناساندن ظرفیت های 
فرهنگی ایران به دیگر ملت ها به ظرفیت بزرگ ایرانیان خارج از کشور برای کنشگری 
موثر در حوزه ترویج فرهنگ اسلامی اشاره و تصریح کرد: این ظرفیت بزرگ نباید 
رها شود و با حمایت درست و ایجاد ارتباطات اثربخش، هر یک از ایرانیان خارج از 
کشور می توانند سفیر فرهنگی انقلاب در محل زندگی خود باشند و به گسترش نگاه 

معرفتی انقلاب کمک کنند.
رئیس جمهور نقش سفرا و فعالان فرهنگی را در فرایند توسعه و پیشرفت  کشورها 
حائز اهمیت خواند و گفت: هیچ کشور توسعه  یافته ای بدون نقش آفرینی فعالانه 
سفرا و فعالان فرهنگی خود به توسعه نرسیده است، لذا لازم است نمایندگان 
فرهنگی ما نیز در خارج از کشور با نگاهی تحول محور توسعه تجاری، اقتصادی و 

فرهنگی را با  کشورها دنبال کنند.

رئیسی در گفت وگوی تلفنی با رییس جمهور فرانسه؛

صدور قطعنامه آژانس انرژی اتمی به اعتماد سیاسی ضربه زد 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه 
باید مراقب باشیم جامعه را چندپارچه یا دوقطبی نکنیم، 
سمت  به  جامعه  رفتارها،  گونه  این  با  نظرم  به  گفت: 
دوقطبی طرفداران حجاب و هواداران بی حجابی می 
رود. در حالی که می دانیم بسیاری از کسانی که ممکن 
است پوشش حجاب برتر را قبول نداشته باشند و حجاب 
حداقلی دارند، اصل دین را قبول دارند و به حکم شرعی 

حجاب احترام می گذارند.
حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری اظهارداشت 
: موضوع برخورد با بدحجابی یا بی حجابی این روزها به 
خبر اصلی گروهی از رسانه ها تبدیل شده است و واکنش 
های متفاوتی هم در فضای مجازی به دنبال داشته است 
راه  به  المللی منفی علیه کشور  بین  تبلیغات  و حتی 

انداخته است. 
وی افزود: به نظرم باید چند نکته را در این خصوص 
حجاب  به  توجه  ضرورت  نخست،  دهیم.  قرار  مدنظر 
به عنوان یک امر شرعی برای زنان مسلمان که مسأله 
ای غیر قابل انکار است و شبهه ای در آن وجود ندارد. 
زنان مسلمان به اصل حجاب پایبند هستند. البته وقتی 
صحبت از حجاب می کنیم، کیفیت و نوع حجاب در 
اینجا مطرح نیست. بلکه پوشش در شرع با حدود معینی 
برای مردان و زنان مطرح است. هرچند بر اساس فرهنگ 
ها و سلیقه ها، نوع حجاب در کشورهای مختلف اسلامی 
همواره متفاوت بوده و هست. در کشور ما نیز حجاب 
از تنوع گسترده ای برخوردار بوده و در نقاط گوناگون 

کشور، فرم حجاب خانم ها متفاوت از هم بوده است.
پدیده  با  برخورد  که  این است  نکته مهم  وی گفت: 
بدحجابی در ایران باید چگونه باشد و آیا این برخوردهایی 
که تحت عنوان گشت ارشاد با بانوان ایرانی صورت می 

آیا موثر  اینکه  تر  گیرد، شرعی و قانونی است؟ و مهم 
است؟ این ها مسائلی هستند که باید به آنها پرداخته 

شود.
انصاری در گفت وگو با جماران، تصریح کرد: به عقیده 
من، شیوه کنونی مبارزه با بی حجابی و بدحجابی که در 
پیش گرفته شده است و بعضاً فیلم هایی از آن در فضای 
مجازی منتشر می شود، هیچ نسبتی با آموزه های دینی 
و احکام شرعی به خصوص احکام مربوط به امر به معروف 
و نهی از منکر ندارد. این شیوه ها نتیجه ای جز ایجاد 
نفرت نسبت به دین، انقلاب و اصل مسأله حجاب در بر 

ندارد و باید متوقف شوند.
انصاری گفت: فیلم هایی که از رفتار ماموران در برخورد 
با خانم ها پخش شده است، تکان دهنده بوده و بعضاً 
دیده می شود که خود ماموران تحت عنوان نهی از منکر 
و مبارزه با بدحجابی، گناهان و منکراتی بسیار بالاتر از 
اصل مسأله بدحجابی مرتکب می شوند. اینکه مامور 
مرد، خانم بدحجابی را بغل کند و کشان کشان او را به 
سمت ماشین پلیس ببرد یا مورد ضرب و شتم قرار دهد 

و بانوان را به داخل ماشین هل دهد، قابل قبول نیست.
وی ادامه داد: در برخی موارد نیز دیده شده، روسری 
خانمی در این مسیر به طور کامل از سرش افتاده است 
یا لباسش بالا رفته است. لذا این نوع برخوردها، مصداق 
منکر بالاتر از بی حجابی یا بدحجابی هستند و طبعا 

قابلیت پیگرد قانونی هم دارند.
حجاب اجباری و کشف حجاب اجباری هر دو 

محکوم به شکست است 
مجید انصاری با تاکید بر اینکه باید مراقب باشیم جامعه 
را چندپارچه یا دوقطبی نکنیم، گفت: به نظرم با این 
گونه رفتارها، جامعه به سمت دوقطبی طرفداران حجاب 

و هواداران بی حجابی می رود. در حالی که می دانیم 
بسیاری از کسانی که ممکن است پوشش حجاب برتر را 
قبول نداشته باشند و حجاب حداقلی دارند، اصل دین را 
قبول دارند و به حکم شرعی حجاب احترام می گذارند. 
اگر رفتارها به گونه ای باشند که یک رودررویی با دوقطبی 
شکل بگیرد، نه تنها کمکی به توسعه فرهنگ حجاب 
نمی کند بلکه تاثیر ضد و منفی خود را خواهد گذاشت 
و عده ای را به لجبازی با اصل مسأله حجاب می کشاند.

وی گفت: خروج از اعتدال و عقلانیت در برخورد با 
مسائل اجتماعی، نکته مهمی است که باید به آن توجه 
کنیم. تجربه نشان داده که هرگاه در برخورد با ناهنجاری 
های اجتماعی و مسائلی از این دست، از مرز اعتدال و 
عقلانیت خارج شده ایم، نتیجه ای کاملا معکوس داشته 
است. در چهل سال گذشته ما در موضوعات مختلف 
شاهد این وضعیت بوده ایم که مسأله حجاب نیز یکی از 
آنهاست. از این رو، به حساب تجربه تاریخی عرض می 
کنم که حجاب اجباری و کشف حجاب اجباری هردو 

محکوم به شکست است.
رفتار تنفربرانگیز ماموران انتظامی با زنان قابل 

توجیه نیست
 وی ادامه داد: رفتار تنفربرانگیز ماموران انتظامی با 
زنان قابل توجیه نیست و رفتاری دوگانه است که مردم با 
آن مواجه اند . حتی سریال های تلویزیونی باید انعکاس 
دهنده واقعیات اجتماعی باشند و سازندگان باید این 
اختیار را داشته باشند تا جامعه را مشابه آنگونه که هست، 
با شاخص گشت  نشان دهند. چه اشکالی دارد؟ اگر 
ارشادی بخواهند در ساخت فیلم ها و سریال ها عمل 
کنند و صرفا سراغ خانم های چادری روند، آیا می توانند 

به تولیدات درخور دست پیدا کنند؟

مجید انصاری :

باید مراقب باشیم جامعه را چندپارچه یا دوقطبی نکنیم

حسن شکوهی نسب*

 عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس از امضای ۱۰ نماینده پای طرح استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش خبردادگفت: در تعاملاتی که با مردم و معلمان داریم، وضعیت وزارتخانه 
آموزش و پرورش را مناسب تشخیص ندادم. با تعدادی از نماینده ها مشورت و روند 
استیضاح را شروع کردیم و تا هفته آینده امضاهای این استیضاح را به هر رقمی که بتوانیم 

می رسانیم و بعد به هیئت رئیسه مجلس تحویل می دهیم. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در پاسخ به این پرسش که آیا بهتر نبود طرح استیضاح 
وزیر را به بعد از اجرای رتبه بندی معلمان در مهرماه موکول کنند تا شاید وعده اجرای 
رتبه بندی این بار به دلیل استیضاح وزیر عقب نیفتد، گفت: روند استیضاح عموما کوتاه 
مدت نیست و طرح به هیئت رئیسه می آید و آنجا توسط هیئت رئیسه بررسی می شود و 
به کمیسیون می رود و تازه آنجا رایزنی صورت می گیرد. بنابراین این کار چندماه طول 

می کشد. 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس تاکید کرد: ما می خواهیم روند کارهای آموزش 
و پرورش تسریع شود و به هیچ عنوان در صدد سنگ اندازی یا مشکل آفرینی برای 
این وزاتخانه نیستیم. اگر وزیر آموزش و پرورش حل مشکلات عمده این وزارتخانه را 
سریع تر انجام بدهد و رضایت معلمان را به صورت نسبی نه به صورت کامل به دست 
بیاورد اصراری بر استیضاح نداریم، اما اگر حل نشود، ما به عنوان نماینده مردم ناظر 
این ضعف ها هستیم و فکر می کنیم چه واکنشی می توانیم داشته باشیم؟! من و سایر 

نمایندگان قبلا از یوسف نوری طرح سوال هم کرده ایم و او بارها به کمیسیون آمده است، 
اما فایده ای ندارد. به نظرم این وزارتخانه نیاز به تحول اساسی دارد. اگر نوری چنین 
اراده ای دارد و رتبه بندی را انجام می دهد، مشکلات معلمان را حل می کند، بدهی به 
معلمان را می پردازد و برمدارس غیرانتفاعی نظارت می کند و اگر تاکید به مدارس مناطق 
محروم داشته باشد، وضعیت رفاهی و بیمه معلمان را نگاه کند و به طور کلی به عنوان 

مدیری قوی در راس این وزارتخانه ظاهر شود، مشکلات حل می شود. 
رحیمی جهان آبادی در ادامه از ضعف مدیران آموزش و پرورش در نقاط مختلف کشور 
گفت و اظهار داشت:  ما حتی می بینیم مدیران استانی و شهرستانی این وزارتخانه پس از 
روی کار آمدن یوسف نوری به شدت ضعیف انتخاب می شوند. مدیرانی انتخاب می شوند 
که حضور آن ها در راس یک اداره ای به اهمیت آموزش و پرورش فاجعه بار است و این 
نکاتی است که به کشور و مردم آسیب می زند و ما نماینده مردم هستیم. هربار دیدار 
مردمی داریم چه معلمان و چه خانواده دانش آموزان گلایه مند هستند و یکی از ابزارهایی 

که ما برای دفاع از حقوق مردم در دست داریم استیضاح است. 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ما قصد هیچ چالشی برای آقای نوری 
یا وزارتخانه اش نداریم، اما باید به ما حق بدهند چراکه ما برای حل مشکلات معلمان 
و خانواده دانش آموزان و حتی مشکلات سایر وزارتخانه ها و مسائل آن ها می توانیم از 

ظرفیت های قانونی مجلس شورای اسلامی استفاده کنیم.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس :

مدیران استانی آموزش و پرورش به شدت ضعیف هستند 
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آشنایی با دلایل سکته مغزی

خطرناک ترین نوع گرمازدگی سکته گرمایی است که نیاز به اقدام 
اورژانسی دارد و باید فورا بیمار را به اورژانس برسانید. اگر درمان به تاخیر 

بیفتد، سکته گرمایی می تواند کُشنده باشد.
این روزها برای خیلی از مردم در تمام دنیا دست و پنجه نرم کردن با 
گرمای هوا و بیماری های مرتبط با آن، یکی از بزرگ ترین مشغله های 
ذهنی است. وقتی دمای بدن سریع تر از اینکه بدن فرصت خنک کردن 
خودش را داشته باشد بالا می رود، ممکن است مغز و دیگر اندام های 

حیاتی آسیب ببینند و حتی منجر به مرگ شود.
علائم سکته گرمایی

علائم سکته گرمایی شامل احساس گیجی، سستی و اختلال در 
بسیار  بدن  دمای  می شود.  هشیاری  دادن  دست  از  و  تشنج  کلام، 
بالا می رود و حتی می تواند در عرض ۱۰ تا ۱۵ دقیقه به ۴۱ درجه 
و  داغ  بسیار  پوست  سرگیجه،  استفراغ،  و  برسد. تهوع  سانتی گراد 
خشک، نفس نفس زدن، نبض تند، فشار خون بالا یا پایین و ضعف 

شدید از دیگر علائم سکته گرمایی اند.

چه باید کرد؟
اورژانس خبر کنید و فورا لباس های غیرضروری را از تن فرد خارج 
کنید. در صورت امکان او را به مکانی خنک منتقل کرده و روی بدنش 
دوش آب سرد )نه یخ( بگیرید یا از کمپرس یخ برای خنک کردن سر، 

گردن، زیربغل و کشاله ی ران استفاده کنید.
بچه ها و سالمندان بیشتر از سایرین ممکن است دچار سکته گرمایی 
شوند. بچه های کوچک اغلب نمی توانند به بزرگترها بگویند تشنه اند. 
همچنین توانایی بدن برای اعلام تشنگی به مغز با افزایش سن کاهش 

می یابد.
چاق بودن هم ریسک سکته گرمایی را بالا می برد. افرادی که 
بیماری قلبی دارند، بیماری روحی و روانی دارند یا الکل می نوشند 
نیز بیشتر در معرض سکته گرمایی اند. کسانی که گردش خون 
است  دهیدراته  بدنشان  حاضر  حال  در  یا  نیست  کافی  بدنشان 
)مثلا به دلیل مصرف دارو( بیشتر ممکن است دچار سکته گرمایی 

شوند.

چگونه از سکته گرمایی پیشگیری کنید؟
حتی وقتی تشنه نیستید آب بنوشید

دهیدراته شدن بدن سریع رخ می دهد. پس بهتر است با مکررا آب و 
مایعات خنک نوشیدن جلوی این اتفاق را بگیرید. همیشه در طول روز 

یک بطری آب همراه خود داشته باشید.
ضد آفتاب بزنید

پوست آفتاب سوخته نمی تواند دمای بدن را خوب تنظیم کند.
سعی کنید جلوی تعریق زیاد را بگیرید

در دماهای بالا حواستان به رطوبت هوا نیز باشد. رطوبت و زیاد شرجی 
بودن باعث می شود بدن خیلی عرق کند و مایعات از دست بدهد.

لباس های خنک و سبُک بپوشید
لباس های تنگ اجازه ی تنفس به پوست نمی دهند. لباس های تیره 
نیز گرمای زیادی جذب می کنند. لباس های نخی و سبُک و روشن 

بپوشید تا جریان هوا روی پوستتان برقرار باشد.
بدن شما برای اینکه اعلام کند دهیدراته شده علامت های زیادی 
می فرستد که نیازش به مایعات را بروز دهد: خشکی دهان یا سرفه های 
خشک، سردرد یا احساس خستگی. یبوست، تیره شدن ادرار، تورم 

پاها، از دست دادن اشتها اما تمایل به قند و شیرینی
از پنکه و بادبزن استفاده کنید

هوای اطرافتان را به جریان بیندازید تا بدنتان بهتر خودش را خنک 
کند؛ پنکه و بادبزن این کار را خوب انجام می دهند.

زیاد استراحت کنید
در طول روز استراحت کنید. پیش از اینکه برای فعالیتی بیرون بروید 

هم کمی استراحت کنید.
غذاهای آبدار بخورید

فرنگی،  گوجه  تربچه،  کرفس،  کاهو،  و  خیار  مانند  سبزیجاتی 
و  دارند  کمی  کالری  هویج،  و  بروکلی  و  اسفناج  سبز،  فلفل 
هندوانه،  مانند  میوه هایی  است.  آب  وزنشان  درصد   ۹۰
بخورید. بیشتر  نیز  فرنگی  توت  و  فروت  گریپ   طالبی، 

غذاهایی که بدن را دهیدراته می کنند کمتر بخورید
پروتئین زیاد می تواند بدن را دهیدراته کند. غذاهای پُرنمک و قند زیاد 

نیز همین اثر را دارند.
سکته گرمایی می تواند چه عوارضی ایجاد کند؟

دمای بسیار زیاد بدن می تواند منجر به عوارض زیر شود:
. سندرم حاد تنفسی

. تورم مغز
. نارسایی کلیوی
. نارسایی کبدی

. اختلال متابولیکی
. آسیب به عصب

. کاهش جریان خون به قلب و دیگر مشکلات مربوط به گردش خون

چه افرادی بیشتر در معرض سکته گرمایی اند؟

راه برای تربیت کودکانمراقب سکته گرمایی باشید
 با عادات غذایی سالم 

غذا و تغذیه خوب پایه و اساس سلامت کودکان است و فوایدی را به همراه دارد 
که می تواند تا پایان عمر پایدار باشد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، آموزش تغذیه 
سالم به کودک از سنین پایین به او کمک می کند تا در بزرگسالی رابطه مثبتی با 
غذا داشته باشد و باور کنید یا نه، شکل دادن به این عادات می تواند سرگرم کننده 

و سالم باشد؛ نه فقط برای فرزند شما، بلکه برای کل خانواده!
در ادامه شش راه برای شروع این کار را می خوانید.

۱. ترویج عادات مثبت
بچه های شما مراقب هر کاری که انجام می دهید، از جمله هنگام غذا خوردن، 
هستند. شما می توانید با دستیابی به غذاها، نوشیدنی ها و تنقلات سالم و انجام 
فعالیت بدنی مفرح، الگوی خوبی باشید. قرار دادن غذا های سالم و کامل روی 
میز، الگوی بسیار خوبی برای کودک شما است. سعی کنید فرزندان خود را در 
خرید و تهیه غذا مشارکت دهید. آن ها از این که بخشی از روند تهیه غذا های 

خوشمزه و سالم برای خانواده هستند، لذت خواهند برد.
از زمان صرف غذا به عنوان یک فرصت یادگیری استفاده کنید، گروه های 
غذایی مختلف را با هم جستجو کنید و مواد مغذی و ویتامین های مورد نیاز بدن 

را کشف کنید.
۲. رابطه ای سالم با غذا حفظ کنید

و  مادام العمر  برای سلامت  مورد غذا خوردن  در  فکر سالم  داشتن یک طرز 
محافظت در برابر بیماری هایی مانند بیماری قلبی، سرطان و دیابت کلیدی است. 

شما می توانید با روش های زیر به فرزند خود کمک کنید:
کمک به آن ها در درک اینکه آیا از نظر جسمی گرسنه هستند یا خیر. این به آن ها 

کمک می کند تا با نیاز های بدن خود هماهنگ شوند.
دوری از استفاده از غذا به عنوان پاداش یا تنبیه. استفاده از غذا به این صورت 

می تواند باعث ایجاد رابطه ناسالم در کودکان با غذا شود.
منع نکردن غذا های خاص. منع کردن غذا های خاص مانند شیرینی جات 

می تواند باعث شود که کودک شما حتی بیشتر به آن ها علاقه مند شود.
به جای نه گفتن به غذا ها و نوشیدنی های ناسالم، حجم وعده های غذایی 
را محدود کنید و در مورد مصرف کم آن ها )یعنی نه هر روز( انتظار ایجاد کنید. 
انتخاب های بهتری نسبت  با فرزندان خود در مورد این که چرا برخی غذا ها 
به سایرین هستند صحبت کنید. به عنوان مثال، اگر فرزندتان چیزی شیرین 
می خواهد، توضیح دهید که چرا یک غذای کامل با قند های طبیعی مانند یک 
تکه میوه، انتخاب بهتری نسبت به یک غذای فرآوری شده مانند یک غلات شیرین 
با شکر اضافه است. سعی کنید برای رفتار خوب مانند یک فعالیت سرگرم کننده 

خانوادگی از پاداش های غیر غذایی استفاده کنید.
آیا می دانستید که هرچه دامنه تجربیات غذایی آن ها بیشتر باشد، احتمال 
اینکه کودک شما به خوردن غذا های متنوع از پنج گروه غذایی ادامه دهد بیشتر 

می شود؟
۳. »بشقابت رو خالی کن« را فراموش کنید.

اگرچه ممکن است فکر کنید این می تواند به کودک شما کمک کند تا مواد 
مغذی مورد نیاز خود را از غذا دریافت کند، اما این رفتار ها می تواند منجر به بیزاری 
از غذا و داشتن ارتباط منفی با غذا خوردن شود. اگر نمی توانید فرزندتان را وادار 
کنید که سبزیجاتش را بخورد، سعی کنید خوردن سبزیجات و لذت بردن شما از 
آن ها را ببینند. کودک شما انتخاب غذا را از شما یاد می گیرد، بنابراین سعی کنید 
تا آنجا که می توانید او را تشویق کنید. همچنین می توانید مقادیر کمی از میوه یا 
سبزی همراه با غذا های سالم دیگری که دوست دارند به آن ها بدهید و یا از آن ها 
بخواهید که یک میوه جدید را انتخاب کنند تا با هم امتحان کنید. چیدمان میوه ها 
و سبزیجات به شکل های سرگرم کننده و رنگارنگ نیز می تواند به آن ها کمک کند 
تا در بشقاب جذاب به نظر برسند. مهم است به یاد داشته باشید که ممکن است 
کودکان چندین بار تلاش کنند تا غذا های جدید را امتحان کنند و لذت ببرند، 

تسلیم نشوید!
۴. کنترل مقدار غذا و سهم غذایی کودک

وعده های بزرگ می تواند منجر به افزایش وزن شود، بنابراین مهم است که به 
فرزندان خود در مورد مقدار غذا در بشقاب خود آموزش دهید. یک راه آسان برای 
آموزش اندازه سهم غذایی به کودک، استفاده از تصاویر بصری است، به عنوان 
مثال، یک مشت بسته برای بخشی از ماکارونی، برنج یا غلات توصیه می شود. یک 
قسمت گوشت باید به اندازه کف دست آن ها باشد. مقدار چربی هایی مانند کره 
باید به اندازه بالای انگشت شست آن ها محدود شود. آیا می دانستید که کودکان 

توانایی ذاتی در تنظیم میزان دریافتی خود برای رفع نیاز های انرژی دارند؟
۵. روز خود را با صبحانه سالم شروع کنید

صبح ها برای بسیاری از خانواده ها می تواند همراه با عجله باشد، اما شروع روز با 
یک وعده غذایی متعادل به کودک شما کمک می کند تا مواد مغذی مهمی مانند 
کلسیم و فیبر را که برای رشد و تکامل خود لازم است، دریافت کند. سعی کنید 
به جای غلات یا شیرینی های شیرین، صبحانه هایی با مواد مغذی مانند ماست 
ساده و میوه های تازه درست کنید که کالری بالایی دارند و مواد مغذی کمی دارند. 
همچنین متوجه خواهید شد که کودک شما برای مدت طولانی تری سیر می ماند.

۶. فعالیت و تحرک را سرگرم کننده کنید
کودکان به حداقل ۶۰ دقیقه فعالیت بدنی در روز نیاز دارند. چرا در این سرگرمی 
شرکت نمی کنید؟ سعی کنید برای آن دسته فعالیت های خانوادگی برنامه ریزی 
کنید که همه را به حرکت وادار کند، مانند پیاده روی بعد از شام یا شنا و هنگامی 
که فرصتی را می یابید، خودجوش باشید، مانند ورزش با هم وقتی آهنگ مورد 
علاقه از رادیو پخش میشود. همچنین مهم است که کودک خود را تشویق کنید 
که زمان نشستن مقابل صفحه نمایش )مانند تلویزیون، موبایل یا تبلت( را محدود 
کند، )سازمان بهداشت جهانی برای کودکان دو تا چهار ساله بیش از یک ساعت 
در روز توصیه نمی کند( تا روی بازی های فعالی که نیاز به تحرک دارند، تمرکز کند. 
گنجاندن غذا های سالم و فعالیت های سرگرم کننده در هر روز به رشد کودک شما 
کمک می کند، سلامت او را بهبود می بخشد و او را برای یک عمر انتخاب های 

مثبت و سالم آماده می کند.

چقدر مجاز به کارکردن با »رایانه« هستیم؟ 
روش های  به  اشاره  با  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  چشم پزشکی  استاد 
استراحت دادن به چشم در حین کار با رایانه، گفت: بهترین کار این است که 
کار مداوم یک ساعت و نیم بیشتر با رایانه نداشته باشیم و حتماً بین این زمان ۲۰ 

دقیقه استراحت چشمی داشته باشیم. 
محمود جباروند، استاد چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران  در پاسخ 
به این پرسش که »چگونه خستگی چشم ها را بیرون آوریم؟«، گفت: مالیدن 
چشم ها خوب نیست، بلکه بهترین کار این است که کار مداوم یک ساعت و نیم 
بیشتر با رایانه نداشته باشیم و حتماً بین این زمان ۲۰ دقیقه استراحت چشمی 
داشته باشیم. وی با اشاره به روش های استراحت دادن به چشم در حین کار با 
رایانه، خاطرنشان کرد: در مدت ۲۰ دقیقه استراحت می  توانیم ورزش کنیم یا 
نقطه دوری را در محیط اطراف نگاه کنیم که این کار باعث می شود تطابق انسان 

رها شده و خستگی چشم ها برطرف شود و این روش بهترین کار است. 

سلامت

محققان استرالیایی می گویند؛

رژیم غذایی و ورزش به تنهایی به طول 
عمر بیشتر کمک نمی کنند

یک مطالعه جدید نشان می دهد که برای طولانی تر شدن عمر، افراد باید هم 
سالم غذا بخورند و هم به طور منظم ورزش کنند.به نقل از هلث لاین، در حالی 
که یک رژیم غذایی متعادل و ورزش منظم به طور مستقل فواید زیادی برای 
سلامتی دارند، اما این مطالعه اشاره می کند که بیشترین کاهش خطر مرگ و 

میر ناشی از ترکیب رژیم غذایی و ورزش با هم است.
یافته ها نشان می دهد که حتی میزان بالای ورزش نمی تواند به طور کامل 

مضرات یک رژیم غذایی نامناسب را جبران کند.
یک رژیم غذایی سالم نمی تواند با اثرات سبک زندگی بی تحرک مقابله کند، 

همان طور که ورزش منظم نمی تواند عادات غذایی نادرست را خنثی کند.
این مطالعه جدید نشان می دهد که ورزش و رژیم غذایی سالم می توانند به طور 
جداگانه خطر کلی مرگ و میر را کاهش دهند، اما بیشترین کاهش خطر ناشی 

از انجام هر دو باهم است.
نتایج نشان می دهد کسانی که مرتب ورزش می کنند و تغذیه سالمی دارند، با 

کمترین خطر مرگ و میر روبرو هستند.
به گفته محققان، این یافته ها اهمیت رژیم غذایی سالم و فعالیت بدنی منظم را 
برجسته می کند. محققان می گویند: »پیروی از یک رژیم غذایی سالم و فعالیت 
بدنی کافی برای کاهش بهینه خطر مرگ و میر ناشی از همه علل، بیماری های 

قلبی عروقی و سرطان های مربوط به چاقی مهم است«.
برای این مطالعه، محققان داده های سلامت و ورزش ۳۴۶,۶۲۷ فرد را در طول 

۱۱ سال ارزیابی کردند.
آنها میزان تمرینات ورزشی هر شرکت کننده در یک هفته را به همراه شدت 
فعالیت بدنی آنها پیگیری کردند. تیم همچنین عادات غذایی شرکت کنندگان 

را دنبال کرد.
در طول مدت مطالعه، ۱۳,۸۶۹ شرکت کننده جان خود را از دست دادند؛ 
۲۶۵۰ نفر به دلیل بیماری قلبی و ۴۵۲۲ نفر به دلیل سرطان های مرتبط با 

چاقی.
تیم تحقیق دریافت که هر نوع ورزش منظم با کاهش خطر مرگ و میر مرتبط 
است و کسانی که هم خوب غذا می خورند و هم ورزش می کنند با کمترین خطر 

مرگ روبرو هستند.
علاوه بر این، در حالی که ورزش و رژیم غذایی به طور مستقل با کاهش خطر 
مرگ و میر مرتبط هستند، سطوح بالای ورزش نمی تواند به طور کامل مضرات 

یک رژیم غذایی نامناسب را کاهش دهد.
»ملودی دینگ«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه سیدنی استرالیا، گفت: »در 
مطالعه ما، کسانی که رژیم غذایی با کیفیت پایین داشتند و فعال بودند، هنوز 
خطر مرگ و میرشان به میزان قابل توجهی نسبت به کسانی که رژیم غذایی با 

کیفیت پایین داشت و غیرفعال بودند، کمتر بود.«
یافته ها نشان می دهد که برای به حداقل رساندن خطر کلی مرگ و میر، افراد 

باید رژیم غذایی سالم داشته باشند و به طور منظم ورزش کنند.
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مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم  خبرداد:

اختصاص ۱۳8 تُن سهمیه آرد مازاد
 برای نانوایی های پردیسان 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: برای تسهیل دسترسی مردم 
منطقه پردیسان قم به نان مورد نیازشان،  سهمیه آرد نانوایی های مستقر در این 

منطقه ۱۳۸ تُن افزایش یافت. 
نانوایی در منطقه  سعید محمدی در گفت وگویی  اظهارداشت : ۴۴ واحد 
پردیسان قم فعالیت می کنند که سهمیه آرد آن ها ۵۳۵ تُن بود اما با توجه به اعلام 
نیاز صورت گرفته بر اساس جمعیت ساکن در این منطقه، پس از اجرای طرح 
مردمی سازی یارانه ها در مرحله نخست ۵۰ تُن و در مرحله دوم ۸۸ تُن سهمیه آرد 

علاوه بر میزان قبلی به نانوایی های فعال در پردیسان اضافه شد.
وی گفت: در حال حاضر ۶۷۳ تُن سهمیه آرد نانوایی های مستقر در این منطقه 
است و ما حداکثر سهمیه ای را که امکان داشت به رسته های مختلف نانوایی 

اختصاص دهیم در اختیار نانوایی های پردیسان قرار می دهیم.
محمدی افزود: با توجه به جمعیت ساکن در منطقه پردیسان، کارگروه گندم، 
آرد و نان استان مشوق هایی را برای واحدهای نانوایی صنف و صنعت که اکنون با 
قیمت تمام شده فعالیت خود را انجام می دهند،  در نظر گرفته است، به این صورت 
که اگر این واحدهای نانوایی به صورت داوطلبانه به منطقه پردیسان منتقل شوند، 

برای آن ها سهمیه آرد یارانه ای درنظر گرفته خواهد شد.
وی با اشاره به این که اداره کل غله طی ماه های اخیر آرد مورد نیاز نانوایی های 
مستقر در پردیسان را به خوبی تامین کرده است، ادامه داد: برای تامین آرد مورد 
نیاز نانوایی های فعال در منطقه پردیسان هیچ مشکلی نداریم و در حال حاضر نیز 
حداکثر سهمیه ای را که امکان داشت برای هر واحد نانوایی در رسته های مختلف 

اختصاص داد به نانوایی های فعال در منطقه پردیسان می دهیم.
محمدی با تاکید بر این که با تصمیم های گرفته شده ظرفیت عرضه نان در 
منطقه پردیسان افزایش خواهد یافت، گفت: همچنین بر اساس نظر کارگروه 
گندم،  آرد و نان استان این امکان فراهم است تا نانوایی هایی فعال در سایر نقاط 
شهر قم که نانوایی در آن منطقه اشباع است، در صورت تمایل نانوایی خود را به 

پردیسان منتقل کنند. 
وی بیان داشت: با توجه به تصمیم هایی که برای افزایش حجم سهمیه آرد و 
همچنین روند ساعت کاری واحدهای نانوایی فعال در پردیسان گرفته شده است 
از مردم ساکن در این منطقه می خواهیم برای تهیه نان مورد نیاز خود در زمان های 
مختلف به نانوایی مراجعه کنند و تنها این کار را به عصر و شب موکول نکنند تا 
شاهد شکل گیری صف  و حضور پرتعداد جمعیت در نانوایی های این منطقه 

نباشیم.
وی ادامه داد: هر واحد نانوایی در یک زمان واحد ظرفیت تولید مشخصی دارد، 
بنابراین که اگر با حضور پرتعداد مردم برای خرید نان مواجه شود، صف در آن واحد 
شکل می گیرد، همچنین همین مساله ممکن است کاهش کیفیت نانی که به 

مردم عرضه می شود را نیز در پی داشته باشد.
شهرک پردیسان در منطقه هشتم شهرداری  و در جنوب غربی این شهر قم واقع  
شده است، این منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت 

تاسیس و در سال ۱۳۹۰ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
به طور کلی حدود ۹۰۰ نانوایی در سطح شهر و مناطق مختلف استان قم فعال 

است و نانوایان در این استان انواع نان های مورد علاقه مردم را تولید می کنند. 
پنج کارخانه تولید آرد در قم فعال است و میزان آرد مصرفی نانوایی ها در این 

استان در هر ماه بیش از ۱۰ هزار تُن است.

توسط موسسه خیریه حضرت اباالفضل)ع( انجام شد:

اهدا 2٠ جهیزیه به زوج های جوان قمی

حضرت  خیریه  موسسه  ازطرف  مراسمی  در  کامل  جهیزیه  سری  بیست 
اباالفضل)ع( قم به زوج های جوان و محب اهل بیت اهدا شد. 

براساس این گزارش ،در این مراسم که به مناسبت عید غدیر خم و دهه ولایت در 
مسجد حضرت ابوالفضل)ع( قم و با حضور جمعی از علما، روحانیون، مسئولان و 
اهالی منطقه برگزار شد، حجت الاسلام و المسلمین دکتر ناصر رفیعی در سخنانی 
با استناد به آیات و روایات، ازدواج در اسلام را امری مقدس دانست و بر لزوم حفظ 

و اجرای تعالیم اسلامی در زندگی مشترک زوجها تاکید کرد. 
وی به هفت ویژگی شیعیان واقعی در زندگی خانوادگی با توجه به آموزه های 
دینی اشاره کرد و بذل و بخشش، محبت به یکدیگر، صله رحم، ظلم نکردن و 

دوری از زخم زبان را از جمله آنها برشمرد.
در حاشیه این مراسم حجت الاسلام والمسلمین سید کاظم میرعظیمی مدیر 
موسسه خیریه حضرت اباالفضل)ع( در گفتگویی بر اهتمام این مؤسسه در جهت 
ازدواج جوانان تاکید کرد و افزود این مؤسسه به منظور تسهیل ازدواج جوانان 
نیازمند با کمک خیرین سالانه ۵ تا ٨ مراسم ویژه برگزار و ٢۵٠ تا ۴٠٠ جهیزیه 
کامل به آنان اهدا می کند که در این راستا تا کنون هزار و ۵٠٠ جهیزیه تامین 
شده است. وی با اشاره به اینکه اهدای این میزان اهدای جهیزیه برگ زرینی در 
کارنامه این موسسه است که باعث افتخار  خواهد بود گفت: امیدواریم با حمایت 
خیرین این حجم از اهدای جهیزیه افزایش پیدا کند. میر عظیمی ادامه داد: ما 
سعی کرده ایم در این جهیزیه ها اقلام ضروری زندگی را به طور کامل به عروس 
از دیگر خدمات موسسه خیریه  و دامادهای جوان اهدا کنیم. وی همچنین 
حضرت اباالفضل)ع( را ارائه خدمات درمانی به بیماران نیازمند در درمانگاه وابسته 
موسسه، اهدا بسته های معیشتی و غذایی و اقدامات خیریه دیگر ذکر و از خیرین 

دعوت کرد در این امور  موسسه را یاری کنند.

رییس مرکز بهداشت  استان قم:
۱8 درصد جمعیت استان قم ماسک می زنند

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: میزان استفاده از ماسک در قم به مراتب 
پایین تر از میزان قابل قبول است و در هفته های گذشته ۱۸ درصد جمعیت استان 

از ماسک استفاده کردند. 
سیامک محبی افزود: ماسک یکی از راهکارهای آسان، ارزان و بدون عوارض 

خاص است که می تواند مانع شیوع ویروس کرونا شود.
وی اضافه کرد: در حال حاضر که وضعیت قم به رنگ نارنجی کرونا درآمده است، 
به همه شهروندان توصیه می کنیم برای پیشگیری از ابتلا به ویژه در محیط های 

سربسته و مکان هایی که تهویه مناسب ندارد، از ماسک استفاده کنند.
داد:  ادامه  ندارد،  وجود  ماسک  عرضه  در  کمبودی  هیچ  این که  بیان  با  وی 
استفاده از ماسک به ویژه در افرادی که بیماری زمینه ای دارند مورد تاکید است تا 

موج جدید ویروس کرونا را با کمترین آسیب پشت سربگذاریم.
محبی بیان کرد: در روزهای آینده مناسبت های مختلفی از جمله بازگشت 
حجاج و ماه محرم را در پیش رو داریم و اجتماعات و مناسبت های بسیاری برگزار 
می شود؛ از شهروندان درخواست داریم در رفت وآمدها از ماسک استفاده کنند و 

تهویه فضایی که قرار دارند را بررسی کنند.
استان قم از هفدهم تیرماه در فهرست مناطق زرد و به نسبت پرخطر کرونایی 

کشور قرار گرفته بود که از ۳۱ تیرماه به رنگ نارنجی کرونایی درآمد.

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور:

ارتقاء کارکرد مساجد نیازمند
 یک طرح جامع است

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: برای ارتقا کارکرد مساجد نیازمند یک طرح 
جامع، کلان و راهبری با مشارکت نهادهای مختلف هستیم.

آیت الله علیرضا اعرافی روز شنبه در دیدار رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی 
و هنری مساجد کشور اظهار داشت: برای ارتقا کارکرد مساجد نیازمند یک طرح جامع، 

کلان و راهبری با مشارکت نهادهای مختلف هستیم.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور ابراز داشت: متأسفانه هم اکنون برخی از مساجد 
در نقاط مختلف کشور نماز جماعت صبح ندارند و باید برنامه ریزی ها به گونه ای باشد 

که سه نوبت نماز در مساجد به صورت جماعت اقامه شود.
آیت الله اعرافی با بیان اینکه مساجد می بایست بر طرف کننده آسیب های اجتماعی 
باشند اظهار داشت: برنامه های میان مدت و بلند مدتی در این راستا می بایست 
طراحی شود تا با استفاده از ظرفیت مساجد؛ مشکلات و آسیب های اجتماعی در هر 

منطقه و محله و در مجموع در جامعه به حداقل برسد.
امام جمعه قم با بیان اینکه هم اکنون حوزه های علمیه در استان ها یک برنامه پنج 
ساله دارند اظهار داشت: در سال جاری نیز تلاش شده است تا مراکز علمی و آموزشی 
دارای یک برنامه ۵ ساله جهت حرکت به سمت جلو داشته باشند و این برنامه ها در 
راستای حوزه پاسخگو که بتواند نیازهای جامعه را در موضوعات معرفتی پاسخ دهد، 

کلیدی است.
مساجد می بایست بر محوریت امام جماعت فعالیت کنند

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با تاکید بر اینکه مساجد می بایست بر محوریت 
امام جماعت فعالیت کنند و اداره شوند افزود: امام جماعت باید خود را امام محله بداند 
و اقداماتی که در راستای کارکرد مساجد صورت می گیرد می بایست به اتصال مسجد 

به بدنه جامعه تقویت کند.
وی تاکید کرد: استفاده از ابزار هنر در مسیر توسعه معارف اسلامی مهم است و 

هنرهای متناسب با معرفت اسلامی می تواند در جذب نسل جوان کمک کند.
آیت الله اعرافی ادامه داد: از قالب های مختلف هنری می توان در راستای ترویج 
معارف اسلامی استفاده کرد و بهره برد و هم اکنون ۲۰ نوع هنر وجود دارد که با در نظر 

گرفتن شرایط و شئونات مسجد و روحانیت قابل اجرا است.
 

رییس ستاد کانون های فرهنگی مساجد کشور:

۲6 هزار کانون فرهنگی هنری مسجد
 در کشور وجود دارد

در  گفت:  کشور  مساجد  هنری  و  فرهنگی  کانون های  هماهنگی  ستاد  رییس   
حال حاضر حدود ۸۵ هزار مسجد و حدود ۲۶ هزار کانون فرهنگی و هنری مسجد، 

ثبت شده در سراسر کشور داریم. 
با  دیدار  در  شنبه  روز  خداداده  کمال الدین  حجت الاسلام والمسلمین 
حجت الاسلام والمسلمین حسین ملانوری معاون تبلیغ و امور فرهنگی حوزه های 
علمیه کشور، با بیان اینکه رکن اصلی مسجد، امام جماعت مسجد است؛ بر تعامل، 

هم افزایی و همکاری دوسویه این ستاد با حوزه های علمیه کشور تاکید کرد.
و  مساجد  جماعت  امامان  با  مساجد  کانون های  همکاری های  به  اشاره  با  وی 
فعالیت های این کانون ها در عرصه های مختلف از جمله دانش آموزی و امور هنری 
افزود: بعضی از این کانون ها در حوزه های گوناگون فرهنگی و هنری تخصصی فعالیت 

می کنند.
وی همچنین از آمادگی این ستاد، به منظور استفاده از توانمندی ها و ظرفیت های 

حوزه های علمیه سراسر کشور خبر داد و بر مشارکت و تعامل دوسویه تاکید کرد.
معاون تبلیغ و امور فرهنگی حوزه های علمیه کشور نیز در این دیدار، بر تقویت 

مساجد و همکاری های متقابل تاکید کرد.   
حجت الاسلام والمسلمین حسین ملانوری اظهار داشت: با ارتباط و هم افزایی بیشتر 
میان کانون های فرهنگی و هنری مساجد با ستاد راهبری مساجد حوزه های علمیه، 

اتفاقات مبارکی رقم خواهد خورد.
همچنین دبیر ستاد راهبری مساجد کشور، »نرم افزار )اپلیکیشن( مسجدی ها« را 
تشریح کرد و گفت: همه مردم می توانند از طریق »نرم افزار بازار« این نرم افزار را بر روی 
گوشی تلفن همراه خود نصب کنند و از امکاناتی مانند مسجدیاب، مسجدنیوز، مرکز 

مشاوره و مرکز آموزش استفاده کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محمدمهدی مسلمی فر افزود: نرم افزار »مسجدی ها« 
یک نرم افزار رایگان و خدماتی است که با هدف پشتیبانی از فعالان فرهنگی مساجد 

سراسر کشور تولید و عرضه شده است.
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری 

مساجد استان قم نیز، فعالیت های این ستاد را در این استان تشریح کرد.
  

فرمانده عملیات سپاه امام علی بن ابی طالب قم:

رزمایش »الی بیت المقدس ۱۲«
 در قم برگزار شد

فرمانده عملیات سپاه امام علی بن ابی طالب قم گفت: رزمایش »الی بیت المقدس 
۱۲« قرارگاه دفاعی امنیتی امام هادی )ع( در قالب گردان های قدس و کوثر با هدف 

نمایش آمادگی نیروهای بسیجی روز چمعه  برگزار شد.
سرهنگ محمدجعفر فائزی اظهار داشت: رزمایش »الی بیت المقدس ۱۲« قرارگاه 
دفاعی امنیتی امام هادی )ع( سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( استان قم در ۲ مرحله 
ناآرامی ها« و  با  و در چهار محور »دفاع از کوی و برزن«، »امداد و نجات«، »مقابله 
»تمرینات امنیتی« با حضور حدود هزار و ۵۰۰ نفر از برادران و خواهران بسیجی در 

قالب گردان های بیت المقدس و کوثر با موفقیت برگزار شد.
وی اضافه کرد: این رزمایش با هدف حفظ آمادگی برای دفاع از انقلاب اسلامی و 
اجرای مأموریت های دفاعی امنیتی و امدادی و همچنین آمادگی تمام قشرهای جامعه 

به خصوص بسیجیان خواهر و برادر برگزار شد.
وی خاطر نشان کرد: این رزمایش با رمز مقدس »یا علی بن ابی طالب )ع(« و با 
شعار »بسیج پاره تن ملت« در ۲ روز در قالب ۶ گردان کوثر شامل خواهران بسیجی و ۷ 

گردان بیت المقدس متشکل از برادران بسیجی در سطح استان قم برگزار شد.
فائزی با اشاره به لزوم آمادگی همه جانبه بسیجیان سرافراز در عرصه های رزمی، 
دفاعی در مقابل هرگونه تهدیدات دشمنان قسم خورده نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران افزود: در این رزمایش شاهد حضور و نمایش اقتدار بسیجیان در سطح شهرستان 
و بخش های تابعه با انجام مأموریت های امداد نجات و مقابله با حوادث و بلایای طبیعی 
با عنوان زلزله و بمباران هوایی بودیم و آمادگی بسیجیان و دستگاه های خدمات رسان 

از جمله هلال احمر، اورژانس، آتش نشانی مورد ارزیابی قرار گرفت.

با سخنرانی سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ؛

یادواره شهدای اصناف در قم برگزار شد 
یادواره شهدای اصناف با سخنرانی محمد هادی زاهدی وفا سرپرست وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی در دانشگاه قم برگزار شد. 
وزارت  زاهدی وفا، سرپرست  قم، محمدهادی  دانشگاه  روابط عمومی  به گزارش 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، شامگاه ۳۱ تیرماه در یادواره شهدای اصناف که همزمان با 
رویداد ملی هجرت اشتغال آفرینی در دانشگاه قم برگزار شد با ابراز خرسندی از حضور 
در جمع دغدغه مندان اشتغال بیان کرد: پرسشی که اهمیت دارد این است که چرا نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان بیشتر از نرخ بیکاری دیگران است؟ وی ادامه داد: دانشگاه ها 
اکثرا  تقسیم بندی ها  این  در  که  می کنند  بندی  تقسیم  مختلفی  نسل های  در  را 
دانشگاه های ما در حد دانشگاه های نسل اول و دوم هستند، در حالی که دانشگاه های 
نسل چهارم کارآفرینی دارند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره رویداد ملی هجرت 
اشتغال آفرینی بیان کرد: تا جایی که من در جریان هستم، این رویداد خلاء بین آموزش 
و اجرا را پر می کند؛ این موضوع دارای اهمیت است زیرا شنیده می شود که در بسیاری 
از کشورها آموزش مهارت اثر بیشتری از آموزش عالی داشته است و یا اینکه افراد از 
دوره متوسطه وارد بازار کار می شوند و تعامل با جامعه را از آن دوره می آموزند؛ اما در 
کشور ما به ندرت تجربه عملیاتی وجود دارد. وی افزود: دانشجو تا کارکردن، مهارت 
آموزی، نحوه معامله با مشتری، نحوه بازاریابی و خلاقیت در کار را از دوران نوجوانی 
نیاموزد،  برای بازارکار آماده نمی شود. وی افزود: مطلع شدم که رویداد بانوان نیز درحال 
برنامه ریزی است و امیدوار هستم که دستاوردهای مفیدی به همراه داشته باشد؛ اما 
باید دید چگونه می توان چنین رویدادهایی را به برنامه آموزشی اضافه کرد تا تنها به 

صورت یک رویداد تکمیلی یا آموزش فوق العاده نباشد.

بسیاری از سیاستگذاران در راستای جوان سازی جمعیت، روی ازدواج و فرزندآوری 
و ... تمرکز یافته اند در حالی که حمایت از سالمندان در همه حوزه ها منجر به این 

می شود که سالمند سالم، فعال و در واقع جوان داشته باشیم. 
در ۵۰ سال اخیر توسعه اقتصادی و نظام سلامت همراه با پدیده هایی چون 
کاهش باروری و به دنبال آن افت رشد جمعیت و افزایش امید به زندگی منجر به 
ایجاد تغییرات قابل ملاحظه ای در ساختار جمعیت جهان شده، به طوری که در این 

مدت تعداد سالمندان به طور قابل ملاحظه ای افزایش یافته است.
افزایش جمعیت سالمندی واقعیت انکار ناپذیر جامعه در خیلی از کشورها است و 
از طرفی باید به مواردی مانند نبود یا کمبود حمایت های اجتماعی، نداشتن شغل 
و نقش اجتماعی، مخارج بالای زندگی و به ویژه هزینه های بهداشتی و درمانی 
در این بخش مهم از جامعه توجه داشت. هرچند هزینه های بهداشتی و درمانی 
فقط بخشی از مقوله سالمندی است اما از معدود مسائلی است که مورد توجه ویژه 
سیاستگذاران قرار گرفته به مسائل دیگر جز بهداشت و درمان سالمندان توجه 

چندانی صورت نگرفته است.
اگر چه در حال حاضر توسعه یافته ترین کشورها، سالخورده ترین نمودار جمعیت 
را دارند، ولی سریع ترین سالخوردگی جمعیت در کشورهای کمتر توسعه یافته اتفاق 
می افتد. همچنین سازمان جهانی بهداشت پیش بینی کرده که بین سال های 
۲۰۱۰ تا ۲۰۵۰ تعداد افراد سالخورده در کشورهای کمتر توسعه یافته در مقایسه با 

۷۱ درصد افزایش در کشورهای توسعه یافته، ۲۵۰ درصد افزایش پیدا کند.
این پدیده با کاهش نرخ باروری و عمر طولانی شکل می گیرد و با کاهش تولد 

و افزایش طول عمر، سهم افراد سالخورده از کل جمعیت در حال افزایش است.
نکته قابل توجه دیگر در این زمینه، آهنگ متفاوت رشد جمعیت سالمندی 
در کشورهای توسعه یافته و سایر کشورها است. افزایش جمعیت سالمندی در 
کشورهای پیشرفته در طول ۱۰۰ تا ۲۰۰ سال اتفاق افتاده است، در حالی که 
در کشورهایی مانند ایران، این مسیر در طول ۳۰ تا ۴۰ سال رخ می دهد. این 
موضوع می تواند مشکلات زیادی را به ویژه در زمینه تامین مخارج بهداشتی و 
درمانی سالمندان به همراه داشته باشد. سالمندان در برابر بیماری ها بیشتر از بقیه 
جامعه آسیب پذیرند و در واقع زمانی که افراد سالمند می شوند، خطر بسیاری از 
بیماری های مزمن در آنها افزایش پیدا می کند. این افزایش با بسیاری از تئوری های 

سالمندی مطابقت دارد.
بر اساس پژوهش های انجام شده در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
سال ۱۳۹۵، بیشترین سهم سالمندی در کشور مربوط به استان گیلان و کمترین 
سهم سالمندی مربوط به استان سیستان و بلوچستان است. رشد جمعیت به 
سمت سالمندی در استان های البرز و مازندران بالا است. یعنی رشد سالمند شدن 
جمعیت این استان ها زیاد است و در استان گیلان این رشد به نسبت دیگر استان ها 

بالاتر است.
همچنین بر اساس همین پژوهش ها، ۸۶ درصد سالمندان با همسر خود، ۲۹.۲ 
درصد با فرزندان و ۷.۳ درصد نیز به تنهایی زندگی می کنند و در این میان، تنهایی 
در زنان سالمند بیشتر است. این در حالی است که اغلب این زنان از بیمه تکمیلی 
برخوردار نبوده، حقوق بازنشستگی ندارند و حتی سرپرست خانوار هم محسوب 

می شوند.
چه خبر از سند ملی سالمندی؟

با توجه به اهمیت مساله سالمندی و برخی شاخص ها و مسائل مربوط به آن که 
اشاره شد، روز ششم مهر ماه ۱۳۹۹ و در آستانه روز جهانی سالمند »حسام الدین 
علامه« رییس دبیرخانه شورای ملی سالمندان از ابلاغ متن سند ملی سالمندان به 
دستگاه های اجرایی خبر داد. او گفته بود: سند ملی سالمندی یک کتاب تعیین 
و تبیین وضعیت سالمندی در کشور است. این سند پس از اجرا و رصد پیامدها، 
در دوره های پنج ساله بازنگری و به روز رسانی خواهد شد. از ویژگی های این سند 
افزوده شدن پیوست اجرایی برای اعلام الزامات اجرایی برنامه عملیاتی، نظام پایش 
و ارزشیابی است و با توجه به اینکه ۱۸ دستگاه اجرایی در شورای ملی سالمندان 
کشور حضور دارند، این دستگاه ها موظف شدند تا نماینده تام الاختیار دستگاه را 
متناسب با فلسفه وجودی حضور آن نهاد در شورای ملی سالمندان و همچنین در 

سطح مدیرکل دستگاه برای شرکت در جلسات شورا معرفی کنند.
بگذریم از ابلاغ سند ملی سالمندی در بحران کرونا و چالش های جسمی و روانی 
بسیاری که بیماری کووید ۱۹ برای سالمندان به همراه آورد، نکته مهم درباره این 
سند ملی که در واقع یک برنامه فراوزارتخانه ای و بین بخشی محسوب می شود 
این است که رییس آن، وزیر رفاه است و در نتیجه این طور به نظر می رسد که 

دستگاه های مربوطه، اجرای آن را چندان جدی نمی گیرند.
»محسن شتی« رییس اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی درباره سند ملی سالمندی می گوید: سند ملی سالمندان فقط مربوط 
به وزارت بهداشت نیست و دستگاه های مرتبط با سالمندی در نوشتن آن نقش 
داشتند. این سند در مهر ماه ۱۳۹۹ ابلاغ شد که شامل اهداف مختلف است. این 
سند تا سیاست های اجرایی پیش رفته است که حالا باید برای آن برنامه عملیاتی 
نوشته شود و این برنامه ها را باید دستگاه های اجرایی اجرا کنند. بخشی از اهداف 
آن به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مربوط می شود و بخش های دیگر به 
طور مثال به توانبخشی و موارد دیگر مرتبط است. وظیفه پیگیری اجرای آن بر عهده 

شورای ملی سالمندان است.
وی اظهار می دارد: ریاست شوراهای ملی دیگر بر عهده ریاست جمهوری 

است، اما ریاست شورای ملی سالمندان بر عهده وزیر رفاه است که همین موضوع 
می تواند منجر به عدم اجرای صحیح و کامل اهداف شود. رییس این شورا باید فرا 

دستگاهی باشد تا همه اعضا را حول یک محور جمع کند.
شتی درباره میزان پیشرفت بخشی از سند ملی سالمندان که بر عهده وزارت 
بهداشت است، اظهار می دارد: نزدیک به ۵۰ عنوان و برنامه در راستای اهداف سند 
ملی سالمندان را در جداولی نوشتیم و هرکدام از این موارد مشخص است که کدام 
سیاست در سند ملی سالمندان پیگیری می شود و تا چه مرحله ای پیش رفته اند. 
در طول این سال ها در معاونت بهداشت وزارت بهداشت در راستای سالمندی 
تلاش های زیادی انجام شده است. متاسفانه به جز وزارت بهداشت و وزارت رفاه 
و سازمان بهزیستی، در بسیاری از دستگاه های اجرایی دیگر، حتی یک کارشناس 

مرتبط با سالمندان وجود ندارد.
سند ملی در کشوی سازمان برنامه و بودجه

 ۳۰ فروردین ۱۴۰۱ سرپرست دبیرخانه شورای ملی سالمندان اعلام داشت: 
امسال دستگاه های عضو این شورا، برنامه های جاری خود را مانند قبل انجام 
می دهند و با توجه به اینکه برنامه اقدام ملی سالمند در اسفند ماه ۱۴۰۰ آماده شد، 
برنامه هایی که مبتنی بر سند ملی سالمندان است از سال ۱۴۰۲ اجرا خواهد شد. 
با سازمان برنامه و بودجه تعامل می کنیم تا ردپای سندملی در بودجه سال ۱۴۰۲ 
دیده شود که البته بستگی به توجه و تصمیم سازمان برنامه دارد. بودجه سال ۱۴۰۲ 
پاییز امسال به سازمان برنامه و بودجه ارسال می شود تا در فصل زمستان در مجلس 

شورای اسلامی تصویب شده و اجرای آن برای سال آینده است.
این موضوع از دید بسیاری از ناظران یعنی حتی سازمان برنامه و بودجه نیز 
علاقه چندانی به بحث سالمندی ندارد و سال به سال برنامه های اجرایی سند ملی 
سالمندان به تعویق می افتد. شاید مهم ترین دلیل خاک خوردن سند ملی سالمندی 
در کشوهای سازمان برنامه و بودجه همین باشد که ریاست شورای ملی سالمندان بر 
عهده رییس جمهوری نیست و سایر دستگاه ها به دنبال اجرای این سند نمی روند.

اوضاع سالمندان در کشورهای رده اول کیفیت سالمندی
سازمان جهانی بهداشت طول عمر را همانند سلامت، مسکن، رفاه اجتماعی، 
درآمد، اشتغال، یکی از شاخص های توسعه اجتماعی محسوب می کند و یکی از 
عوامل موثر بر بُعد اجتماعی را کیفیت زندگی سالمند می داند. کشورهای مختلف 

هر سال از نظر حمایت از سالمندان مورد بررسی قرار می گیرند و یک رده بندی بر 
مبنای میزان توجه آنها به وضعیت افرادی که بالغ بر ۳۰ سال در کشور کار کرده اند، 

انجام می شود.
طبق گزارش ۲سال پیشِ این سازمان در مورد شاخص های حمایت از سالمندی، 
کشورهای سوئیس، نروژ، سوئد، آلمان و کانادا پنج کشوری هستند که در ابتدای 
فهرست قرار گرفته و بیشترین حمایت را از سالمندان انجام داده اند. در این شاخص، 
سه مولفه شامل امنیت درآمدی، وضعیت سلامت، توانایی و ایجاد فضایی که 
سالمند برای انجام مستقل فعالیت روزمره به آن نیاز دارند، مورد توجه قرار گرفته 

است.
ایران در درجه بندی کشورها از نظر کیفیت سالمندی از میان ۹۸ کشور جهان 
در رتبه ۷۵ قرار گرفته است. این در حالی است که در کشورهای پیشرفته موضوع 
سالمندان به ثبات رسیده و بیمه مراقبتی از سالمندان وجود دارد و حتی برای این 
نوع بیمه از جوانی برنامه ریزی می شود. یعنی هزینه ای برای زمان سالمندی به نام 

بیمه مراقبتی پس انداز می شود.
کشورهای اسکاندیناوی یعنی سوئد، نروژ، فنلاند و نیز دانمارک به دلیل سیاست ها 
از خانواده و سطح رفاه مطلوب، مشهورند. این  و استانداردهای بالای حمایت 
کشورها بین ثروتمندترین کشورهای جهان قرار دارند و در عین حال دولت بخش 
قابل توجهی از منابع اقتصادی را به طور هدفمند میان کسانی که بیشترین نیاز 

اقتصادی را دارند توزیع می کند.
به طور مثال تعداد سالمندان در سوئد به شکل قابل ملاحظه ای در حال افزایش 
است. نسل متولد شده در این کشور پس از جنگ جهانی دوم، دوران بازنشستگی 
را می گذرانند و به همین دلیل، سوئد با افزایش جمعیت سالمند جوان یعنی افراد 
بین ۶۵ تا ۷۰ سال روبه رو شده است. پیش بینی شده که در دهه ۲۰۲۰ تعداد 
سالمندان در این کشور یعنی افراد بالای ۸۰ سال افزایش پیدا کند. علت افزایش 
جمعیت سالمندان در این کشور به دلیل مواردی مانند کاهش مرگ و میر و افزایش 

میانگین سن امید به زندگی است.
به گفته کارشناسان، سیاست دولت سوئد این است که سالمندان در این کشور 
بتوانند به شکل مستقل و بدون نیاز به کمک دیگران زندگی مطلوبی داشته باشند. 
در این زمینه خدمات اجتماعی برای سالمندان در سه سطح مختلف در نظر گرفته 
شده است. سطح اول این که دولت سوئد و پارلمان این کشور، اهداف سیاست  های 
اجتماعی سالمندان را از طریق ارائه قوانین و تعیین بودجه لازم معین می کند. سطح 
دوم این که انجمن های محلی وظیفه تهیه و تدارک مراقبت های بهداشتی و دارویی و 
همچنین ارائه خدمات نگهداری سالمندان را بر عهده دارند. سطح سوم هم این که 
۲۹۰ واحد فعال در شهرداری ها وظیفه ارائه خدمات مراقبتی، بهداشتی، پرستاری، 

حمل و نقل، مسکن و موارد دیگر را بر عهده دارند.
بر اساس آمارها، ۸۷ درصد از سالمندان در سوئد در شرایط و منازل استاندارد 
زندگی می کنند و از مستمری مبتنی بر حق بیمه، مستمری تضمینی، مستمری 
مبتنی بر درآمد و طرح بیمه های تکمیلی برخوردار هستند. سالمندان در این کشور 
همچنین از برنامه های بهداشتی و درمانی، تفریحی و ورزشی مطلوب نیز بهره 

می برند.
شرایط درباره نروژ، دانمارک و فنلاند نیز تقریبا به همین صورت است. دولت 
رفاه  بر  ناظر  دولت های  جمله  از  اسکاندیناوی  کشورهای  سایر  مانند  نیز  نروژ 
عمومی محسوب می شود. دولت های محلی و مرکزی مسئول نظارت بر مدارس، 
بیمارستان ها، مستمری بازنشستگان و خدمات اجتماعی هستند. خدمات رفاهی 
پرداخت  ناتوانان،  و  بیماران  به  پرداخت  درمانی،  خدمات  شامل  خانواده  برای 

مستمری و بیمه بازماندگان است.
تمام  برای  خانواده  به  مربوط  سیاست های  و  اجتماعی  خدمات  دانمارک  در 
شهروندان فراهم است و بخش عمومی وظیفه دارد تا خدمات با کیفیت مطلوب 
ناتوانی جسمی  ارائه کند. در این میان سالمندان، کسانی که  را به شهروندان 
دارند، کودکان و بیماران را مورد توجه بیشتری قرار می دهند. این خدمات شامل 
برای  مستمری  خاص،  گروه های  برای  برنامه  نگهداری،  گسترده  سرویس های 

سالمندان، حقوق برای مادران، کمک های مالی به افراد با ناتوانی خاص است.
جوانی جمعیت و نقش سالمندان

با توجه به شاخص های کیفیت سالمندی و اوضاعی که سالمندان کشورهای 
پیشرفته دارند، نزدیک شدن به این استانداردها حداقل در کوتاه مدت دور از ذهن به 

نظر می رسد اما این به معنای رها کردن اوضاع سالمندان به حال خودشان نیست.
اگر گذرتان به شهرهای توریستی مانند اصفهان و شیراز افتاده باشد و اگر به دقت 
به توریست های خارجی نگاه کنید، می بینید که عمده این توریست ها از افراد 
سالمند هستند که معمولا از یارانه های دولتی برای سفر رفتن بهره مند می شوند. 
چنین رفتارهایی با سالمند می تواند منجر به ارتقای سلامت روان او و در نتیجه 

کاهش بیماری های جسمانی سالمندان شود.
رییس اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این 
زمینه بیان می دارد: سالمندان در سایر کشورها مورد حمایت قرار گرفته و جهانگردی 
می کنند. بیمه های دیگر که از افراد حمایت می کنند و در قالب یک صنعت فعال 
هستند، باید وارد این موضوع شوند و از سالمندان حمایت کنند. جمعیت سالمند 
کشور ما تا ۲۰ سال آینده ۲ برابر می شود و این در حالی است که سایر کشورها حدود 
۱۰۰ سال فرصت داشتند که بسترهای لازم برای افزایش جمعیت سالمند را فراهم 
کنند. سالمندی با بیماری های مختلف همراه است و باید برای این موضوع آماده 
باشیم. به گفته شتی، به عنوان ایرانی و مسلمان و فرزند این مسئولیت را داریم که 
از سالمندان مراقبت کرده و از تجربه شان بهره مند شویم. به همین دلیل، مباحث 
حمایتی درباره سالمندان اهمیت پیدا می کند. برخی از خدمات برای سالمندان در 
کشورمان به این دلیل شکل نمی گیرد که بیمه ها از این خدمات حمایت نمی کنند. 
از طرفی دولت باید به این موضوع فکر کرده و از بیمه ها برای این موضوع حمایت 
کند تا بیمه ها بتوانند برخی خدمات را برای سالمندان تحت پوشش قرار بدهند. 
بحث جوانی جمعیت فقط به معنی فرزندآوری نیست، بلکه به معنی حمایت و 

مراقبت از سالمند سالم و فعال نیز مطرح می شود.
شتی می افزاید: در حال حاضر ۸ میلیون سالمند در کشور داریم که در ۲۰ 
سال آینده به ۱۶ میلیون نفر می رسند و اگر به این موضوع فکر نکنیم، ۱۶ میلیون 
سالمندی خواهیم داشت که به خاطر بیماری ها و ناتوانی های مختلف، استقلال 
خود را از دست داده اند. ولی اگر از سالمندان حمایت کنیم، ۱۶ میلیون سالمندی 
خواهیم داشت که بسیار با تجربه بوده و محور و حامی خانواده هستند و مشکلات 
خانواده ها بدین وسیله بهتر حل خواهد شد. اگر از سالمند مراقبت نشود، به دلیل 
بیماری های مختلف و عدم کنترل به موقع بیماری ها، وضعیت سالمندان بدتر شده 
و زودتر ناتوان می شوند. رییس اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت تصریح 
می دارد: در ۲۰ سال آینده تعداد زیادی سالمند خواهیم داشت که الان در حال 
طی کردن میانسالی هستند. حمایت از سالمندان در همه حوزه ها منجر به این 

می شود که سالمند سالم و فعال داشته باشیم.
به طور کلی آن چه در بحث جمعیت مورد غفلت واقع شده، سالمندی است. در 
یکی دو سال اخیر آن قدر به موضوع فرزندآوری پرداخته شده که جامعه نسبت به 
آن واکنش نشان می دهد، اما تقریبا هیچ برنامه مناسبی برای ارتقای کیفیت زندگی 

سالمندان به مرحله اجرا در نیامده است.
نکته قابل تامل این جا است که حتی برخی شعارها و حمایت ها در زمینه ازدواج 
و فرزندآوری هم چندان جدی گرفته نمی شود و در همان مرحله شعار و روی کاغذ 
سالمندی  موضوع  به  چندانی  علاقه   سیاست گذاران  متاسفانه  می ماند.  باقی 
نشان نداده اند مگر در معدود مواردی چون بحث حقوق بازنشستگان، حال آن که 
خودشان در سال های آتی به همین سالمندی می رسند یا همین حالا هم سالمند 

هستند، ولی مشکلات سایر سالمندان را ندارند.

نگاهی به مختصات سالمندی در ایران؛

سالمندان را هم می شود جوان کرد
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تورم تیر ۱۴۰۱ رکورد ۲۶ ساله زد ؛

ثبت بالاترین تورم نقطه ای ربع قرن اخیر 
روند رکوردزنی در تورم به تیر ۱۴۰۱ رسید. داده ها نشان می دهد این شاخص از 
لحاظ نقطه ای برابر با ۵۴ درصد بوده و رکورد بیست و شش ساله ساله را ثبت کرده 
است. در بعد ماهانه نیز با استثنا گرفتن خرداد، هنوز رشد ماهانه قیمت ها در راس 

۲۰ ماهه قرار دارد.
با این که تورم ماهانه در تیر ماه افت قابل ملاحظه ای پیدا کرده اما باز هم مقیاس 
نقطه ای این شاخص در بالاترین سطح قرار دارد. براساس داده های مرکز آمار تورم 
ماهانه تیر ماه برابر با ۴.۶ درصد بوده که نسبت به ماه قبل افت ۷.۶ واحد در صدی 

داشته است.
با این حال مقایسه سطح عمومی قیمت ها با موقعیت مشابه خود در سال گذشته 
نشان می دهد تورم نقطه ای در کشور به ۵۴ درصد رسیده که بالاترین سطح را از سال 

۱۳۷۵ تا کنون داشته است. همان رکورد زنی بیست و شش ساله.
در ماه قبل به گفته کارشناسان حذف ارز ترجیحی عامل اصلی رکوردزنی تورم بوده و 
دلیل رشد بالای تورم ماهانه را سیاست مقطعی دولت می دانستند. برخی معتقد بودند 
این افزایش قیمت ها گذری خواهد بود و در ادامه تورم کنترل خواهد شد. اکنون اما 
در تیر ماه این شاخص بازهم در سطح بالایی قرار داشته که اکر خرداد ماه را یک استثنا 
بدانیم، باز هم شاخص قیمت مصرف کننده بیشترین سطح را در بعد ماهانه در ۲۰ ماه 
اخیر ثبت کرده است. درهمین رابطه گزارش مرکز آمار از تورم تیر ماه به این شرح است:

افزایش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه 
سال قبل می باشد. نرخ تورم نقطه ای در تیر ماه ١٤٠١ به عدد ٥٤,٠ درصد رسیده 
است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین ٥٤.٠ درصد بیشتر از تیر ١٤٠٠ برای 

خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کردهاند.
نرخ تورم نقطه ای تیر ماه ١٤٠١ در مقایسه با ماه قبل ١,٥ واحد درصد افزایش یافته 
است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنیها و دخانیات« با افزایش 
٤.٤ واحد درصدی به ٨٦.٠ درصد و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با افزایش 

٠.١ واحد درصدی به ٣٦.٩ درصد رسیده است.
درصد  شهری ٥٢,٨  خانوارهای  برای  نقطه ای  تورم  نرخ  که  است  حالی  در  این 
می باشد که نسبت به ماه قبل ١.٤ واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین این 
نرخ برای خانوارهای روستایی ٦٠.٧ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ٢.٥ واحد درصد 

افزایش داشته است.
کاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل 
می باشد. نرخ تورم ماهانه تیر ١٤٠١ به ٤,٦ درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع 
در ماه قبل، ٧.٦ واحد درصد کاهش داشته است. تورم ماهانه برای گروه های عمده 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« به ترتیب 

٥.٧ درصد و ٣.٨ درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری ٤,٥ درصد می باشد 
که نسبت به ماه قبل ٧.٠ واحد درصد کاهش داشته است. هم چنین این نرخ برای 
خانوارهای روستایی ٤.٨ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ١١.٠ واحد درصد کاهش 

داشته است.
افزایش نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال 
منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. نرخ تورم سالانه تیر ماه 
١٤٠١ برای خانوارهای کشور به ٤٠,٥ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه 

قبل، ١,١ واحد درصد افزایش نشان می دهد.
هم چنین نرخ تورم سالانه برای خانوارهای شهری و روستایی به ترتیب ٤٠,٠ درصد 
و ٤٣.٢ درصد می باشد که برای خانوارهای شهری ١.١ واحد درصد افزایش و برای 

خانوارهای روستایی ١.٤ واحد درصد افزایش داشته است.
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش قیمت نسبت 
به ماه قبل مربوط به گروه »گوشت قرمز و گوشت ماکیان« )مرغ ماشینی، سوسیس و 
کالباس(، گروه »لبنیات و تخم مرغ« )دوغ پاستوریزه، خامه و تخم مرغ( و گروه »نان 
و غلات« )انواع برنج ایرانی، کیک و بیسکویت( می باشد. در گروه عمده »کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات«، گروه »بهداشت و درمان« )خدمات طبی سرپایی و خدمات 
بیمارستانی(، گروه »هتل و رستوران« )هزینه هتل و تالار پذیرایی( و گروه »مبلمان و 

لوازم خانگی« )انواع شوینده( بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.
درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های هزینه ای کل کشور در ماه جاری

دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه در تیر ماه ١٤٠١ برای دهک های مختلف هزینه ای از 
٣٨,٩ درصد برای دهک دهم تا ٤٤.٨ درصد برای دهک اول است.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران :

عرضه گوشت مرغ همچنان کمتر از
 نرخ مصوب است

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران گفت: با توجه به پایین بودن 
قیمت مرغ زنده درب واحدهای تولیدی، گوشت مرغ نیز باید کمتر از نرخ مصوب به 

دست مصرف کنندگان برسد. 
»حبیب اسدالله نژاد« درباره وضعیت عرضه و تولید گوشت مرغ، افزود: اکنون قیمت 
هر کیلوگرم مرغ زنده درب واحدهای مرغداری به طور متوسط بین ۳۵ تا ۳۷ هزار 
تومان است؛ بنابراین نرخ گوشت مرغ در بازار نباید بیش از قیمت ۵۴ تا ۵۷ هزار تومان 
به دست مصرف کنندگان برسد. اگر با قیمت هایی بیش از این عرضه شود، لازم است 

دستگاه های نظارتی وارد عمل شوند.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی با بیان اینکه با توجه به افزایش قیمت 
گوشت مرغ، تقاضا روند کاهشی به خود گرفته است، اظهار داشت: خردادماه ۱۰۹ 
میلیون قطعه جوجه ریزی در کشور صورت گرفت؛ در حالی که پیش از این میزان تولید 

ماهانه تقریباً بیش از ۱۲۰ میلیون قطعه بوده است.
وی با بیان اینکه در تیرماه ۹۵ میلیون قطعه جوجه ریزی صورت گرفته است، گفت: 
وضعیت تولید هیچ گوشت مرغ مشکلی ندارد و روال عادی را طی می کند، اما به دلیل 
رکود اندکی با کاهش تقاضا روبرو هستیم که به نظر می رسد طی ماه های آینده بازار به 

روال طبیعی بازگردد.
اسدالله نژاد قیمت جوجه یکروزه گوشتی را کاهشی عنوان کرد و ادامه داد: اکنون 
قیمت هر قطعه جوجه یکروزه گوشتی بین ۵ تا ۶ هزار تومان توسط تولیدکنندگان 

خریداری می شود.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی درباره وضعیت نهاده های طیور بیان 
کرد: اکنون نهاده های موردنیاز تولید با ارز نیمایی تامین می شود و کمبودی نداریم، 
اما همچنان تولیدکنندگان با مشکل نقدینگی و سرمایه گذاری روبرو هستند که انتظار 
می رود دولت برای آن برنامه ریزی داشته باشد تا صنعت طیور کشور با مشکل روبرو 

نشود.
بر اساس نرخ نامه، قیمت مصوب هر کیلوگرم گوشت مرغ در عمده فروشی ۵۵ هزار و 

۵۰۰ تومان و برای مصرف کنندگان ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان تعیین شده بود.
همچنین ۱۸ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ در جلسه قرارگاه امنیت غذایی با تحلیل 
قیمت ها توسط اتحادیه، معاونت امور دام و طیور و معاونت توسعه بازرگانی قیمت برای 
هر کیلوگرم مرغ زنده ۴۹ هزار تومان تعیین شده بود که در نرخ نامه مصوب گوشت مرغ 

عمده فروشی و خرده فروشی ها اعلام نشده است.
 

مدیرکل دفتر گلخانه و گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد:

 پیش بینی تولید ۱8۵ هزار تن قارچ در کشور 
مدیرکل دفتر گلخانه، قارچ و گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی از پیش بینی تولید 

۱۸۵ هزار تن قارچ در کشور خبر داد. 
غلامرضا تقوی گفت: ایران با تولید ۱۸۰ هزار تن قارچ رتبه هفتم تولید این محصول 

در دنیا را به خود اختصاص داده است. 
وی اظهار کرد: تولید قارچ کسب و کاری است که از بهره وری بالایی برخوردار است و 

برای یک کیلو  قارچ به کمتر از ۲۰ لیتر آب نیاز است.
این مقام مسوول ادامه داد: پیش بینی می شود میزان تولید قارچ خوراکی در سال 
جاری به ۱۸۵  هزار تن برسد. مدیرکل دفتر گلخانه، قارچ و گیاهان دارویی وزارت جهاد 
کشاورزی با اشاره به میزان صادرات قارچ خوراکی در ۱۰ ماهه سال گذشته، گفت: 
براساس آمار رسمی گمرک جمهوری اسلامی ایران، دو هزار و ۹۷۶ تن به ارزش بیش از 

۳ میلیون دلار قارچ خوراکی از ایران صادر شده است.
وی در همین حال پیش بینی کرد که امسال ۶۵۰ هزار تن به تولیدات گلخانه ای 
سبزی و صیفی در کشور اضافه شود و تولید قارچ از ۱۷۰ هزار تن در سال گذشته به 

۱۸۵ هزار تن برسد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اعلام اینکه ۴ میلیون و ۳۰۰ هزار 
اظهارنامه اشخاص حقیقی در سال جاری ثبت و ارائه شده است، از رشد ۴۷ 

درصدی آن نسبت به سال قبل خبر داد. 
داوود منظور در دیدار با مدیران سازمان های امور اقتصادی و دارایی سراسر 
کشور با بیان اینکه در دولت سیزدهم تغییرات در سازمان امور مالیاتی با رویکرد 
تحولی در حال انجام است، گفت: با اجرای این تغییرات و برنامه های پیشرو به 
دنبال ایجاد یک نظام مالیاتی پویا با درآمدهای پایدار مالیاتی در جهت عدالت 
اجتماعی، تأمین منابع دولت، حمایت از بخش های تولیدی و شفاف اقتصاد و 

کنترل بخش های غیرشفاف اقتصاد هستیم.
وی افزود: در این دوره، سازمان امور مالیاتی با اجرای اقدامات تحول آفرین به 
دنبال اجرای مبارزه با فرار مالیاتی به منظور کاهش فشار بر بخش رسمی اقتصاد، 
جایگزینی پایه های مالیاتی جدید به جای فشار بر بخش تولید، افزایش مؤدی 
مداری و رضایت مؤدیان با ارائه خدمات الکترونیک و محوریت داده ها و سامانه ها 

به جای ممیز مداری است.
شناسایی و دریافت مالیات از تمام فعالان اقتصادی متناسب با درآمد

بر  مالیات  قانون  اجرای  کرد:  بیان  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر  معاون 
ارزش افزوده مصوب سال ۱۴۰۰ با تدوین بیش از ۴۰ آئین نامه و دستورالعمل 
اجرایی، تولید سامانه ملی مؤدیان و آغاز اجرای قانون پایانه فروشگاهی، تدوین 
پیش نویس قانون مالیات بر جمع درآمد، تحقق ۱۱۳ درصدی درآمد وصولی در 
سال ۱۴۰۰ و وصول بالغ بر ۱۴۰ هزار میلیارد تومان در چهارماهه اول سال جاری 

و حمایت از تولید ازجمله اقدامات انجام شده تاکنون بوده است.
وی با تشریح تغییر رویکرد سازمان امور مالیاتی در پرداخت مالیات، تأکید کرد: 
شناسایی و دریافت مالیات از تمام فعالان اقتصادی متناسب با درآمد رویکرد 
اصلی سازمان است و تمام فعالان اقتصادی باید مالیات متعلقه را پرداخت 

نمایند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: بر اساس همین رویکرد با اتفاقی 
بی سابقه در تاریخ مالیات ستانی در کشور مواجه بوده ایم و با ثبت ۴ میلیون و 
سیصد هزار اظهارنامه اشخاص حقیقی در سال جاری نسبت به سال قبل ارائه 

اظهارنامه های اشخاص حقیقی ۴۷ درصد رشد داشته است.

تحقق عدالت مالیاتی با هوشمندی سازی و سامانه محوری
منظور با بیان اینکه سازمان مالیاتی اطلاعات کارتخوان ها، حساب های بانکی 
و کارت به کارت های بانکی را در اختیار دارد، اظهار داشت: نظام مالیاتی با 
هوشمندی، سامانه محوری و داده محوری می تواند عدالت مالیاتی را برقرار کند.
هزار   ۴۵۴ مالیاتی  درآمد  تحقق  برای  سازمان  برنامه های  تبیین  به  وی 
میلیاردتومانی برآوردی سال ۱۴۰۱ پرداخت و گفت: با اجرای برنامه ها و همراهی 

مردم می توان یک رکورد بسیار مهم برای کشور رقم زد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور توسعه پایه های مالیاتی ازجمله مالیات 
بر عایدی سرمایه و مالیات بر مجموع درآمد را از برنامه های آتی سازمان دانست 
که باعث مقابله با سوداگری و افزایش نقش تنظیم گری مالیات در اقتصاد کشور 

می شود.
برخی معافیت های مالیاتی را پاشنه آشیل نظام مالیاتی است

منظور، اعطای برخی معافیت های مالیاتی را پاشنه آشیل نظام مالیاتی عنوان 
کرد و افزود: در طی سالیان گذشته تور مالیاتی با برخی قوانین و معافیت های 
مختلف سوراخ شده است و یکی از برنامه های اصلی نظام مالیاتی، ساماندهی 

معافیت های مالیاتی است.
وی اجرای قانون پایانه های فروشگاهی را زمینه ساز تحول در نظام مالیات 
ستانی دانست و تأکید کرد: در حال حاضر مؤدیان می توانند به سامانه مربوطه 
مراجعه و برای خود کارپوشه لازم را درست کرده و صورت حساب های الکترونیکی 

صادر نمایند.
رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه فراخوان مؤدیان در اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی به طور تدریجی صورت خواهد گرفت، گفت: با اجرای این 
قانون شفافیت اقتصادی تحقق یافته و فرار مالیاتی به میزان قابل توجهی کاهش 

خواهد یافت.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشورخبرداد:

رشد ۴7 درصدی ارائه اظهارنامه های مالیاتی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۲۷۴ شماره  رأی   -۱
کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۰۰۰ مربوط به تقاضای آقای رسول 
نجفی فرزند سبز علی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۵۶/۳۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۲۷۷/۲۵۷ اصلی واقع در قم بخش۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از پروین 

یوسفی زاده زکی صفحه ۴۸۰ دفتر۶۹۴ )م الف۱۴۱۲۵(
پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۴۴ شماره  رأی   -۲
کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۶۹ مربوط به تقاضای آقای اکبر 
شهریاری فرزند صفرعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت۷۵/۴۵ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از۲۳۰۵/۴۰ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از ابوالفضل سامانلو بمقدار 
۷۰ مترمربع طی سند قطعی شماره ۱۷۳۶۷۲ مورخ ۱۳۹۷/۱۰/۱ 
فرزند  هندیانی  محمد  از  الواسطه  مع  وخریداری  قم   ۴ دفترخانه 

محمدرضا بمقدار ۵/۴۵ مترمربع )م الف۱۴۱۲۶(
پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۸۸۶ شماره  رأی   -۳
آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۱۳ کلاسه 
محسن ناصری فر فرزند ناصر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از۲۰۹۳ اصلی واقع در قم بخش ۲حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی وخریداری مع الواسطه از اصغر جانی وحسین جانی واکبر 

جهانی صفهات ۲۵۱ و۲۴۸ و۲۴۵ دفتر ۴۲۷)م الف۱۴۱۲۷(
پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۹۳۷ شماره  رأی   -۴
خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۴۸ کلاسه 
فاطمه زلفی گل فرزند فضل اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت۵۱/۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۱۷۷۰ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حسن رنجبر صفحه ۵۷۵ دفتر 
۳۸۹ )م الف۱۴۱۵۱(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 
است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۱8
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۵/۰۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۶۱۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۳۲مربوط به تقاضای 
آقای سید باقر ابوالفتحی قمی فرزند سید علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۹۵/۰۶ مترمربع پلاک شماره 
۱۱۶۷۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره۴۴۹۴۵ مورخ ۱۳۸۰/۰۴/۲۵دفترخانه 

۱۴ قم )م الف ۱۴۱۵۰(
به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۲۰مربوط  کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۸۳۶مربوط  شماره  رای   -۲
تقاضای آقای سید محمد رضوی منش فرزند سید جواد در ششدانگ یک باب تجاری به مساحت ۴/۸۳۵ مترمربع پلاک 
شماره ۳۸۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 
مورخ  مورخ ۱۳۹۸/۱۰/۱۴و۲۲۸۷۶  های ۱۱۶۴۰۵  شماره  صلحی  اسناد  موجب  به   ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۷۲۴۸

۱۳۹۸/۰۶/۰۳ دفترخانه ۷۴ قم )م الف ۱۴۱۵۲(
۳- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۸۹مربوط به تقاضای 
آقای بشیر احمد اسحاقی فرزند محمدزمان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۰۱/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱فرعی از ۱۱۵۱۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره ۲۰۹۰۷ مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۲۳ دفترخانه ۳۱ قم )م الف ۱۴۱۵۳(
۴- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۸۸مربوط به تقاضای 
آقای محمد مهدی نوری شیرزی فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۰۱/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱فرعی از ۱۱۵۱۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره ۲۰۴۲۶ مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۹ دفترخانه ۳۱ قم )م الف ۱۴۱۵۴(
۵- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۰۷مربوط به خانم 
صدیقه مرادی فرزند عبدالظاهر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۰مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۲۷۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدرضا 
یزدی زادگان خریداری به موجب سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۶۷۹)م الف 

)۱۴۱۵۵
۶- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۶۰مربوط به آقای 
محمدمهدی نوری شیرزی فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۰مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۲۷۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدرضا 
یزدی زادگان خریداری به موجب سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۶۷۹)م الف 

)۱۴۱۵۶
۷- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۵مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۱مربوط به تقاضای 
آقای حسین بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه 

۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۵۷(
۸- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۶مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۲مربوط به تقاضای 
آقای ناصر بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۵۸(
۹- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۷مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۳مربوط به تقاضای 

خانم نرگس بمانی فرزند ابوالقاسم در ۵/۴۱ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۵۹(
۱۰- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۸مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۴مربوط به تقاضای 
آقای علی بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۶۰(
۱۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۵۹مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۵مربوط به تقاضای 
آقای مجید بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۶۱(
۱۲- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۰مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۶مربوط به تقاضای 
آقای سعید بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۶۲(
۱۳- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۱مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۷مربوط به تقاضای 
آقای حسن بمانی فرزند ابوالقاسم در ۱۰/۸۲ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 

مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم )م الف ۱۴۱۶۳(
۱۴- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۸مربوط به تقاضای 
آقای وحید بمانی فرزند ابوالقاسم در ۲۳/۱ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۴/۳۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۱۰۴۳۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴۷۵ صفحه ۶۵ بنام مرحوم ابوالقاسم بمانی وبه موجب حصر وراثت شماره ۱۴۰۰۲۳۹۰۰۰۰۷۲۲۲۷۹ 
مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ واقرار نامه ۵۲۱۷۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۶ قم ۲-به موجب سند رسمی۱۷۸۰۸ مورخ 

۱۴۰۰/۱۱/۲۸ دفترخانه ۱۱۰ قم نسبت به ۱۲/۲۸ سهم)م الف ۱۴۱۶۴(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۱8
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۵/۰۲
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

درحالی که تالار شیشه ای روزهای نزولی و پرنوسانی را تجربه 
می کند، یک تحلیلگر در تشریح دلایل وضعیت فعلی بر این باور 
است که بورس پایین تر از اعداد فعلی نخواهد رفت و برای صعود 

نیازمند چند محرک مثبت است. 
ولید هلالات در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه نسبت به 
بازار سرمایه یک بدبینی وجود دارد، توضیح داد: این بدبینی 
دلایل مختلفی دارد که از جمله آن نگرانی درمورد قیمت ها 
در بازار جهانی و فاصله بین قیمت دلار نیما و بازار آزاد است. 
از طرف دیگر افزایش نرخ هایی که دولت به شرکت ها داده 
این نگرانی را ایجاد کرده است که هزینه ها بیشتر از درآمدها 
رشد کرده باشد. همچنین شاهد نرخ گذاری های دستوری در 

صنعت خودرو هستیم و واگذاری بلوک خودرویی ها نیز به نتیجه 
نرسیده است. همه این عوامل در کنار هم باعث می شود تمایل 

بازار به سرمایه گذاری جدید کم باشد.
به کاهش حجم معاملات گفت: معمولا همه  با اشاره  وی 
در چنین شرایطی دست نگه می دارند و معامله سهام انجام 
معاملات  حجم  شود  می  باعث  موضوع  همین  نمی دهند. 
کاهش یابد و در این شرایط بازار به صورت فرسایشی افت کند. 
درحال حاضر نیز با توجه به اینکه فصل مجامع است و در هفته 
اخر تیرماه شاهد ترافیک مجامع بودیم، نمادهای زیادی متوقف 
بودند که بخش زیادی از بازار را از نظر ارزشی تشکیل میدهند 
و همین موضوع باعث شده است ارزش معاملات کاهش یابد. 

ارزش معاملات درحال حاضر روی ارقامی است که گفته میشود 
بازار در حالت رکود به سر میبرد و برای اینکه به حالت عادی 
برگردد باید یکی از گره های ذهنی بازار حل شود. این تحلیلگر 
بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بدبینی موجود نسبت به دولت باید 
برطرف شود، عنوان کرد: درحال حاضر بحث افزایش نرخ بهره 
بین بانکی مطرح است. هرچند این افزایش در تورم فعلی ناچیز 
است اما از نظر روانی این سیگنال را میدهد که دولت خیلی هم 
به وعده های قبلی خود پایبند نیست. زیرا پیش از این، بحثی 
مطرح بود که نرخ بهره بین بانکی زیر ۲۰ درصد مدیریت شود اما 
این اتفاق نیوفتاد. اگر این ابهامات برطرف و تکلیف برجام بیشتر 
از قبل مشخص شود بازار به حالت عادی برمیگردد. هلالات در 

ادامه با بیان اینکه گزارش های فصلی به همراه گزارش های 
ماهانه عملکرد تیر پتانسلی خوبی است که نگرانی های بازار 
برطرف شود، گفت:  به همین دلیل شخصا انتظار ندارم که 
بازار نسبت به اعداد فعلی پایین تر رود اما برای برگشت رو به بالا 
نیازمند چند محرک مثبت روانی است. ضمن اینکه نسبت پول 
و شبه پول به نقدینگی به شدت بالاتر آمده و نسبت به نقدینگی 
۲۲ درصد شده است که یکی اعداد بالای تاریخی است و انتظار 
تورم بالایی را از این جهت میتوان پیش بینی کرد اما بازار سرمایه 
خروج پول دارد و این اصلا اتفاق خوبی نیست. درواقع پول از 
بانک ها و از صندوق های سهامی و سهام خارج می شود و به 

سمت بازارهای موازی و سفته بازی میرود.

تحلیلگر بازار سرمایه پاسخ می دهد؛

آینده بازار بورس چه می شود؟
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 رییس انجمن نیوکونگ فواستان قم گفت: مسابقات نیوکونگ فو قهرمانی استان قم در رده سنی نونهالان به میزبانی باشگاه 
شهید هادی سهامی با معرفی نفرات برتر به پایان رسید. 

علی قنبری در گفت وگویی  اظهارداشت :مسابقات نیوکونگ فو قهرمانی استان قم در رده سنی نونهالان عصر روز جمعه 
در ۹ رده سنی برگزار شد.

وی ادامه داد: در وزن منفی ۲۰ کیلوگرم این رقابت ها پارسا قاضی زاده، امیرعلی عالمی و صدرا قاضی زاده عناوین برتر را 
از آن خود کردند.

رییس انجمن نیوکونگ فواستان قم با بیان اینکه امیرعباس معصومی فرد، محمدصادق نائیج، حسن بیگدلی و ابوالفضل 
شولن نیز در رده سنی منفی ۲۴ بر روی سکو رفتند، اضافه کرد: امیرعباس اسدی، ساسان محمدی، امیرعباس خادم و علی 

رحیمی پور نیز جایگاه های برتر رده سنی منفی ۲۷ کیلو را بدست آوردند.
به گفته وی، محمد معین نوروزی، محمد رضا قاسمی، محمد یاسین متعهد، محمد سبحان اسدی  در رده سنی منفی 
۳۰ کیلوگرم و محمد طاها قاسمی، جواد رحمانی، مرتضی مرادی و امیرعباس خوش دست نیز در منفی ۳۳ کیلو با عبور از 
حریفان روی سکو رفتند. قنبری عنوان کرد: سیدمهدی هاشمی، ابوالفضل روئیدل، حسن رضایی و ابوالفضل فعال در وزن 
منفی ۳۷ و سهند بوستانی، محمدرضا مرادی و محمد متین محمدی نیز در وزن منفی ۴۱ مقام های اول تا سوم هر وزن را 

به نام خود ثبت کردند.
وی در پایان بیان داشت: در وزن منفی ۴۵ کیلو علی اصغر عطایی و الیاس قاسمی و در مثبت ۵۰ نیز امیرعلی کریمی و 

امیرعباس پور سمیعی موفق به کسب رتبه اول و دوم هر وزن شدند.

رئیس هیئت ورزشی بدن سازی و پرورش اندام  استان قم گفت: مسابقات استانی پرورش اندام با عنوان »جام شهدای 
امنیت« و بزرگداشت »وحید اکبرزاده« مربی سابق تیم ملی پرورش اندام ایران، برگزار شد. 

مجید تلخابی در پایان مسابقات قهرمانی پرورش اندام جام »شهدای امنیت« که عصر روزجمعه  در سالن ورزشی شهید 
حیدریان برگزار شد، در گفت وگو با خبرنگار ورزشی فارس قم بیان کرد: مسابقات فیزیک کلاسیک، بادی کلاسیک و 
ماسکولار با نام » جام شهدای امنیت« با حضور ۱۹۰ ورزشکار برگزار شد که با توجه به دمای بالای هوا و ساعت برگزاری 

مسابقات از استقبال خوب علاقه مندان به این رشته مواجه شدیم.
وی افزود: این رقابت ها به منظور بزرگداشت »وحید اکبرزاده« سرمربی  سابق تیم ملی بدن سازی ایران که از بزرگان این 
رشته ورزشی است برگزار شد، وی از سرمایه های ملی کشورمان است و زحمات زیادی را برای رشته بدن سازی در ایران 

کشیده  است، روز گذشته هیئت بدن سازی و پرورش اندام قم بانی شد تا از بخشی از زحمات این قهرمان تقدیر شود.
تلخابی تصریح کرد: مسابقات قهرمانی »جام شهدای امنیت« در ۳ رده نوجوانان، بزرگسالان و پیشکسوتان برگزار شد و 
در پایان افرادی که طبق نظر هیئت داوران برگزیده شدند در مجموع به آن ها مبلغ ۱۱میلیون تومان هدیه، از طرف هیئت 

بدن سازی و پرورش اندام قم اهدا شد.
رئیس هیئت بدن سازی و پرورش اندام قم در پایان خاطرنشان کرد: حضور مهمانان بزرگی همچون امید جبلی نایب 
رئیس کمیته داوران فدراسیون جهانی پرورش اندام، حسن خسروآبادی قهرمانی بدن سازی در رقابت های آسیایی، حسن 
رهنمائیان سخنگوی کمیته فنی فدراسیون بدن سازی و پرورش اندام ایران، در مسابقات قهرمانی جام »شهدای امنیت« 

باعث افتخار ما بود که بر جذابیت رقابت ها نیز افزود.

رییس انجمن نیوکونگ فواستان قم  خبرداد:

برگزاری مسابقات نیوکونگ فو قهرمانی نونهالان 
رئیس هیئت ورزشی بدن سازی و پرورش اندام  استان قم  خبرداد:

برگزاری مسابقات قهرمانی پرورش  اندام »جام شهدای امنیت« 

ضعف های مدیریتی زیر سایه خریدهای کهکشانی؛

این پرسپولیس هنوز درویش است!

پرسپولیسی ها که با پس از ناکامی در فصل گذشته نقل و انتقالات برای فصل 
آینده را طوفانی شروع کردند. حالا دچار ضعف های شدید مدیریتی در تیم 
شده  اند. گل محمدی سرمربی سرخ پوشان در آخرین مصاحبه  اش اعلام 
کرد که باشگاه هنوز تمام خواسته های او را برآورده نکرده است و پس از منتفی 
شدن اردوی خارجی هجمه ها روی مدیریت تیم بیشتر نیز شد. با هم به بررسی 

نکات منغی مدیریتی این پرسپولیس کهکشانی می پردازیم؛
عدم برگزاری اردوی خارجی!

در حالی که قرار بود کاروان تیم فوتبال پرسپولیس برای برپایی اردوی 
۱۰ روزه راهی یکی از کمپ های اطراف استانبول در کشور ترکیه شود اما 
برگزاری این اردو کنسل شد تا قرمزها تمرینات پیش فصل را در ورزشگاه 
کاظمی ادامه دهند. شنیده ها حاکی از آن است که شرکت برگزار کننده 
این اردو در ترکیه با قیمت مناسبی قصد داشت این کار را انجام دهد و 
حتی وعده برگزاری بازی های تدارکاتی را با تیم های خوبی به کادرفنی 
قرمزها داده بود اما گفته می شود به دلیل نبود اسپانسر این اردو منتفی 

شد.
هر چند وزارت ورزش به همه تیم ها اعلام کرده نمی توانند اردوهای 
اما شنیده شده شرط  بزنند  اردو  ایران  در  باید  و  باشند  داشته  خارجی 
وزارت ورزش و شورای برون مرزی برای سرخابی ها جهت برگزاری اردوی 
خارجی گرفتن اسپانسر است و آنها اجازه ندارند از بودجه خود هزینه ای 
برای برگزاری اردوی خارجی که موجب خارج شدن ارز از کشور می شود 
انجام دهند و این موضوع دلیل اصلی منتفی شدن اردوی تیم پرسپولیس 
در کشور ترکیه است. در شرایطی که رقبای پرسپولیس اردوی پیش فصل 
در ترکیه برگزار می کنند درویش نتوانست یک اردوی درجه دو را حتی برای 
تیم محیا کند تا پرسپولیس حتی از تیم هوادار هم در اردوی پیش فصل 
عقب بماند و مشکل دیپلماسی و پول و کمپ و... فقط شامل پرسپولیس 

شود.
عدم پرداخت مطالبات فصل قبل بازیکنان

یکی از مسائل مهم برای آرامش و ثبات در اردوی یک تیم پرداخت به موفع 
دستمزد و مطالبات بازیکنان آن تیم است. پیزی که در فصل های اخیر 
کمتر در پرسپولیس شاهد آن بوده ایم. شنیده می شود که مطالبات بازیکنان 
پرسپولیس از فصل گذشته هنوز به صورت کامل پرداخت نشده است، با ثبت 
قراردادها و دستمزد های جدید که رقم آنها پایین هم نیست شاید اردوی 
پرسپولیس بار دیگر دچار تشویش و تحریم تمرین شود اتفاقی که فصل های 
گذشته به مراتب آن را در تمرینات سرخ پوشان مشاهده کرده ایم. حتی در 
مقطعی یحیی گل محمدی به دلیل همین مشکلات مالی باشگاه را تهدید 
به استعفا و خداحافظی کرد. شاید اگر در فصل پیش رو روند مدیریتی تیم 
مثل فصل گذشته باشد باز هم شاهد این قهر و آشتی ها و تمرین نکردن 

ها باشیم!
پنهان شدن پشت جذب ستاره های مسن

هیچ کس نمی تواند منکر عملکرد خوب پرسپولیس در خرید اسم های بزرگ 
در نقل و انتقالات این فصل شود، اما یک نکته بسیار مهم در مورد تیم یحیی 
گل محمدی برای فصل پیش رو میانگین سنی بالای تیم است که شاید زیر 
سایه اسم های بزرگی که جذب شده  اند، پنهان شده است. در فوتبال مدرن 
حال حاضر دنیا میانگین سنی پایین تیم یکی از فاکتورهای مثبت باشگاه ها 
به حساب می آید و معمولا تیم ها به دنبال این هستند که بتوانند روی بازیکنان 
خود به صورت بلند مدت حساب باز کنند. نه اینکه هر فصل با چالش سن 
بالای بازیکنان در تیم روبرو شوند. شاید تمرینات مدرن باعث شده باشد که 
سن خداحافظی بازیکنان بالاتر برود اما به نظر می رسد در فوتبال ایران مشکل 
از کمبود بازیکن مستعد و عدم توجه به فوتبال پایه و بازیکن سازی باعث این 
اتفاق شده است و تیم ها مجبورند که همچنان روی استعداد های ۱۰ فصل 

گذشته حساب باز کنند.
عدم موفقیت در جذب مهاجم خارجی! 

تیمی که در فصل پیش مشکل گلزنی داشت و در نیم فصل از جذب مهاجم 
خوب خارجی عاجز ماند در این فصل نیز به مشکل خورده و نه می تواند مهاجم 
خارجی جذب کند و نه اقدامی برای مهاجمان داخلی و.. کرد تا در فاصله ۲۰ 
روز به شروع لیگ همچنان در جذب مهاجم عاجز باشد. با نگاهی به بازی های 
فصل گذشته پرسپولیس به راحتی می توان فهمید مشکل تیم یحیی مهاجم 
تمام کننده با ثبات است. نقطه ضعفی که در نقل و انتقالات اثری از برطرف 
شدنش نمی بینیم و وعده های مدیریت به نتیجه نرسید و با این وضعیت به نظر 
می رسد که شاکله اصلی مهاجمان فصل آینده همان مهاجمان فصل گذشته 
قرمز پوشان باشد. در حالی که یحیی گل محمدی نام کاسیانو دیاز را به عنوان 
مهاجم مورد نظرش به مدیران باشگاه پرسپولیس داده بود تا عملیات انتقال او 
به جمع قرمزها نهایی شود اما این انتقال تاکنون رخ نداده و حالا اتفاق جدیدی 
که در رابطه با این بازیکن رخ داده شاید موجب شد تا یحیی قید حضور این 
بازیکن را در پرسپولیس بزند.ماجرا از این قرار است که طی ۲ روز گذشته این 
مهاجم برزیلی در تمرینات ویزلا پرتغال حضور نداشته و برخی تصور می کردند 
این بازیکن شاید راهی ایران شده اما گفته می شود کاسیانو در تمرینات ویزلا 
از ناحیه کشاله ران دچار مصدومیت شده و شاید این موضوع موجب شود تا 
حضور این مهاجم برزیلی در پرسپولیس منتفی شود. با توجه به اینکه اخبار و 
حواشی زیادی در یک ماه اخیر در رابطه با حضور این بازیکن در ایران منتشر 
شده، به نظر می رسد یحیی و مدیران پرسپولیس به دنبال پلن B خواهند رفت تا 
گزینه دیگری جانشین این مهاجم برزیلی شود. به گفته محمد محمدی باشگاه 
با یک گزینه به توافق رسیده  است و بعد از انجام کارهای اداری و روال انتقال به 
تهران می آید و بعد از عقد قرارداد رسمی به تیم اضافه می شود. همچنین ۶-۷ 
گزینه دیگر در این پست از سوی کادر فنی به باشگاه معرفی شده اند که دو نفر 
از آنها قرارداد داشته اند، هم خودشان و هم باشگاه شان مبالغ میلیون دلاری 
از پرسپولیس می خواستند که پرداخت چنین ارفقامی در توان باشگاه نبوده 
است. امید می رود این مهاجم فقط برای ساکت کردن اعتراضات هواداران 

نباشد و در زمین فوتبال نیز کارایی داشته باشد.
تضعیف کادرفنی بجای تقویت آن! 

پرسپولیس هنوز نتوانسته تمرین دهنده و پلن ساز اسمش را انتخاب کنید 
تا تمرینات مهم پیش فصل اسمش بدون هیچ طراح تاکتیکی انجام گیرد... 
در واقع پرسپولیس تنها تیم لیگ است که هنوز کادرفنی اش کامل نشده 
است! در آخرین تغییرات نیمکت پرسپولیس طی هماهنگی های باشگاه و 
کادر فنی تیم ، حسن تشکری کیا به عنوان دستیار بدنساز پرسپولیس در 
کنار لوسادا بنیتز مربی بدنساز خارجی سرخپوشان انتخاب و مشغول به 
فعالیت شد. او که به درخواست لوسادا برای کمک به او و برای رسیدگی به 
وضعیت بازیکنان مصدوم در حین بدنسازی چند روزی در کنار تیم حضور 
داشت، رسما به عنوان دستیار بدنساز در تیم فوتبال پرسپولیس فعالیت 
خواهد کرد. اما همچنان این سوال در ذهن هوادار است که در تمرینات 
پیش فصل چه کسی برنامه های تمرینی کار با توپ بازیکنان را طراحی 

می کند!

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی 
اشاره :مسیر زندگی انسان ها در تلاطم روزگار صحنه های متفاوتی را برایشان 
در زندگی رقم می زند که گاها با فراز و فرودهایی همراه بوده تا نقشی که در بودن 
و حیات خود از طلوع تا غروب ایفا می کنند با لبخند و غم همراه باشد زندگی 
بعضی از انسان ها در دوربین نقش  بسته زندگی شان در در یک مسیر صحیح و 
اصولی رقم خورده و بالا و پایینی در طول عمر با افتخار خود در زندگی آنها دیده 
نمی شود که این حاصل یک زندگی پاک و عاشقی کردن در فضای معنوی ورزش 
است که باعث می گردد آنها همیشه مطرح و نامشان در بود و نبودشان همواره به 
نیکی برده شود در جستجوی خود برای نگاشتن زندگی اسطوره های ورزشی قم 
یک نام بیش از همه چشم آمد.نامی که در طول بیش از ۶۵ سال حضور خستگی 
ناپذیر در ورزش همچنان شاداب،سرحال و سرزنده در میادین حضوری پر رنگ 

دارد و به عنوان سمبل و نمادورزش قم با افتخار از او یاد می شود.
تولد باشکوه در خانواده ای پرجمعیت

پهلوان محمد حسین جمال نامی است که نگارنده با افتخار در کنارش نشسته 
و صحنه ی زندگی پاک او را از ابتدا تا امروز به تحریر در می آورم.سال ۱۳۱۹ یعنی 
هشتاد و دو سال پیش مرحوم حسین جمال که کشاورزی پاک  سیرت بود تولد 
باشکوه فرزندش را جشن گرفت.نامش را محمد حسین گذارد و او به عنوان عضو 

چهارم وارد خانواده پرجمعیت جمال شد.
محله خیابان امام قم درآن روزگاران با خانه های محقر خود و تک خیابانی که به 
دو میدان سعیدی و امام جدید منتهی می شد و ریل قطار که در طول مسیرش 
دیده می شد محل اجتماع کودکان آن دوره بود که میان دو ریل راه آهن یا به 
توپ مره می پرداختند یا با بازی با توپ پلاستیکی خود را سرگرم می ساختند.
محمدحسین نیز عاشقانه به دنبال توپ و دوومیدانی بود و به فوتبال عشق 
می ورزید.مرحوم پدر هم در بیابان به کار مقدس کشاورزی مشغول بود و کاری 
به کار پسران گلش که همه در مسیر ورزش و بازی های کودکانه قرار داشتند 

نداشت.
جرقه علاقه مندی به کشتی و دوران پر فروغ 

دوران دبستان , راهنمایی و دبیرستان فرارسید از اینجا بود که محمد حسین به 
طور اتفاقی به کشتی علاقه  مند شد استاد می گوید در دبیرستان حکیم نظامی 
یک تشک کشتی داشتیم که با ابرو پنبه داخل آن را پر کرده بودند و در محیط 
باز قرار گرفته بود سال ۱۳۳۷ بود که بوی عشق و معرفت را در پوشیدن دو بند 
کشتی حس کردم و شدم شاگرد مرحوم استاد سلطانی نژاد که در آن زمان به 

قهرمانی جهان رسیده بود و برای خودش اسم و رسمی داشت.
شروع کشتی تا رسیدن به اولین مقام قهرمانی کشور در تهران چهارسال طول 
کشید و با افتخار در سال ۱۳۴۱  توانستم در تهران در کشتی آزاد به مدال طلای 
قهرمانی کشور دست یابم ازاینجا بود که موتور قهرمانی های من در کشور روشن 
شد و در طول دوازده سال حضور مداوم در دو رشته کشتی آزاد و فرنگی توانستنم 
۵ مقام اولی،سه مقام دومی و دو مقام سومی کشوری را برای قم به دست آوردم.

پوشیدن دوبند کشتی در تیم ملی ایران برایم آرزو بود اولین تجربه ی جهانی 
اندکی  با  فرنگی داشتم که  بلغارستان در رشته  را در مسابقات جهانی  خود 
بدشانسی به مقام پنجم جهان رسیدم.سال بعد در مسابقات جهانی فرنگی 
در رومانی نیز به مقام چهارم دنیا رسیدم. ضمن اینکه در طول سال ها حضورم 
در کشتی در مسابقات مختلف بین المللی در کشورهای مطرح دنیا توانستنم 

مدالهای خوش رنگی را برای کشور عزیزم ایران به دست آورم.
لباس پاک  را در پوشیدن  از دنیای کشتی دانش خود  از خداحافظی  بعد 

مربیگری افزون کردم و در داوری کشتی نیز مدارج عالیه را سپری کردم تا هم 
مربیگری و هم در داوری کشتی بتوانند در کنار تیم های اعزامی کشتی ایران در 
مسابقات جهانی و بین المللی کار هدایت و قضاوت کشتی  گیران را به آن به عهده 
داشته باشم. در طول سال ها حضور در کشتی قم شاگردان بسیاری را در سطح 
کشتی فرنگی و آزاد تحویل جامعه فهیم کشتی قم دارم که از این بابت خداوند 

یگانه را سپاسگزارم.
دوران مسئولیت درتربیت بدنی قم و تحول درزیرساخت های ورزشی

استاد به نیمه ی دوم زندگی خود می رسد آنجا که با توجه به عشق و علاقه 
وافری که به پرورش نسل جوان داشت به استخدام آموزش و پرورش درآمد و 
به عنوان مربی ورزش در دبیرستان های قم کار تربیت عزیزان قمی را به عهده 
گرفت استاد می گوید در آن زمان خیلی سریع توانستم به عنوان مسئول تربیت 
بدنی آموزش و پرورش انتخاب شدم و با پیروزی انقلاب اسلامی فرصت خدمت 
به مردم خوبم را در مسئولیت خدمتگزاری در تربیت بدنی قم در سال ۱۳۶۰ 
به دست آورم.بیشترین ساخت و سازها در دوران پانزده ساله حضور من در قم 
اتفاق افتاد. مجتمع ۷۲ تن،۱۵خرداد،پروژه سنگین ورزشگاه شهید حیدریان، 
سالن های استادیوم تختی،مجتمع جوادالائمه،خانه کشتی استادیوم حیدریان 
و تکمیل پله  بندی تماشاگران در دو استادیوم تختی و شهید حیدریان و بسیاری 
از پروژه های در دست ساخت ورزش قم با زحمات بسیار همکاران خوبم در اداره 
تربیت بدنی برای ورزش قم حاصل گردید تا اینکه افتخار بازنشستگی را در سال 

۱۳۷۵  نائل شدم اما در صحنه ی ورزش ماندم و تا امروز هم در میان عزیزانم 
مشغول به ورزش هستم.

کشتی همواره پرچم قم را در میادین جهانی بالا نگه داشته است
پهلوان استاد محمد حسین جمال که در ورزش باستانی هم ید طولانی دارد و 
از بزرگان این رشته محسوب می شود و به همین خاطر لقب پهلوان نیز زیبنده نام 
والای استاد می باشد می گوید ورزش قم نسبت به گذشته پیشرفت چشمگیری 
داشته درگذشته قم را با نام قهرمانان بزرگ اش در کشتی می شناختند و در وزنه 
 برداری نیز صاحب عنوان بودیم اما زمان شکوفایی انقلاب و پیشرفت ورزشکاران 

قمی در بیشتر رشته ها صاحب افتخار در سطح جهانی و المپیک شدیم.
فوتبال  ومعلولین،  کاراته،کشتی،هندبال،دومیدانی،وشو،جودو،جانبازان 
ناشنوایان بدمینتون و چند رشته ی دیگر توانستند در رسیدن به قله های قهرمانی 
در جهان،المپیک و مسابقات بین المللی بدرخشند ضمن اینکه مربیان و داوران 
آنها نیز توانستند با گرفتن مدارج عالیه در مسابقات برون مرزی برای کشور 

افتخارآفرین باشند.
استاد از کشتی که عمر خود را مصروف آن ساخته می گوید :کشتی پرچم اش 
همواره در اون بالا بوده از پنجاه سال گذشته شما می بینید که کشتی همواره 
در سطح مسابقات جهانی و آسیایی افتخارآفرین بوده که این نتیجه ی زحمات 
مدیران گذشته ی هیئت کشتی می باشد که در کنار بچه های دوست داشتنی 
کشتی همواره پرچم قم را در میادین جهانی بالا نگه داشته و باعث افتخار 

شده اند.
استاد از قهرمانی های پیاپی کشتی گیران فرنگی کار قمی در صحنه های جدید 
جهانی و آسیائی و بین المللی می گوید و عنوان می کند که در هر بار قهرمانی 
این عزیزان انگار دنیا را به من داده اند و از ته دل خوشحال شده و خداوند بزرگ 
را ستایش می کنم که راهی که من قبل از انقلاب با ده سال رئیس هیئت کشتی 
بودن قم رقم زدم عزیزانم به خوبی وارث آن بودند و توانستند کشتی را به عنوان 

برترین ورزش قم معرفی نمایند.
حرف پایانی؟

کسوتان  کهن  انجمن  در  سال  قم۱۳  ورزش  بزرگ  عنوان  به  جمال  استاد 
صاحب اعتبار می باشد و خدمات شایانی را با همکاران گرانقدرش به جامعه ی 
پیشکسوتان داشته است او می گوید نگاه مسئولان به بزرگان ورزش قم می بایست 
واقع گرایانه و اصولی  باشد و تجربه آنها بر پیشرفت  و اعتلای روز افزون ورزش قم 

استفاده نمایند.
حرمت نگه  داشتن آنان در نزد مسئولان از جمیع واجبات است و من امیدوارم 
با روی کار آمدن جناب دکتر سانی خانی به عنوان فرمانده ورزش قم نگاه ایشان 

نگاهی متفاوت به استخوان خورد کرده های ورزش قم باشد.
 استاد در انتهای صحبت های خود آه عمیقی می کشد و می گوید:آقا از جانب 
من بنویسید که من زندگی خود را مدیون همسر فداکارم می دانم سال ها در سفر 
بودن و اعزام به مسابقات مختلف و مسئولیت های بسیاری که در طول سال ها 
داشته ام تنها با نگاه محبت آمیز همسرم و همدلی او توانستم این مسیر را با 
افتخار طی کنم که همین  جا دستش را بوسیده و از خدمات بی نظیرش قدردانی 

می کنم.
استاد سه فرزند تحصیل کرده و برومند در کنار خود دارد و با دو نوه ی گلش 
آرش و اشکان روزگار را به خوبی سپری می سازد امید داریم سایه ی سر استاد 
محمد حسین جمال همواره بر سر خانواده ارجمند و جامعه ی فهیم ورزش 

استان قم مستدام باشد.

بوی عشق و مهربانی در ۶۵ سال حضور پرافتخار در ورزش قم ،

پهلوان محمد حسین جمال ؛ نماد و سمبل ورزش قم
باید از تجربه پیشکسوتان برای اعتلای بیشتر ورزش قم استفاده شود

بهتاش فریبا :

وضعیت اسکوچیچ مثل »چینی شکسته« است

کارشناس فوتبال با بیان این که اتفاقات اخیر کار را برای سرمربی تیم ملی سخت 
و شکننده کرده است گفت: اقدامی که بازیکنان انجام دادند و علیه سرمربی قدم 

برداشتند غلط و حاشیه ساز بود.
بهتاش فریبا در گفتگویی در مورد شرایط تیم ملی فوتبال ایران پس از اتفاقات 
اخیر گفت: اعتقاد دارم برکناری اسکوچیچ غلط بود و نباید چنین اتفاقی می افتاد. 
با این روش قداست مربی را شکستند و حالا باید او را آماده حضور در جام جهانی 

کنند.
وی افزود: شرایط اسکوچیچ در تیم ملی مثل چینی شکسته است که حتی آن را 
هم ترمیم کنند باز مثل روز اول نخواهد بود. برداشتن اسکوچیچ غلط بود و مشخص 
نبود چرا او را دوباره بازگرداند. اشتباهات زیادی انجام شد و این مسئله باعث شد تا 

اعتبار سرمربی تیم ملی نزد بازیکنان کاهش پیدا کند.
کارشناس فوتبال در ادامه گفت: زمانی که ما در تیم ملی حضور داشتیم حتی 
جرأت نمی کردیم به حشمت خان مهاجرانی سلام کنیم اما متأسفانه این روزها چند 

بازیکن برای خودشان برنامه ریزی می کنند و در تیم ملی یارکشی انجام می دهند.
وی تاکید کرد: این کار غلط نه تنها اسکوچیچ بلکه فوتبال ما را زیر سوال برده 
است اما اعتقاد دارم در این شرایط سخت باید همه دست به دست هم دهند؛ 
بازیکنان، کادر فنی، رسانه ها، پیشکسوتان و همه مسئولان ورزش به عنوان یار 
دوازدهم تیم ملی شرایطی را فراهم کنند که تیم ملی کشورمان بتواند در جام جهانی 

حضوری موفق داشته باشد.
بهتاش فریبا در ادامه گفت: فدراسیون فوتبال در مورد اسکوچیچ باید شفاف 

صحبت می کرد. اینکه چرا او را از کار برکنار کرده و چرا دوباره هدایت تیم ملی را به 
او سپردند. با این شرایط کار برای تیم ملی سخت شده و هر چه زودتر باید دوگانگی 

در تیم ملی از بین برود.
اقدام بازیکنان تیم ملی غلط بود

وی در مورد اختلاف بازیکنان و اینکه آیا اسکوچیچ می تواند با این شرایط موفق 
باشد گفت: ضعف اصلی در این مورد به فدراسیون فوتبال بر می گردد البته کادر 
فنی هم بی تقصیر نیست و ضعف اسکوچیچ بیشتر به این مسئله دامن زده است. 
بازیکن وظیفه اش بازی کردن است و باید بداند چه پیراهن مقدسی را بر تن کرده 
است. این روزها اسکوچیچ شرایط سختی دارد. آیا می تواند کسانی که معترض او 
بوده اند از تیم ملی کنار بگذارد و اگر این اتفاق نیفتد چه شرایطی برای اسکوچیچ 
پیش می آید. به اعتقاد من بزرگان تیم ملی باید تیم را همدل کنند تا با جان و دل 

بازیکنان برای فوتبال ایران بازی کنند تا در جام جهانی موفق باشند.
اقدام بازیکنان تیم ملی غلط بود

بهتاش فریبا در پاسخ به این پرسش که چه راهکاری وجود دارد تا این مشکل 
برطرف شود گفت: به نظر من باید یکی از پیشکسوتانی که صاحب نام و مورد 
احترام بازیکنان است کنار اسکوچیچ قرار بگیرد. کریم باقری بهترین گزینه برای این 
کار است. او می تواند با حضور در کادر فنی تیم ملی آرامش را به بازیکنان بازگردانده 
و آنها را از این اختلافات دور کند. باقری نقش تعیین کننده ای خواهد داشت. او 
دارای احترام در بین همه اهالی فوتبال است و این می تواند به اسکوچیچ کمک 

کند.
وی در ادامه افزود: البته اسکوچیچ به حمایت مسئولان فدراسیون هم نیاز دارد. 
هر چند که این روزها فدراسیون تحت سرپرستی اداره می شود و تا چند وقت دیگر 
رئیس آن مشخص خواهد شد اما باید شرایطی بوجود بیاید تا کادر فنی با دلگرمی 

کامل کارش را برای حضوری موفق در جام جهانی ادامه دهد.
بهتاش فریبا در پایان و در پاسخ به این سوال که انتخابات فدراسیون نزدیک است 
و کدامیک از گزینه ها می توانند به فوتبال ما کمک کنند خاطرنشان کرد: برای 
من عجیب است که به یکباره تعدادی از کاندیداها مورد تأیید قرار نگرفتند و حالا 
باید از بین تاج، عزیزمحمدی و ماجدی یک نفر سکاندار فدراسیون فوتبال شود. 
شرایط تاج که مشخص است و او یک امتحان پس داده است و اعتقاد دارم آزموده را 
آزمودن خطا است. ماجدی هم زمانی که در فدراسیون بود خیلی از بزرگان فوتبال 
را از دست داد اما حالا فوتبال ما مجبور است از بین این سه گزینه یک نفر را انتخاب 

کند و من امیدوارم هر اتفاقی که می افتد به سود فوتبال ملی ما رقم بخورد.
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ظهره وند کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:

طراحی جدید امنیتی در غرب آسیا
 با محوریت ایران، چین و روسیه

 کارشناس مسائل بین الملل گفت: : نقش محوری ایران، روسیه و چین در 
تغییرات جدید امنیتی که در محیط بین الملل شکل می گیرد، تعیین کننده 
است و کشورهای حوزه خلیج فارس هم به خوبی متوجه این موضوع شده اند 

که دیگر کسی نمی توانند به دیوار شکسته آمریکا تکیه کند. 
ابوالفضل ظهره وند با اشاره به سفر روسای جمهور ترکیه و روسیه به تهران 
گفت: سفر اردوغان و پوتین به تهران را باید در سطح دوجانبه، منطقه ای و 

چندجانبه بررسی کرد.
کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به برگزاری دور پنجم نشست آستانه در 
تهران افزود: نکته مهم این نشست حساسیتی است که در حال حاضر غرب 
آسیا با توجه به مواضعی که ترکیه در قبال عملیات نظامی در شمال سوریه در 

گذشته اتخاذ و اعلام کرده بود.
ظهره وند با بیان اینکه عملیات نظامی در شمال سوریه نقض حاکمیت این 
کشور است، تصریح کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب اشاره فرمودند 
هرگونه عملیاتی به این شکل هم به ضرر سوریه و هم به ضرر ترکیه است و 

ضمن ایجاد ناامنی در منطقه، فقط تروریست ها در این میان نفع می برند.
وی عنوان کرد: توصیه حکیمانه و بسیار راهبردی رهبر معظم انقلاب این 
بود که ما می توانیم با کمک یکدیگر هم ثبات سازی داشته و هم در تله بازی 
تروریست ها و حامیان آنها یعنی آمریکا و رژیم صهیونیستی نیفتیم ضمن 

اینکه منطقه هم بیش از این تحمل و ظرفیت بی ثباتی و ناامنی را ندارد.
سفیر اسبق ایران در افغانستان اظهار کرد: نکته مهم دیگر اینکه ترک ها 
کارنامه قابل دفاعی در تحولات منطقه ندارند و اگر قرار بر وجود امنیت است، 
باید متقابل باشد. همانطور که رهبری هم اشاره داشتند امنیت ترکیه، امنیت 
ما هم هست و در برخورد با موضوع تروریسم ایران با ترکیه همکار است اما 

گرفتار شدن در تله بازی مقوله دیگری است.
وی با اشاره به بحث تحولات در منطقه قفقاز جنوبی گفت: موضوعی که 
درخصوص قفقاز جنوبی به عنوان ملاحظه راهبردی به طرف ترک هم منتقل 
شد این بود که این حوزه بخشی از امنیت منطقه است و همه ما نیازمند آن 
هستیم و نباید رویاهایی که بیشتر به کابوس شبیه است را به شکل یکطرفه 

در دستور کار قرار دهیم.
جنوبی  قفقاز  با  ما  ارتباطی  داد: راه  ادامه  بین الملل  مسائل  کارشناس 
از جمله ارمنستان راه استراتژیک، تاریخی و مهم برای کل قفقاز، روسیه و 
منطقه است. اینکه بخواهند صهیونیست ها را سفارش بدهند و بازی اتفاق 
بیفتد پیامد مثبتی برای منطقه و کسانی که می خواهند در این حوزه بازی 

کنند ندارد.
ظهره وند، توصیه های رهبر معظم انقلاب به طرف ترک را بسیار حکیمانه 
و صادقانه و به نفع منطقه توصیف کرد و گفت:  ظرفیت های ایران و ترکیه به 
شکلی است که می توان منافع دو کشور را به بهترین نحو محقق کرد بدون 

اینکه وارد بازی های نافرجام شویم.
بایدن در مسائل منطقه عقب مانده است

وی درباره سفر پوتین به تهران گفت: این سفر در مقطعی که آقای بایدن 
دست خالی از منطقه برگشت و مواضع خیلی شازی هم گرفته و عنوان کرده 
بود که اجازه نمی دهیم منطقه به دست چین، روسیه و ایران بیفتد، نشان 
به تحولات است  اندازه دچار عقب افتادگی نسبت  تا چه  می دهد که وی 
چراکه منطقه زمان زیادی است که در دست ایران است و اتفاقاً آمریکا باید 

به طور کامل از منطقه اخراج شود.
ظهره وند افزود: به اعتقاد من سفر رییس جمهور روسیه به تهران همزمانی 
بسیار خوبی با سفر بایدن به منطقه داشت به این جهت که نشان می داد 
ایران و روسیه در موقعیتی قرار دارند که مفهومی به نام انزوا برای این کشورها 
بیشتر شبیه شوخی است و امروز تهران در بالاترین سطح از تحولات سیاسی 

قرار دارد.
وی در گفت وگو با ایرنا عنوان کرد:  رئیس جمهور آمریکا در سفر خود به 
منطقه، پالس های مثبتی به نفع ایران دریافت کرده است؛ امارات موضوع 
فرستادن سفیر به تهران را مطرح کرده و عربستان هم اعلام می کند که دست 

ما کماکان به سمت تهران است.
سفیر اسبق کشورمان با اشاره به دو کشور مصر و اردن گفت: آنها امید 
زیادی به مصر داشتند و در ناتوی عربی که برای خود تصور می کردند اعلام 
این  همه  می کنند.  مطرح  را  تهران  با  روبط  گشایش  از  بحث  و  بی طرفی 
پالس ها و ملاحظات نشان دهنده موقعیت روبه رشد ایران در مسائل منطقه 

و تحولات پیش رو است.
ظهره وند ادامه داد: از طرفی موضع گیری تونی بلر نشان دهنده این است 
این  و همه  یافته  پایان  دوره تک بعدی  که  این موضوع شده  متوجه  غرب 
اتفاقات در مقطع کنونی اتفاق می افتد. آنها اذعان دارند که تحولاتی در راه 
است که ایران به عنوان بخش تعیین کننده و کلیدی در این تحولات نقش 
است. روس ها هم به عنوان بخشی از اروپا به این نقش اذعان دارند و خود آنها 
عامل این تغییرات هستند. وی خاطرنشان کرد: نقش محوری ایران، روسیه و 
چین در تغییرات جدید امنیتی که در محیط بین الملل شکل می گیرد تعیین 
کننده است. کشورهای حوزه خلیج فارس هم به خوبی متوجه این موضوع 
شده اند که دیگر کسی نمی توانند به دیوار شکسته آمریکا تکیه کند به همین 
دلیل امنیت در خلیج فارس را درون زا و با مشارکت کشورهای حوزه خلیج 

فارس تعریف می کنند.
و  مثبت  بسیار  تحول  این  شد:  یادآور  ایتالیا  در  کشورمان  اسبق  سفیر 
اصولی از سوی ایران همواره در این سال ها وجود داشته اما امروز این موضع 
اصولی به زمینه قابل پذیرش تبدیل شده است. البته این موضوع به سطح 
دیپلماسی ما برمی گردد که تا چه اندازه این تحولات را به خوبی مدیریت و به 

فرصتی برای ارتقای امنیت ملی خودمان تبدیل کنیم.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

عربستان، سیاست کاهش تنش با ایران
 را ترجیح داد

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه سعودی ها با هوشیاری بیشتری سیاست های واشنگتن در 
منطقه را دنبال کردند،گفت: کشورهای منطقه و حتی متحدان سنتی آمریکا 

ترجیح دادند سیاست کاهش تنش با ایران را دنبال کنند. 
فدا حسین مالکی در گفت و گو با ایرنا در مورد سفر جوبایدن به خاورمیانه 
خاص  استراتژی  انگیزه،  برنامه،  بدون  سفر  این  که  بود  پرواضح  گفت: 
نسبت به سیاست های آمریکا در منطقه و فقط در راستای حمایت از رژیم 

صهیونیستی انجام شد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس سفر جوبایدن به 
منطقه را شکست خورده عنوان کرد و بیان داشت: جوبایدن در این سفر در 
تلاش بود تا  اهداف ترامپ را در غرب آسیا دنبال کند،اما سعودی ها با توجه 
به تجربیات گذشته با هوشیاری بیشتری سیاست های واشنگتن در منطقه 
را دنبال کردند چون این موضوع هزینه سنگینی برای عربستان داشت.
سیاست  دادند  ترجیح  آمریکا  سنتی  متحدان  حتی  و  منطقه  کشورهای 

کاهش تنش با ایران را دنبال کنند.
نماینده مردم زاهدان اضافه کرد: سفر بایدن به سرزمین اشغالی و عربستان 
هیچ گونه دستاوردی نداشت و نتوانست اهداف رژیم صهیونیستی در منطقه 

را محقق کند.
مالکی با بیان اینکه سیاست های آمریکا در خاورمیانه هیچ دستاوردی برای 
کشورهای منطقه ندارد،گفت: این سفر نمی تواند تاثیری در سیاست های 
جمهوری اسلامی در منطقه داشته باشد ایران با جدیت بر تقویت سیستم 
دفاعی و مواضع  خود در برجام پافشاری کرده و  اهداف خود در انسجام و 

تامین امنیت کشورهای اسلامی را دنبال می کند.

با عمل  اما شعار  امروز شعار می دهیم  فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  یک   
بسیار فاصله دارد، مردم احساس می کنند شعارها وضعیت اجرایی و عملیاتی به 
خودش نگرفته است که به اعتقاد من باید در این زمینه سعی و کوشش بسیار کرد؛ 
زیرا هنگامی که بحث چرخه مدیریت را مطرح می کنیم، مدیریت توانمند می گوید 
باید برنامه ریزی داشته باشیم، نقاط ضعف و قدرت خود را شناسایی کنیم، ضعف 

را کنار بگذاریم و نقاط قوت را تقویت کنیم.
حسین کاشفی در گفت وگو باایلنا، درباره این که امروز حدود یکسال از روی کارآمدن 
دولت سیزدهم می گذرد مسیر طی شده را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: همه ما به 
عنوان ایرانیان می خواهیم وضعمان روز به روز بهتر شود و هنگامی هم این اتفاق رخ 
می دهد که ما از یک حکمرانی مطلوب برخودار باشیم، فرقی هم ندارد چه کسانی بر 
سرکار باشند مهم این است که برای اداره و مدیریت کشور یک نقشه راه وجود داشته 
باشد بدانیم مبدا کجا است، در آینده به کجا می خواهیم برویم و از ظرفیت های موجود 

چگونه قرار است استفاده کنیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: مهم است که ما به کدام سمت و سو 
گام برمی داریم، زمانی شخصی بر مسند امور قرار می گیرد که نگاه به آینده دارد و این 
باعث رشد و توسعه می شود. یک زمانی هم فردی روی کار می آید که می خواهد وضع 
موجود را حفظ کند که این امر هم به نوعی عقبگرد محسوب می شود زیرا ما باید تلاش 
مضاعف داشته باشیم و نگاه مان به آینده باشد و در جهت بهبود توسعه، پیشرفت و 
بهتر شدن گام برداریم. دوره ای هم یک عده ممکن است سرکار بیایند که نه تنها وضع 
موجود را حفظ نکنند بلکه نگاهی هم به آینده نداشته باشند و بازگردند به گذشته و 
وضع هم بدتر شود این سه حالت می تواند به عنوان یک محک، معیار و سنجش برای 

کشور داری مدنظر باشد. 
وی تاکید کرد: در بحث رضایتمندی ما باید یک سری شاخص ها مانند رفاه، آزادی 
و وضعیت اقتصادی را مدنظر قرار دهیم و این ها همگی بازمی گردد به شاخص هایی 
که اگر بخواهیم وضعیت مناسب تر اقتصادی را داشته باشیم یا در زمینه مسائل 
چگونه  اقتصادی  رشد  دید  باید  کنیم،  مشاهده  وضعیت  در  بهبودی  اجتماعی 
است؟ رضایت مندی مردم چگونه است؟ برای این امر هم باید یک نگاه کارشناسانه 

و ملی داشته باشیم.
کاشفی ادامه داد: ممکن است بگوییم هنگام انتخابات دولت و مجلس ما شخص 
دیگری را در نظر داشتیم که این حق هر ایرانی است هنگام انتخابات و رقابت هایش 
به کسی رأی دهد که در نظرش کشور را به نحو درستی اداره کند. در صورتی که با 
یک کاهش رای در انتخابات ۱۴۰۰ مواجه بودیم و مردم به این انتخابات رویکرد 
مناسبی نداشتند و فکر می کردند وضع بهتر نمی شود و افراد مدنظرشان از گردونه 

رقابت حذف شدند، ما کشورمان را دوست داریم و می خواهیم آینده داشته باشیم 
و جوانان می خواهند احساس کنند دارای فردا هستند. اما مشاهده می کنیم این 
اتفاق نیفتاده است. در صورتی که امروز مهم ترین مسئله ما مسئله اقتصادی است و 
مردم از این مسئله در رنج هستند و بهتر است دولت خودش وضعیت مناسبی را برای 

سرمایه گذاری ایجاد کند.
وی یادآور شد: باتوجه به مسائل دیپلماسی و سیاسی وضعیتی که بتوان بخشی از 
مشکلات را از طریق مسائلی همچون برجام حل کنیم، وجود ندارد زیرا بنا به دلایلی 
این اتفاق نیفتاده و همین امر باعث شده است آن سرمایه گذاری که باید در مسائل 
اقتصادی روی ندهد که این مسئله مشکلاتی را در کشور از جمله مانند کسری بودجه 
به وجود آورده است و هر کسی هم از این مسائل اطلاع داشته باشد می داند که 
وضعیت ما وضعیت مناسبی نیست و حتما کشور با مشکلات دیگر مواجه خواهد شد. 

 امروز شعار می دهیم اما شعار با عمل بسیار فاصله دارد
این فعال سیاسی ادامه داد: حالت بعدی که در سرمایه گذاری می تواند رخ دهد، 
سرمایه گذاری داخلی و مردم است، اما هنگامی که مردم مشاهده می کنند وضعیت 
با ثباتی ندارند و هیچ چیزی جای خودش نیست، مطمئنا سرمایه گذاری نمی کنند و 
بلعکس شاهد خروج سرمایه هستیم و مانند آن چیزی که امروز مشاهده می کنیم، 
مردم ما در کشورهای همسایه سرمایه گذاری می کنند. این اقدام مردم چه چیزی 
را می رساند جز این که مردم احساس امنیت سرمایه گذاری ندارند که آن را خارج 
می کنند. موقعیت بعدی این است که ما از سرمایه گذار خارجی استفاده کنیم که 
برای رونق اقتصادی و توسعه بسیار مفید است که البته طبیعتا با این شرایطی که 
داریم سرمایه گذار خارجی در داخل کشور نمی آید، حال چه زمانی این اتفاقات 

خواهد افتاد زمانی که حکمرانی خوب در کشور وجود داشته باشد. 
وی ادامه داد: حکمرانی خوب چگونه به وجود می آید؟ باید کارشناسان صاحب 
تجربه و دانش باشند که بدانند کشور را چگونه باید اداره کرد، اما ملاحظه می کنیم این 
توانمندی در برخی موارد وجود ندارد، به عبارتی دولت و رئیس جمهور خوب هستند 
اما باید از یک تیمی برخوردار باشند که دارای تخصص در زمینه های مختلف باشند که 

در زمینه های مختلف کشور را اداره کنند، چراکه دولت یک نفر نیست. 
کاشفی خاطرنشان کرد: بله آقای رئیسی می گویند این کار باید شود و آن کار باید 
صورت گیرد، نیت ایشان خیر است اما هنگامی که بستر فراهم نیست چه باید کرد؟ 
روزهای ابتدای روی کار آمدن دولت عنوان کردیم که یکسال باید به دولت فرصت داده 
شود و بعد از آن رصد و پایش اقداماتش صورت گیرد و مشاهده کنیم چه اتفاقی افتاده 
است. امروز باید با معیار و شاخص مطالب را بیان کنیم این که تورم چگونه است؟ 
رضایت مندی مردم چگونه است؟ مسائل اجتماعی ما چگونه است؟ اعتماد مردم به 

مسئولان چگونه است؟ توانسته ایم مسائل مان را در سطح منطقه و بین الملل حل 
کنیم؟ تمامی این شاخص ها را باید بررسی کنیم که آیا پیشرفتی داشته ایم یا خیر. 

وی ادامه داد: امروز شعار می دهیم اما شعار با عمل بسیار فاصله دارد، مردم احساس 
می کنند شعارها وضعیت اجرایی و عملیاتی به خودش نگرفته است که به اعتقاد من 
باید در این زمینه سعی و کوشش بسیار کرد؛ زیرا هنگامی که بحث چرخه مدیریت را 
مطرح می کنیم، مدیریت توانمند می گوید باید برنامه ریزی داشته باشیم، نقاط ضعف 
و قدرت خود را شناسایی کنیم، ضعف را کنار بگذاریم و نقاط قوت را تقویت کنیم. 
اصلا خوب نیست که ما به گذشته بازگردیم و درجا بزنیم بلکه برای بهتر شدن وضعیت 
باید اقدامات اساسی همراه با برنامه ریزی داشته باشیم. اگر زمانی فکر می کردیم 
باید ۱۰ قدم جلو برویم هنگامی که به آن رسیدیم باید دوباره به آن اضافه کنیم. امروز 
هم تا زمانی که از کارشناسان استفاده نکنیم، شعارهای که دادیم عملیاتی نخواهد 

شد. 
 قانونی که بشر به دست خود نوشته قابل اصلاح است

 این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که یکی دیگر از مولفه های حکمرانی 
خوب این است که کشور را متعلق به همه بدانیم، اظهار داشت: سیاه و سفید نکنیم، 
شهروند درجه یک و دو نداشته باشیم چرا که ضررش برای مردم و کشور است. اگر 
صادقانه، منصفانه و کارشناسانه بررسی کنیم آیا آن تفکری که آمد همه چیز را یکدست 
کرد به وضعیت بهبود بخشیده است؟ همه حق دارند حضور پیدا کنند، کشور متعلق 

همه است.
وی خاطرنشان کرد: طبق قانون همه مساوی هستند، اما در زمان انتخابات اگر 
بخواهیم عده ای در صحنه و رقابت شرکت کنند آبا همه با برخورد یکسان روبه رو 
می شوند؟ به اعتقاد من قانون اساسی را باید بررسی کرد، زیرا آنچه که ماندگار و 
همیشگی است قانون خدا و قرآن است اما قانونی که بشریت به دست خودش 
نوشته حتما قابل تغییر و اصلاح شدن است آیا با همین قانونی که داریم واقعا برخورد 
عادلانه می کنیم؟ برخورد عدالت مدارانه می کنیم؟ هنگامی که در زمان انتخابات 
بخشی از قانون را کنار می گذاریم و فرصت نمی دهیم افراد  حضور پیدا کنند چگونه 
مدعی می شویم برخورد یکسان می کنیم؟ خب این تبعیض در عمل به قانون است. 
چه کسی باید  جواب دهد؟ کسانی که امروز مسئولیت دارند. بخصوص دولت باید 
پاسخگو باشد. امروز یکسال از کارکرد دولت گذشته است انتظار این است کارشناسانه 
و صادقانه شعارهایی که داده اند چه در قوه مجریه، چه در قوه مقننه و چه در قوه 

قضائیه را مشاهده کنند.
 این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: باید سوال کنیم آیا برخوردهای قضایی 
در حال اصلاح شدن است؟ چرا امروز بهترین جوانان ما راهی خارج می شوند و کشور 
خودشان را ترک می کنند؟ آیا آن ها مقصر هستند که در کشور خودشان نمی مانند 
و خدمت کنند یا  کسانی این تنگنا را به وجود آورده اند؟ بهترین سرمایه کشور نیرو 
انسانی است. دارنده ذخایر غظیم گاز جهان هستیم اما چگونه توانسته ایم از این گاز 
استفاده کنیم؟ چگونه توانسته ایم از این ظرفیت در رابطه با مسائل بیرونی و خارجی 
استفاده معقول و درستی کنیم؟  آن  هم از آن چیزی که خداوند در اختیار ما گذاشته 
است. ما زمانی می توانیم از ظرفیت هایمان استفاده کنیم که نگاه کارشناسی داشته 
باشیم و بستری را فراهم کنیم که جوانان جذب شوند و کاری انجام دهند که کارستان 

شود.
 در ملکی مُشاع به نام ایران زندگی می کنیم که متعلق به همه است 

 وی افزود: زمانی می توانیم از ظرفیت ها صیانت کنیم و در زمینه توسعه کاری انجام 
دهیم که بتوانیم از آن مجموعه دانش و کارشناسی و ظرفیت های انسانی استفاده 
کنیم. عملکرد این یکسال آن چیزی نیست که شعار داده شده است و اگر بخواهد 
با این روال بحث غیرکارشناسی و تحکمی با قضیه برخورد کنیم نه تنها وضع بهتر 
نمی شود، بلکه بدتر می شود. با آنچه که در پیش روی ما است و تورمی که مشاهده 
می کنیم و وضعیت اقتصادی نشان می دهد نتوانسته ایم مسائل سیاسی را حل کنیم 

و مسائل سیاسی و اقتصادی دو روی یک سکه هستند.
کاشفی یادآور شد: روزگاری آن آقایان گفتند تحریم ها کاغذ پاره هستند و امروز 
مشاهده می کنیم همین کاغذ پاره ها چه مصیبتی را برای کشور درست کرده است. 
مسئولان پاسخگو باشند هنوز هم دیر نشده، مسئولان می توانند نقاط ضعف و قوت 
خودشان را بررسی کنند و کشور از این وضعیتی که پیدا کرده نجات دهند. باید تا 
فرصت وجود دارد استفاده کنیم همانطور که گذشتگان وضعیتی را درست کردند که 

هنوز هست.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: باید از برخوردهای شعاری و تحکمی دوری 
کرد. باید از سیاه و سفید کردن دست برداشت ما در یک ملک مشاع به نام ایران زندگی 

می کنیم که متعلق به همه است. 

کاشفی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

مردم احساس می کنند شعارهای دولت عملیاتی نشده است

سفیر ایران در ترکیه:

سند جامع همکاری بلندمدت ایران و ترکیه، واقع بینانه است
سطح  ارتقاء  این که  بیان  با  ترکیه،  در  ایران  سفیر 
همکاری های تجاری ایران و ترکیه به رقم ۳۰ میلیارد دلار، 
دور از دسترس نیست، گفت: سند برنامه جامع همکاری 
امضای  به  گذشته  هفته  در  که  آنکارا   - تهران  بلندمدت 
واقع  کاملا  ترکیه رسید، سند  و  ایران  امور خارجه  وزیران 
بینانه ای است و براساس ظرفیت های دو کشور تنظیم شده 

است. 
محمد فرازمند، در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با سفر هفته 
گذشته رئیس جمهور ترکیه به تهران و امضای سند برنامه 
جامع همکاری بلندمدت ایران و ترکیه در جریان این سفر 
اظهار کرد: سند برنامه جامع همکاری بلندمدت بین ایران و 
ترکیه سندی است که برای اولین بار در تاریخ روابط دو کشور 

به این شکل امضاء می شود.
وی با بیان این که این سند به امضای وزیران امور خارجه 
ایران و ترکیه رسیده است، گفت: این سند مثل اسنادی است 
که ایران اخیرا با تعدادی از کشورها از جمله چین به امضاء 
رسانده و یا قرار است چنین سندی را با روسیه نیز در آینده 

نزدیک به امضاء برساند.
سند  این  این که  بیان  با  ایرانی  ارشد  دیپلمات  این 
تجاری،  مختلف  زمینه های  در  کشور  دو  همکاری های 
اقتصادی، بانکی، فرهنگی، امنیتی و ... را در بر می گیرد، 
از  حمایت  و  تعمیق  راستای  در  سند  این  داد:  ادامه 
سازوکارهای روابط در هم تنیده دو کشور تهیه و تنظیم شده 

است.
بین ایران و ترکیه سندی وجود ندارد

 که اجرایی نشده باشد
سفیر ایران در ترکیه با بیان این که بین دو کشور سندی 
وجود ندارد که اجرایی نشده باشد و این بیانگر روابط درهم 
تنیده ایران و ترکیه است، اضافه کرد: این روابط آنچنان درهم 
تنیده است که در مورد برخی از زمینه های همکاری، قبل از 
این که اسنادی به صورت رسمی بین مقامات دو کشور امضاء 
شود این زمینه ها توسط تجار، بازرگانان و دیگر بخش های دو 
کشور در بخش خصوصی، نیمه دولتی و دولتی ایجاد شده 
و در ادامه دولت ها نیز برای تسهیل این همکاری ها اقدام به 

امضای اسناد مورد نیاز کرده اند.
سند جامع همکاری بلندمدت ایران و ترکیه، یک سند 

کاملا واقع بینانه است
وی با تاکید بر این که سند جامع همکاری بلندمدت ایران و 
ترکیه یک سند کاملا واقع بینانه است و براساس ظرفیت های 
دو کشور تهیه و تنظیم شده است، تصریح کرد: ظرفیت های 
ایران و ترکیه کم نیست و دو کشور، دو شریک نزدیک و در عین 

حال قابل اعتماد و تاریخی برای هم بوده و هستند.
هیچ زمینه ای نیست که بین ایران و ترکیه سند و 

مکانیزمی برای همکاری وجود نداشته باشد
سفیر ایران در ترکیه با بیان این که به جرات می توانیم ادعا 
کنیم که هیچ زمینه ای نیست که بین ایران و ترکیه سند و 
مکانیزمی برای همکاری وجود نداشته باشد، افزود: در سند 
جامع بر تعمیق روابط و دستیابی هرچه سریع تر بر اهداف 
تعیین شده در گسترش مبادلات در حوزه های مختلف تاکید 
شده است و امضای این سند را می توان اقدام مبارکی عنوان 
کرد که در جریان سفر هفته گذشته آقای اردوغان به تهران 

انجام شد.
وی با بیان این که برخی از سازوکارها در روابط تجاری دو 
کشور را به دلیل شرایط خاص از جمله اعمال تحریم های 
غیر قانونی آمریکا علیه ایران، نتوانسته ایم به صورت کامل 
اجرایی کنیم که در این زمینه می توان به اجرای موافقت نامه 
تعرفه ترجیحی بین دو کشور اشاره کنیم، تصریح کرد: این 
موافقت نامه در گذشته اجرا می شده ولی اکنون وقفه ای در 

اجرای آن به وجود آمده است.
در موضوع صادرات گاز به ترکیه این ظرفیت و توانایی را 
داریم که صادرات خود را به بیش از میزان ظرفیت کنونی 

ارتقاء دهیم
سفیر ایران در ترکیه با تاکید مجدد بر این که علی رغم وجود 

موانع در مبادلات تجاری دو کشور، رقم ۱۰ -۱۱ میلیارد دلار 
کنونی در حجم روابط تجاری بین ایران و ترکیه، رقم کمی 
نیست، گفت: ما در بحث صادرات گاز به ترکیه این ظرفیت 
و توانایی را داریم که صادرات خود را به بیش از میزان ظرفیت 
کنونی ارتقاء دهیم و اگر رقم صادرات روزانه ۲۲۰ تا ۲۴۰ 
هزاربشکه نفت به ترکیه نیز به حجم مبادلات تجاری دو کشور 
بازگردد، ما می توانیم در ظرف دو الی سه سال آینده حجم 

تبادلات تجاری را به ۲۰ میلیارد دلار بازگردانیم.
وی در همین چارچوب اظهار کرد: افزایش تجارت انرژی 
و فروش انرژی به ترکیه از سوی ایران، تاثیر بسزایی در سایر 

زمینه های تجاری بین دو کشور خواهد داشت.
سه دروازه مرزی فعال برای تبادلات تجاری بین دو 

کشور داریم
حال  در  این که  بیان  با  کشورمان  ارشد  دیپلمات  این 
حاضر سه دروازه مرزی فعال برای تبادلات تجاری بین دو 
به صورت اختصاصی  اضافه کرد: دو کشور  داریم،  کشور 
از سرزمین های یکدیگر برای ترانزیت کالا از شرق به غرب 
استفاده می کنند. ایران بهترین مسیر و یک گزینه غیرقابل 
به  این کشور  از  برای تردد کامیون های ترکیه  چشم پوشی 
سمت آسیای مرکزی، افغانستان و شرق است و ترکیه نیز 
و  ایرانی  کامیون های  حرکت  برای  راحتی  و  خوب  مسیر 

صادرات محموله های ایرانی به سمت اروپاست. 

اقتصاد دو کشور ایران و ترکیه مکمل یکدیگر هستند
سفیر ایران در ترکیه با تاکید بر این که اقتصاد دو کشور ایران 
و ترکیه مکمل یکدیگر هستند، در ادامه مصاحبه با ایسنا 
گفت: اقتصاد ایران با برخی کشورهای همسایه که تولید 
کننده انرژی هستند، مشابه یکدیگر است ولی اقتصاد ما با 
ترکیه یک اقتصاد مکمل است. ترکیه به انرژی ما نیاز دارد و از 
طرفی دیگر ترکیه صادرکننده برخی از اقلامی است که ما به 
آن نیاز داریم و ما نیز می توانیم اقلامی که ترکیه به آن نیاز دارد 

از جمله مواد پتروشیمی را به این کشور صادر کنیم.
شرکت های ترکیه ای در زمینه پیمانکاری از ظرفیت و 

توانایی خوبی برخوردار هستند
فرازمند در همین رابطه ادامه داد: شرکت های ترکیه ای در 
زمینه پیمانکاری از ظرفیت و توانایی خوبی برخوردار هستند 
و  و فاضلاب  راه آهن، آب  و در زمینه های ساخت مسکن، 
ساخت جاده در سنوات گذشته پروژه های خوبی را در ایران 
در دست گرفته اند که اجرای برخی از این پروژه ها به اتمام 
رسیده و اجرای برخی نیز همچنان ادامه دارد. وی با تاکید 
مجدد مبنی بر این که تحقق رقم ۳۰ میلیارد دلار در روابط 
تجاری ایران و ترکیه یک رقم خیالی و دور از دسترس نیست و 
همانطور که پیش از این نیز گفتم ما سابقا توانستیم رقم بالای 
۲۰ میلیارد دلار در روابط تجاری دو کشور را تجربه کنیم، 
خاطرنشان کرد: ایران و ترکیه دو شریک مهم یکدیگر در حوزه 

تجاری هستند که به یکدیگر اعتماد دارند.
تعرفه ترجیحی بین ایران و ترکیه

 باید بازنگری و بازبینی شود 
سفیر ایران در ترکیه همچنین در پاسخ به سوال دیگر ایسنا 
در مورد اجرای قرارداد تعرفه ترجیحی بین دو کشور و انتقاد 
برخی از بازرگانان ایرانی به نحوه اجرای این قرارداد چنانکه آنها 
معتقدند این قرارداد بیشتر به نفع طرف های ترک است؟ اضافه 
کرد: این قراردادی است که باید لیست کالاهایی که مشمول 
تعرفه ترجیحی می شوند به آن اضافه شود، در حال حاضر ۱۴۰ 
قلم کالا از طرف ایران و ۱۴۰ قلم کالا از طرف ترکیه در این 
قرارداد گنجانده شده است. لازم است که مرتب این لیست ها 
بازنگری و بازبینی شوند تا دو کشور بتوانند از این قرارداد به 
صورت عملی و نه بر روی کاغذ استفاده کنند. این تعرفه باید 
شامل کالاهایی شود که در سبد مبادلات دو کشور وجود دارد 
در  ترکیه ای  طرف  و  ایران  تجارت  سازمان  بین  تلاش هایی 
جریان است که این لیست عادلانه تر شود.  فرازمند تاکید کرد: 
در سال های گذشته به دلیل تحریم ها و این که ما نتوانستیم 
برخی اقلام را صادر کنیم این لیست نامتوازن شده بود و 

اکنون تلاش ها بر این است که این لیست متوازن تر شود.
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به نقل از جابر، در تفسیر آیه مباهله :»و خودمان و خودتان 
را«، یعنی: پیامبر خدا صلی الله علیه وآله و علی. »پسرانمان و 

پسرانتان را«، یعنی: حسن و حسین. »و زنانمان و زنانتان را«، 
یعنی: فاطمه. خداوند از همه ایشان خشنود باد!

یکشنبه -2 مرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5544

دلائل النبوّة لأبي نعیم : ص ٣٥٤ ح ٢٤٤

تکذیب ممنوعیت پوشش تی شرت برای فروشندگان قمی
رئیس اتاق اصناف قم اخبار منتشر شده در فضای مجازی و برخی رسانه ها به نقل از وی در خصوص ممنوعیت 
استفاده از تی شرت برای فروشندگان واحدهای صنفی این استان را تکذیب کرد.حمید خرمی اظهار داشت: برخی 
خبرگزاری ها در فضای مجازی اکاذیبی را به اینجانب منتسب و منتشر کرده اند که تماماً غیر واقعی و تحریف حقیقت 
بوده است.رئیس اتاق اصناف استان قم ضمن تقدیر از تلاش عموم اهالی رسانه که سعی در انعکاس واقعیت های 
جامعه دارند، افزود: متأسفانه در کنار خبررسانی های صحیح، گاهی شاهد انعکاس سهوی یا عمدی برخی مطالب 
به شکل نادرست هستیم که انتظار می رود اهالی رسانه در این زمینه دقت بیشتری داشته باشند تا اعتماد افکار 
عمومی به رسانه ها، حفظ شود به ویژه اینکه برخی رسانه های معاند خارج کشور، در کمین نشسته اند تا از هر نکته 
کوچکی، برای سیاه نمایی استفاده کنند.وی افزود: کسبه قم همواره به اصول و ارزش های اسلامی پایبند بوده اند 
و خود به خوبی واقف هستند که در محل کار خود از چه پوششی استفاده کنند و به نظر می رسد برخی افراد با 
صحنه سازی و سیاه نمایی و انتساب عناوین کذایی به اتاق اصناف قم سعی در تخریب حیثیت اجتماعی اتاق 

اصناف قم را دارند.

بازداشت شبکه ای از عوامل سازمان جاسوسی رژیم صهیونیستی 
وزارت اطلاعات با صدور اطلاعیه ای تصریح کرد: شبکه ای از عوامل سازمان جاسوسی رژیم صهیونیستی توسط 
سربازان گمنام امام زمان )عج( شناسایی و تمامی عناصر عملیاتی بازداشت شدند. وزارت اطلاعات در این اطلاعیه 
افزود: شبکه ای از عوامل سازمان جاسوسی رژیم صهیونیستی که برای انجام عملیات تروریستی به کشور اعزام شده 
بودند، پیش از هر اقدام خرابکارانه ای توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( شناسایی و کلیّه  عناصر عملیاتی بازداشت 
شدند.در این اطلاعیه آمده است: اعضای این شبکه که از طریق یکی از کشورهای همسایه با عوامل سازمان جاسوسی 
- تروریستی موساد در ارتباط بوده و از اقلیم کردستان وارد کشور شده بودند، با بهره گیری از به روزترین تجهیزاتِ 
عملیاتی و ارتباطی و قوی ترین مواد انفجاری، قصد انجام اقدامات خرابکارانه و عملیات تروریستی بی سابقه ای در برخی 
نقاط حسّاس و اهدافِ از پیش تعیین شده را داشتند که با عنایات الهی و عملیات چند مرحله ای و پیش دستانه ی 
مجاهدان گمنام ایران اسلامی جملگیِ آنها به دام افتاده، تسلیحات، مواد انفجاری، تجهیزات فنّی و ارتباطی آنها نیز به 
طور کامل کشف و ضبط شد.این اطلاعیه می افزاید: با توجه به ادامه دار بودن تحقیقات و رصدهای اطلاعاتی پیرامون 
هرگونه ارتباط داخلی و خارجی با این تیم تروریستی، اِن شاءالله، اطلاعات تکمیلی متعاقباً به استحضار ملّت شریف 

ایران خواهد رسید.

۴ هزار قبضه سلاح در مرزهای کشور کشف شد 
فرمانده مرزبانی جمهوری اسلامی ایران گفت: کشف بیش از چهار هزار قبضه سلاح و مهمات در مرزهای کشور 
آئین  در حاشیه  احمد علی گودرزی ظهر شنبه  بوده است.سردار  قاچاقچیان  با  برخورد  در  مرزبانی  اقدامات  از 
دانش آموختگی فراگیران مرکز آموزش مرزبانی خراسان رضوی در مشهد اظهار کرد: مرزبانان طی یک سال گذشته 
هزار و ۱۴۸ قاچاقچی مسلح که برای رساندن کالاهای قاچاق قصد ورود به کشور را داشتند دستگیر کردند.فرمانده 
مرزبانی جمهوری اسلامی ایران افزود: قاچاق و ورود کالاهای قاچاق از توطئه های استکبار علیه کشور است و در مرزها 
به صورت قاطع با پدیده قاچاق برخورد می شود.وی بیان کرد: طی یک سال گذشته ۲ هزار و ۲۷۰ پرونده قاچاق در 
مرزبانی تشکیل شده همچنین چهار هزار و ۷۲۰ میلیارد تومان عوارض نیز از قاچاقچیان اخذ و به حساب دولت واریز 

شده است.

حکم قصاص قاتل شهید »رنجبر« اجرا شد
رئیس کل دادگستری استان فارس گفت: مجازات قصاص نفس قاتل شهید »علی اکبر رنجبر« جانشین وقت 
پاسگاه بید زرد شیراز صبح روز شنبه یکم مرداد با حضور خانواده اولیای دم اجرا شد. به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، 
حجت الاسلام سید کاظم موسوی افزود: پس از وقوع قتل فجیع سرهنگ علی اکبر رنجبر و دستگیری قاتل، رسیدگی 
سریع به پرونده در دستور کار قرار گرفت و رأی اولیه مبنی بر قصاص قاتل از شعبه اول دادگاه کیفری یک استان فارس 

صادر شد.

صداوسیما دو شبکه را تعطیل می کند 
رسانه ها از تعطیلی قریب الوقوع دو شبکه تلویزیونی خبر دادند.براساس این گزارش، به زودی پخش دو شبکه شما 
و ایران کالا متوقف می شود. دلیل تعطیلی این دو شبکه، کمبود شدید مخاطب اعلام شده است. همچنین به شبکه 

سلامت نیز اولتیماتوم داده شده و وضعیت مناسبی ندارد و ممکن است به زودی این شبکه نیز حذف شود.

پاسپورت ایران در جایگاه 102 جهان 
بر اساس تازه ترین گزارش از شرکت مشاوره جهانی شهروندی و اقامت جهانی، کشور ژاپن با فراهم کردن امکانی برای 
شهروندان خود به منظور سفر به ۱۹۳ مقصد بدون اخذ ویزا در جایگاه برترین پاسپورت جهان قرار گرفته است. ایران 

نیز در میان رتبه ۱۰۲ را کسب کرده است.

حکم سعید محمد برای خداداد عزیزی 
طی حکمی از سوی سعید محمد  دبیر شورای عالی مناطق آزاد، خداداد عزیزی به عنوان عضو  ستاد  هماهنگی های 

مناطق آزاد برای جام جهانی ۲۰۲۲ قطر منصوب شد.

فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد:

جزییات دستگیری کلاهبردار ۱۱0 میلیاردی 
از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
شناسایی و دستگیری متهم به جعل 
و کلاهبرداری ملکی به ارزش ۱۱۰ 
میلیارد ریال در قم خبر داد. سردار 
تشریح  در  میرفیضی  محمود  سید 
جزئیات این خبر اظهار داشت: در پی 
وصول شکایتی مبنی بر اینکه فردی 
۲ هزار متر از اراضی مرغوب شهر قم 
به ارزش ۱۱۰ میلیارد ریال را به وی 
فروخته است در حالی که متعلق به 
غیر بوده و کلاهبرداری انجام شده 

است. وی افزود: بلافاصله تیمی از کارآگاهان مجرب پلیس آگاهی استان، تحقیقات خود را در این زمینه 
آغاز کردند و مشخص شد، متهم با انجام مانورهای متقلبانه و جلب اعتماد خریدار طی مبایعه نامه ای اراضی 
موصوف را به وی فروخته است. فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: با تلاش مضاعف کارآگاهان، متهم 
که دارای سابقه کیفری غصب عنوان وکیل نیز بوده است، شناسایی و با هماهنگی قضائی در یک عملیات 
غافلگیرانه در مخفیگاهش دستگیر شد. وی تصریح کرد: متهم اعتراف کرد که با ارائه وکالتنامه مجعول به یکی 
از دفاتر اسناد رسمی قم، از سهل انگاری سر دفتر سو استفاده کرده و با تنظیم سند قطعی غیر منقول، اراضی 
موصوف را به شاکی انتقال داده و مبلغ ۱۱۰ میلیارد ریال دریافت کرده است. میرفیضی ابراز داشت: متهم در 
نهایت به مرجع قضائی استان معرفی و با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شد. فرمانده انتظامی استان قم 
به شهروندان توصیه کرد: قبل از خرید اموال غیر منقول، مستندات مالکیت فروشنده و ایادی ماقبل تا مالک 
اولیه را مشاهده و برای بررسی اصالت اسناد در صورت امکان به صورت حضوری و یا تلفنی با فروشندگان 
مذاکره و با استعلام از دفاتر اسناد رسمی و سازمان ثبت اسناد و املاک شهر مربوطه نیز از صحت و سقم اسناد، 

اطمینان حاصل کنند تا مورد سو استفاده افراد جاعل و کلاهبردار قرار نگیرند.

رئیس کل دادگستری استان قم :

آزادی 860 زندانی با استفاده از پابندالکترونیک 
رئیس کل دادگستری استان قم گفت: ازتیرماه سال گذشته تاکنون ۸۶۰ نفر از زندانیان واجد شرایط استان 

تحت مراقبت الکترونیک آزاد شدند.
حجت الاسلام والمسلمین مظفری، در تشریح اقدامات دادگستری استان قم در خصوص آزادی زندانیان 
با استفاده از پابندهای الکترونیک، با اشاره لزوم اعمال مجازات های جایگزین حبس با محوریت خدمات 
اجتماعی و عام المنفعه، اظهار کرد: استفاده از مجازات های جایگزین حبس از جمله اقداماتی است که مورد 
تاکید رئیس قوه قضاییه و مسئولان قضایی است و توجه به این مهم در دستورکار قضات استان قم نیز قرار دارد.
وی افزود: از تیرماه سال گذشته تاکنون ۸۶۰ نفر از زندانیان واجد شرایط استان تحت مراقبت الکترونیک 

قرار گرفته و از نعمت آزادی برخوردار شدند.
رئیس کل دادگستری استان قم همچنین تاکید کرد: در راستای کاهش جمعیت کیفری، با همکاری 

قضات، آمار استفاده از پابند الکترونیک در استان افزایش پیدا خواهد کرد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم:

6۱ بیمار جدید کرونایی در قم بستری شدند 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته ۶۱ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری 

کرونا بستری شدند و نتیجه ۱۶۱ تست مثبت اعلام شده است.
مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت 

منتهی به یکم مرداد تعداد ۴۷ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.
وی با بیان اینکه در این مدت ۶۱ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: در 
شبانه روز گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد و در مجموع تعداد ۱۲۴ بیمار مشکوک به کرونا 

بستری هستند و حال ۱۲ بیمار نیز وخیم است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد ۲۴۱ تست انجام گرفته نتیجه ۱۶۱ تست مثبت اعلام 
شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۸۹۳ هزار و ۵۵۸ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم  خبرداد:

اجرای مانور عملیاتی امداد و نجات و 
اطفاء حریق در ارتفاع 

رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: مانور عملیاتی 
امداد و نجات و اطفاء حریق در ارتفاع سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم با هدف کسب آمادگی و مقابله به موقع با حوادث احتمالی در یک برج ۱۶ طبقه در 
حال احداث برگزار شد.مهدی برزویی  روزشنبه در حاشیه اجرای مانور عملیاتی امداد 
و نجات و اطفاء حریق در ارتفاع اظهار داشت: مانور عملیاتی امداد و نجات و اطفاء 
حریق در ارتفاع در محل پروژه ۱۶ طبقه در حال احداث شهدای ناجا اجرا و آمادگی 
پایش و بررسی قرار گرفت. نیروهای سازمان آتش نشانی مورد  به موقع   و اقدامات 
وی با بیان اینکه در این مانور عملیاتی که در طبقه ۱۱ این برج ۱۶ طبقه انجام گرفت، 
ضمن انجام آموزش و مانور اطفا حریق محدود کارکنان کارگاه، عملیات اطفا حریق در 
ارتفاع از دو جبهه انجام شد، افزود: در جبهه اول عملیات انتقال آب از طریق لوله کشی 

بین طبقات انجام و در جبهه دوم نیز اطفا حریق از طریق نردبان صورت پذیرفت.
رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم ادامه داد: در پایان این 
عملیات نیز یکی از مصدومان فرضی با انجام عملیات راپل به سطح منتقل و جهت 
انجام تریاژ به عوامل اورژانس تحویل داده است.گفتنی است این مانور به همت گروه 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری و با همکاری سازمان آتش نشانی،اورژانس، 
نیروی انتظامی، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و مدیریت بحران استانداری ترتیب 
یافت.در این مانور عملیاتی محسن اروجی مدیرکل بحران استانداری، زندیه معاون 
پیشگیری سازمان آتش نشانی، مهدی برزویی رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران شهرداری قم، سرلک مدیر بحران بنیاد مسکن و سرهنگ عیسی آبادی مدیر 

بحران و پدافند غیرعامل نیروی انتظامی حضور داشتند.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم تأکید کرد:

 لزوم ایمنی ساختمان های 
تجاری و مسکونی

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: توسعه شهری و افزایش ساختمان های مرتفع 
و بلندمرتبه در سطح شهر قم چالش های ایمنی و امداد و نجات را بیشتر کرده است. 
محسن اروجی روز شنبه در حاشیه اجرای مانور عملیاتی امداد و نجات و اطفاء حریق در 
ارتفاع با اشاره به ضرورت ایمنی ساختمان و مجتمع های تجاری و مسکونی شهر، اظهار 
داشت: اگرچه مطابق با قوانین و مقررات، ساختمان های بلندمرتبه باید سیستم های بروز 
اعلام و اطفا حریق داشته و امکان لازم برای تخلیه اضطراری برای ساکنین فراهم کنند، 
اما ضعف هایی مانند عدم نگهداری مطلوب و از کار افتادن سیستم ها باعث شده که در 
مواقع اضطراری سازمان آتش نشانی شهرداری قم به صورت مستقیم وارد عمل شود.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: توسعه شهری و افزایش ساختمان های مرتفع 
 و بلندمرتبه در سطح شهر قم چالش های ایمنی و امداد و نجات را بیشتر کرده است.
وی با اشاره به برگزاری مانور عملیاتی در یک برجه بلندمرتبه در حال ساخت قم، ابراز 
کرد: در این مانور عملیاتی که در طبقه ۱۱ این برج ۱۶ طبقه انجام گرفت، ضمن انجام 
آموزش و مانور اطفا حریق محدود کارکنان کارگاه، عملیات اطفا حریق در ارتفاع از دو 

جبهه انجام شد.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

نصب ۴000 پلاک جدید منازل
 تا پایان تیرماه 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از نصب ۴۰۰۰ پلاک جدید منازل در قم 
تا پایان تیرماه خبر داد.

به  توجه  با  منازل  پلاک های  ساماندهی  اهمیت  به  اشاره  با  جوادیان  پیام 
ارتباط  سامانه  طریق  از  می توانند  شهروندان  داشت:  اظهار  درخواست ها  ازدیاد 
 مردمی ۱۳۷ شهرداری درخواست های لازم در این زمینه را ثبت و پیگیری کنند.
محل  به  زیباسازی  سازمان  پیمانکار  درخواست،  ارجاع  از  پس  اینکه  بیان  با  وی 
اعزام و کمتر از ۴۸ ساعت نصب پلاک ها انجام می گیرد، تصریح کرد: روزانه حدود 
۴۰ درخواست در این زمینه ثبت و پیگیری می شود.سرپرست سازمان زیباسازی 
درخواست   ۴۰ حدود  روزانه  اینکه  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری 
پلاک برای سازمان زیباسازی ارسال می شود و متصدیان نصب پلاک در سازمان 
موردنظر نصب می شود. و پلاک  بازدید  تمامی درخواست ها  بلافاصله   زیباسازی 
وی با تأکید بر اینکه اولویت نصب پلاک ها با برخی نهادها مانند اورژانس، آتش نشانی 
و  باشند  داشته  توجه  مهم  امر  این  به  شهروندان  تمامی  کرد:  تصریح  است،  و… 

شهرداری قم عملیات نصب پلاک را برای شهروندان به صورت رایگان انجام می دهد.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم:

پروژه تونل غدیر قم ۳0 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد

تملک  روند  ادامه  به  اشاره  با  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
خبر  طرح  این  درصدی  پیشرفت ۳۰  از  غدیر،  تونل  پروژه  اجرای  مسیر  در  پلاک های 
اظهار  تونل غدیر،  پروژه  به آخرین وضعیت  اشاره  با  امامی  ابوالفضل میریک  داد. سید 
دارد. فیزیکی  پیشرفت  درصد  هم اکنون ۳۰  قم،  شهر  ترافیکی  مهم  پروژه  این   داشت: 
وی با بیان اینکه هم اکنون عملیات عرشه در یکی از نیم لاین های آن در قالب خاک برداری، 
حمل نخاله های ساختمانی و سایر مباحث در حال انجام است تصریح کرد: با انجام این 
اقدامات ۴۰ متر از عرصه عرشه شماره A۱۳ جهت ادامه فعالیت های عمرانی آماده سازی 
خواهد شد. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خاطرنشان کرد: در عرشه 
است. انجام  حال  در  پارکینگ  سقف  و  دیواره ها  احداث  عملیات  هم اکنون  نیز   A۱۱ 
میریک امامی در پایان اظهار داشت: با تملکات انجام شده در مسیر اجرای این پروژه، عملیات 

خاک برداری، جمع آوری نخاله و نصب شمع و سایر اقدامات موردنظر در حال انجام است.
 

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

اتصال دوربین های ثبت تخلفات 
رانندگی به سامانه یکپارچه معاینه فنی 

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم با اتصال دوربین های ثبت تخلفات به سامانه 
سیمفا، به صورت ۲۴ ساعته در تمامی روزهای هفته خودروهای عبوری، ازلحاظ داشتن 
گواهی معاینه فنی بررسی خواهند شد.گفت :بر اساس مصوبه شورای ترافیک استان 
در این طرح، تمامی دوربین های ثبت تخلف موجود در معابر سطح شهر و با هدف 
کنترل آلودگی هوا، به زودی به شبکه سیمفا متصل خواهد شد. وحید برزو با اعلام 
اینکه در شهرهای بزرگ و پرجمعیت طرح های مختلفی برای کنترل تردد خودروهای 
آلاینده و مدیریت ترافیک اجرا می گردد که می توان به اجرای طرح زوج و فرد، محدوده 
طرح ترافیک اشاره کرد اظهارداشت: این طرح با هدف نظارت هوشمند و یکپارچه، 
کاهش هزینه های عملیاتی و بهبود هماهنگی میان واحدهای مربوطه در معابر شهر 
قم به جهت بهبود کیفیت هوا و ایجاد محدودیت در تردد خودروهای غیر استاندارد با 
آلایندگی بالا که شاخص استاندارد آن اخذ گواهی معاینه فنی بوده، اجرا خواهد شد. 
برزو خاطرنشان کرد: پلاک کلیه خودروها به صورت کاملًا مکانیزه توسط دوربین های 
ثبت تخلفات در معابر خوانده شده و اطلاعات آن به سرورهای سیمفا ارسال می شود که 
درصورتی که خودرو معاینه فنی نداشته باشد، توسط پلیس راهور تصمیم گیری خواهد 
شد. رئیس مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم از مدیریت مراکز معاینه فنی مجاز در سطح 
شهر نیز خواست اطلاع رسانی های لازم در این خصوص را در دستور کار خود داشته و با 

حداکثر ظرفیت میزبان درخواست های شهروندان باشند.
 

با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال صورت گرفت :

اجرای سیستم هوشمند مه پاش و 
خنک کننده در باغ پرندگان قم

در راستای تلطیف هوا و افزایش کیفیت رشد گیاهان و نگهداری پرندگان حاره ای باغ 
پرندگان قم، سیستم هوشمند مه پاش و خنک کننده ای با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال 
در این باغ اجرایی شد. به گزارش روابط عمومی شهرداری قم؛ با توجه به شرایط جوی 
استان و واقع شدن در منطقه ای گرم و خشک، نصب سیستم مه پاش و خنک کننده 
برای سلامت و بهبود رشد گیاهان و پرندگان حاره ای موجود در سوله انتهای باغ پرندگان 

انجام شده که این اقدام در راستای تأمین رطوبت موردنیاز محوطه تأثیرگذار است.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری نخستین مرحله از افتتاح، 
بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی پروژه های شهری قم در سال ۱۴۰۱ خبر داد.

مهدی کلانترزاده با اعلام این خبر و برگزاری آئین افتتاحیه هم زمان با عید مباهله و روز 
خانواده افزود: در این مرحله ۱۳ پروژه شاخص شهرداری قم بااعتباری بالغ بر ۱۳۰۰ 

میلیارد ریال به بهره برداری رسیده و یا عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد.
وی تحقق عملی شعار “قم در مسیر تحول” با تلاش خادمان شهر کریمه اهل بیت 
حضرت فاطمه معصومه علیهاالسلام در شورای اسلامی شهر و شهرداری قم را ازجمله 
دلایل موفقیت مجموعه در اتمام و تقدیم این پروژه ها به زائرین و مجاورین شهر قم 
دانست. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم برنامه ریزی های اجرایی برای 
ادامه اجرای پروژه های مختلف در مجموعه شهرداری قم را یادآور شد و گفت: در گام 
پروژه در حوزه های عمرانی، فرهنگی، ورزشی، فضای سبز،  اول سال ۱۴۰۱، ۱۳ 
حمل ونقل و ترافیک، خدماتی بااعتباری بالغ بر ۱۳۰۰ میلیارد ریال افتتاح خواهد شد و 

یا عملیات اجرایی آن آغاز می گردد.
کلانترزاده هدف از برگزاری آئین افتتاحیه ها را اطلاع رسانی به اذهان عمومی در 
خصوص تلاش ها و اقدامات خادمان شهر و ایجاد امید و انگیزه در بین شهروندان 
دانست و گفت: یکی از رویکردهای اصلی شهرداری قم ایجاد زمینه های افزایش نشاط 

اجتماعی است که در این راستا مجموعه فرهنگی ورزشی شهیدان شاطری در محله 
شهرک امام حسن مجتبی علیه السلام منطقه ۳ در ادامه نهضت ساخت مجموعه های 
فرهنگی ورزشی مناطق هشتگانه با هزینه ای بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال افتتاح خواهد 
شد. بهره برداری از پروژه بهسازی ورودی شهر قم از اتوبان امیرکبیر در محور شهید 
بادیان به بلوار شهید سلیمانی، افتتاح فاز نخست بوستان بانوان و خانواده حضرت مریم 
علیهم السلام در منطقه ۱، مرحله اول نوسازی ناوگان فرسوده تاکسیرانی قم با ورود ۴۴ 
دستگاه از مجموع ۴۰۰ تاکسی به ناوگان حمل ونقل عمومی، رونمایی از خودرو های 
برقی انتقال زائران با امکانات ویژه در راستای تکریم زائران و تسهیل رفت وآمد به حرم 
مطهر، بهره برداری از سیستم های هوشمند تقاطع های شهری، ورود رسمی رنگ نانو 
به خط کشی های ترافیکی معابر شهر قم و بهره برداری از پل های عابر پیاده را از دیگر 
پروژه هایی است که به گفته مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در این 
مرحله به بهره برداری می رسد. همچنین دو پروژه کلان بهسازی و احداث ۴۵۰۰۰ 
مترمربع از شوارع شهری ازجمله احداث خیابان گمرک و بهسازی فاز اول شریان 
پرترافیک ورودی شهر قم بلوار شهید خداکرم و پروژه زیربنایی و مؤثر هدایت آب های 
سطحی در خیابان آیت الله بافقی با تأثیرگذاری در کنترل روان آب های مناطق ۳،۲ و ۶ 

از پروژه هایی است که عملیات اجرایی آن در این مرحله آغاز خواهد شد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبر داد:

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی ۱۳ پروژه شهری 

 استاندار قم با اشاره به اهمیت تقویت پدافند غیرعامل در تمام حوزه های تعریف شده، 
نسبت به برگزاری مستمر دوره های آموزشی تاکید کرد. 

سید محمدتقی شاهچراغی روز شنبه در جلسه قرارگاه پرتوی استان، اهمیت آمادگی 
و توسعه پدافند غیرعامل را موردتوجه قرارداد و بیان داشت: اصل آمادگی در هر حادثه 
احتمالی لازم است و تمام کشورها برای تهدیدهای موجود و آتی برنامه ریزی و تدابیر 

لازم را اتخاذ می کنند.
مصوبات  پیگیری  و  جلسات  مستمر  برگزاری  به ضرورت  اشاره  با  قم  استاندار 
کارگروه های ده گانه قرارگاه پدافند پرتوی استان، بر برگزاری دوره های آموزشی تخصصی 

کارگروه ها و بررسی تشکیل اورژانس هسته ای تاکید کرد.
شاهچراغی افزود: در حوزه پدافندی لازم است در کنار انجام وظایف استانی، مسئولان 
ملی نیز در خصوص تجهیز امکانات و احداث زیرساخت ها به مسئولیت های قانونی خود 

عمل کنند.
وی ادامه داد: در حوزه پدافندی پرتوی جای هیچ نگرانی در سطح استان وجود ندارد 
و با افزایش تعاملات و همراهی های بین دستگاهی و نهادهای ملی روند مدیریت حوادث 

احتمالی با وضع مطلوب تری دنبال می شود.

 مدیرکل پدافندغیرعامل استان قم:
مصون سازی قم در برابر تهدیدات نوین با جدیت دنبال می شود

 مدیرکل پدافندغیرعامل استان قم نیز دراین جلسه  با تاکید بر ضرورت مصون سازی 
استان در برابر تهدیدات نوین، گفت: موضوع بررسی و تشکیل اورژانس هسته ای در 

دستور کار مسئولان قرار دارد. 
مهدی متقیان اظهارداشت : بر اساس طرح ملی مدیریت بحران ناشی از حوادث 
هسته ای و پرتوی جلسه قرارگاه پرتوی استان به ریاست استاندار به صورت مستمر 
در حال انجام است. وی ادامه داد: در قالب جلسات قرارگاه پرتوی استان، آخرین 
سیاست ها، دستورالعمل و بخشنامه های موردنظر در حوزه قرارگاه پرتوی استان مطرح 
و با توجه به ضرورت هم افزایی و هم پوشانی دستگاه های استان کارگروه های ده گانه 
قرارگاه پدافند پرتویی ایجادشده است. مدیرکل پدافند غیرعامل قم بیان کرد: طرح 
ملی مدیریت بحران ناشی از حوادث پرتوی و هسته ای از سال ۹۷ در سطح کشور 
راه اندازی شده و ضروری است سیاست های پدافند پرتوی را به درستی اجرا کند، بوشهر، 

اصفهان،مرکزی، تهران و قم استان های هسته ای کشور محسوب می شوند.
 متقیان بابیان اینکه سپاه پاسداران فرمانده میدانی مقابله با هرگونه حوادث هسته ای 
است، عنوان کرد: رصد و پایش، رفع آلودگی، امنیت عبور و مرور،انتقال و درمان و 
آموزش خود امدادی، اطفای حریق و مدیریت اجساد و ضایعات پسمانداری، جستجو 
و نجات و تخلیه و مراقبت جمعی، خدمات و تأسیسات زیربنایی،اطلاع رسانی و مدیریت 
افکار عمومی و آرامش بخشی، ارتباطات و فناوری اطلاعات و حقوقی، قضایی و بیمه ۱۰ 
کارگروه قرارگاه پرتوی قم با مسئولیت دستگاه های مرتبط با هرکدام از آن هاست. لازم به 
ذکر است مدیرکل پدافند غیرعامل استان دبیر و معاون هماهنگ کننده قرارگاه بوده و 

مسئولیت هماهنگی کارگروه ها را برعهده دارد.
وی یادآور شد: کارگروه های فوق به ریاست استاندار و جانشینی فرمانده سپاه استان 
و دبیری قرارگاه پرتوی با مسئولیت مدیرکل پدافند غیرعامل اقدامات لازم را در جهت 

هم افزایی و مصون سازی استان انجام خواهند داد.

استاندار قم: 

حوزه های تخصصی پدافند غیرعامل قم تقویت شود

“کودک کشی« سگ های ولگرد و مشارکت مدعیان حقوق سگ ها! 

طرح:محمدعلی رجبی

نیرو  وزارت  آبرسانی  جهاد  پروژه های  عالی  ناظر 
روستاهای  محرومیت زدایی  آبرسانی  پروژه های  از 
شهرستان کهک قم بازدید کرد و از نزدیک در جریان 

نحوه اجرا و میزان پیشرفت این پروژه ها قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان 
قم، مهدی خان احمدی ناظر عالی پروژه های جهاد 
آبرسانی وزارت نیرو، لیلا جلالی نماینده جهادآبرسانی 
مجتبی  حسن  امام  قرارگاه  نمایندگان  و  نیرو  وزارت 
از  پس  قم  استان  سازندگی  بسیج  سازمان  رئیس  و 
بازدید از پروژه آبرسانی روستاهای شهرستان کهک، 
در نشستی با سیدمحمد تقی شاهچراغی استاندار قم 
و معتمدی معاون امور عمرانی استاندار قم به بررسی 
مسائل و مشکلات پیش رو و راهکارهای تسریع در 

اجرای  این پروژه ها پرداختند.
به  ویژه  توجه  لزوم  بر  نشست  این  در  قم  استاندار 
رفع مشکل آبرسانی به روستاهای قم در قالب جهاد 
آبرسانی تأکید کرد و با اشاره به تعداد کم روستاهای 
استان قم، از وزارت نیرو و قرارگاه امام حسین خواست 
تا مشکل آبرسانی به روستاهای قم را به صورت کامل 

برطرف کنند.
سید محمدتقی شاهچراغی با بیان اینکه در حال 
آبرسانی  زمینه  در  قم  روستاهای  از  بخشی  حاضر 
با  امیدواریم  داشت:  ابراز  هستند،  مواجه  چالش  با 

برنامه ریزی دقیق و تأمین اعتبار لازم هر چه سریع تر 
این چالش ها پایان یابد. 

مهندس بختیاری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
اینکه ۱۲  به  اشاره  با  این نشست  در  نیز  قم  استان 
در  تومان  میلیارد  بالغ بر ۸۰   بااعتباری  قم  روستای 
طرح جهاد آبرسانی قرار گرفته است، اظهار داشت: 
شبکه  انتقال،  خطوط  آب،  ذخیره  مخازن  احداث 
توزیع روستاها، خرید ژنراتور برای برق اضطراری و... 
از جمله پروژه هایی است که در قالب این طرح به اجرا 

خواهد رسید.
وی با اشاره به پیگیری های استاندار محترم و وزارت 
نیرو در خصوص اجرای پروژه های جهاد آبرسانی در 
استان قم اظهار داشت: امیدواریم با تسریع در اجرای 
این پروژه ها، موجبات رضایت روستاییان عزیز را برآورده 

سازیم.
آبرسانی بیش از 7 هزار و ۳۰۰ روستا  

محروم کشور
ناظر عالی پروژه های جهاد آبرسانی وزارت نیرو نیز 
در این نشست هدف از بازدیدها را احصا چالش های 
و مشکلات پیش روی پروژه ها جهاد آبرسانی دانست و 
گفت: امیدواریم بتوانیم راهکارها و تمهیدات مناسبی 

را برای تسریع در اجرای این پروژه ها در نظر بگیریم.
وی با بیان اینکه بحث محرومیت زدایی از ابتدای 

موردتوجه  جدی  و  ویژه   به صورت  سیزدهم  دولت 
وزارت نیرو قرار گرفت، اظهار داشت: ایجاد مرکز جهاد 
امام  قرارگاه  تشکیل  و  خیرین  ساماندهی  آبرسانی، 
حسن مجتبی از جمله اقداماتی است که در راستای 
رسیده  انجام  به  محرومیت زدایی  پروژه های  اجرای 

است.
خان احمدی با بیان اینکه اجرای پروژه های آبرسانی 
بیش از ۷ هزار و ۳۰۰ روستا بااعتباری بالغ بر ۱۹ هزار 
میلیارد تومان در حال انجام است، خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر نقاط مختلف کشور به جبهه کاری عملیات 

آبرسانی تبدیل شده است.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون بیش از ۸ هزار و ۵۰۰ 
می شوند،  آبرسانی  سیار  به صورت  کشور  در  روستا 
گفت: امیدواریم با اجرای طرح جهاد آبرسانی مشکل 

زیادی از آبرسانی به روستاهای کشور برطرف شود.
ناظر عالی پروژه های جهاد آبرسانی وزارت نیرو با 
بیان اینکه در بحث محرومیت زیادی اقدامات بزرگی 
در حال انجام است، خواستار توجه جدی به جهاد 
از پیگیری های شبانه روزی  با قدردانی  تبیین شد و 
بسیج سازندگی و شرکت آب و فاضلاب استان قم برای 
اجرای پروژه های محرومیت زدایی گفت: امیدواریم با 
به ثمر رسیدن این پروژه ها، مردم طعم شیرین خدمت 

را بچشند.

در بازدید از پروژه های محرومیت زدایی قم عنوان شد؛ 

اجرای ۱۲ پروژه در قالب طرح جهاد آبرسانی درقم 

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: نوبت عصر 
تعداد ۴ مرکز واکسیناسیون در نقاط مختلف شهر قم 
مراکز  به  در دسترسی شهروندان  تسهیل  راستای  در 
در  شنبه  صبح  زارع  بهاره  شد.  فعال  واکسیناسیون 
گفتگو با خبرنگاران با اشاره به ضرورت تکمیل سابقه 
اظهار  یادآور  دوز  واکسن  تزریق  نیز  و  کرونا  واکسن 

در  واکسیناسیون  مرکز   ۴ تعداد  عصر  نوبت  داشت: 
نقاط مختلف شهر قم در راستای تسهیل در دسترسی 
شهروندان به مراکز واکسیناسیون فعال شد. رئیس مرکز 
بهداشت شهرستان قم عنوان داشت: در حال حاضر 
عملیات واکسیناسیون در ۴۲ مرکز، ۹۲ پایگاه سلامت 
و ۶۰ خانه بهداشت در سطح شهر و روستای استان قم 

انجام می شود. زارع اضافه کرد: این مراکز در ساعات 
اداری خدمات واکسیناسیون را ارائه می دهند که جهت 
افزایش دسترسی، تعداد ۴ مرکز امام خمینی )ره( در 
بلوار شهید کریمی، امام رضا )ع( در پردیسان، شهدا در 
خیابان انقلاب و الزهرا )س( در نیروگاه در نوبت عصر نیز 

خدمات واکسیناسیون ارائه می دهند.

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم خبرداد:

فعالیت نوبت عصر در ۴ مرکز واکسیناسیون 


